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Конфиденциалност
Професионализъм

Vat
Payroll

tax Returns
Penalty appeals

 020 8530 6929

Един от най-добрите женски вокали 
в света Brittney Slayes пред БГ БЕН

Думи, за които не подозирате, че 
са извън речника на британския 
елит

Бизнес инвестициите ще останат 
с 6% по-ниски от нивото преди 
ковид пандемията

Темите на броя:

WWW.CSCSBG.CO.UK

CSCS ТРЕЙНИНГ ЦЕНТЪР В ЛОНДОН НА БЪЛГАРСКИ ЕЗИК 

Tel: 02088081069                                                      Mob:07552442855    

Unit 77 Millmead Business centre, Millmead road, London N17 9QU

Email: info@cscsbg.co.uk
iliyandimitrovtraining@yahoo.com
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Икономическият растеж на 
Обединеното кралство ще 
намалее наполовина тази година

Снимkа: bigstockphoto.com

Български лекар в Лондон
12 години опит в Англия като практикуващ лекар

Dr Stefanova

- Медицински прегледи за шофьорска книжка D4 и таксиметрови шофьори
- Преглежда деца включително новоредени
- Вътрешни болести (кръвно налягане, стомашно-чревно болести)
- Кожни заболявания (екземи, дерматити, акне), гинекологични болести
- Неврологични заболявания (депресии), мускулно-ставни болести (болки в гърба и т.н.)
- Изписва частна рецепта при нужда
- И- Издава болнични при нужда (за училище и др.)
- Изпраща за кръвен тест 

Тел за записване: 077 911 44002
180 Hoe Street, Walthamstow, E17 3AP 

END OF TENANCY CLEANING
AFTER BUILDERS CLEANING
OVEN & BBQ CLEANING

CARPET CLEANING

ХОТЕЛСКИ АПАРТАМЕНТИ
ТЪРГОВСКИ ОБЕКТИ
ОФИСИ
ЧАСТНИ ДОМОВЕ

ЗА РЕГУЛЯРНО ПОЧИСТВАНЕ НА:

ОСИГУРЕНО ОБУЧЕНИЕ

СЕДМИЧНО ЗАПЛАЩАНЕ

БОНУСНА СИСТЕМА

ГЪВКАВО РАБОТНО ВРЕМЕ

24/7 ОНЛАЙН ВРЪЗКА С НАШ ЕКИП

КАРИЕРНО РАЗВИТИЕ

НАБИРА ПЕРСОНАЛ
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Борнео Кафе Бейкъри
Търси да назначи обслужващ персонал

на пълно работно време (full Time)

Изисквания:
Право на работа във Великобритания

Отлични комуникационни умения
Високо ниво на английски език

Умения за работа в екип 

Предлагаме: 
Постоянен трудов договор

Стартово заплащане от £10.00 на час
Отлична работна среда + безплатна храна 

Месечно заплащане по банков път 
Платено обучение  
         Работа на смени 

 За повече информация, моля позвънете на 
Тел: 07404778916 

емайл: borneocafebakery@outlook.com
Facebook Messenger: borneocafe&bakery
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Световната икономика ще 
продължи да се развива, но Русия 
ще изпадне в невиждана криза

Борис Джонсън с план за действие 
за кризата в Украйна

 на стр. 18

 на стр. 11

 на стр. 16

 на стр. 4

 на стр. 8-9
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Икономическият растеж 
на Обединеното кралство 
се очаква да намалее напо-
ловина тази година на фона 
на растящата инфлация, 
увеличението на данъците 
и глобалните сътресения - 
включително инвазията на 
Русия в Украйна. Това се 
казва в последната прогно-
за, която правят експертите 
на BCC.

Британските търговски 
камари понижиха очаква-
нията си за ръст на БВП на 
Обединеното кралство през 
2022 г. от 4,2% на 3,6%, което 
е по-малко от половината от 
ръста от 7,5%, регистриран 
миналата година. Понижа-
ването до голяма степен 
отразява влошените перс-
пективи за потребителските 
разходи и по-слабото от оч-
акваното възстановяване на 
бизнес инвестициите.

Прогнозата включва по-
требителските разходи да 
нараснат с 4,4%. Оценката  
отразява историческото 
свиване на реалните доходи 
на домакинствата вслед-
ствие на високата инфла-
ция. 

Инфлацията ще 
изпревари растежа на 

заплатите
Натискът върху домакин-

ствата ще продължи, тъй 
като инфлацията ще изпре-
варва растежа на заплатите 
до второто тримесечие на 
2024 година, става ясно от 
експертната прогноза.

Предвижда се бизнес ин-
вестициите да нараснат с 
3,5% през 2022 г. Това е зна-
чително по-нисък процент 
от последната прогноза на 
Bank of England от 13,75%. 
Това понижение отразява 
очакваното отслабване на 
инвестиционните намере-
ния вследствие от нараства-
щия натиск върху разходи-
те, по-високите данъци и 
отслабване на доверието на 
фона на влошените перс-
пективи за Обединеното 
кралство и глобални перс-
пективи, включително от 
нахлуването на Русия в 

Украйна.
„Нарастващата инфла-

ция подчертава както кри-
зата в цената на живота, 
пред която са изправени 
домакинствата, така и 
тежката борба на бизне-
са да държи под контрол 
покачването на цените 
на фона на нарастващия 
натиск върху разходите“,  
коментира ръководите-
лят на икономиката в BCC 
Suren  Thiru.

Експертите очакват ин-
флацията да достигне най-
високото си ниво от над 8% 
през април. Основание за 

тази прогноза дават отмяна-
та на намалението на ДДС за 
сектора на гостоприемство-
то и покачването на горната 
граница на цените на енер-
гията. Те обаче не изключват 
заради войната, която Русия 
води в Украйна, инфлацията 
да се задържи за по-дълъг 
период от време, тъй като се 
очаква по-нататъшен скок в 
цените за енергията на едро.

Лихвените проценти 
ще продължат да се 

увеличават
Предвижда се лихвените 

проценти в Обединеното 

кралство да се удвоят през 
тази година - от 0,5% на 1% 
. Въпреки това, тъй като се-
гашният инфлационен скок 
се дължи най-вече от гло-
бални фактори, прогнозите 
са, че по-високите лихвени 
проценти ще допринесат  

малко за ограничаване на 
по-нататъшното повишава-
не на инфлацията.

Какви са дългосрочните 
перспективи пред иконо-
миката на Обединеното 
кралство можете да про-
четете на стр. 4.

 Икономическият растеж на 
Обединеното кралство ще 

намалее наполовина тази година
Прогнозата е на BCC, а една от причините 

за нея е увеличаващата се инфлация
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Британската икономика е изправена пред сериозни проблеми

Инфлацията ще продължи да изпреварва увеличението на 
доходите

Снимка: bigstockphoto.com

Снимка: bigstockphoto.com
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Български лекар в Лондон
12 години опит в Англия като практикуващ лекар

Dr Stefanova

- Медицински прегледи за шофьорска книжка D4 и таксиметрови шофьори
- Преглежда деца включително новоредени
- Вътрешни болести (кръвно налягане, стомашно-чревно болести)
- Кожни заболявания (екземи, дерматити, акне), гинекологични болести
- Неврологични заболявания (депресии), мускулно-ставни болести (болки в гърба и т.н.)
- Изписва частна рецепта при нужда
- И- Издава болнични при нужда (за училище и др.)
- Изпраща за кръвен тест 

Тел за записване: 077 911 44002
180 Hoe Street, Walthamstow, E17 3AP 

Ние от адвокатска кантора Осборнс с повече 
от 40 годишен юридически опит  предоставяме 
безплатен съвет относно предявяването на иск за 
финансово обезщетение ако сте пострадали при 
трудова злополука, пътен инцидент или в резултат 
на медицинска небрежност.

Свържете се с нас и говрете на български на: 
Снежина Янкова
07516 441 448/020 7681 9013 
Snezhina.yankova@osborneslaw.com
Елида Димитрова
07843 349 633/020 7681 8675 
Elida.dimitrova@osborneslaw.com

Специалисти по искове 
за обезщетение

“Огромно благодаря на Снежина Янкова и нейния 
екип. Карате ме да вярвам, че чувствата и емоциите 
на хората са нещо, от което другите все още се 
интересуват! Беше голямо удоволствие да използвам 
услугите ви!”
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Unit 77 Millmead Business centre, Millmead road, London N17 9QU

Email: info@cscsbg.co.uk
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След прогнозирания ръст 
на БВП от 3,6% тази година 
икономическият растеж в 
Обединеното кралство се 
очаква да се забави отново 
рязко до 1,3% през 2023 г. 
и до 1,2% през 2024 г. Това 
е провокирано от ограни-
чението на активността, 
слабите  бизнес инвестиции 
и бавния растеж на износа.

Наследството от 
ковид пандемията 

и Брекзит води 
до  небалансирана 

икономика
Последната прогноза на 

BCC показва, че наслед-
ството от пандемията и 
продължаващите проблеми 
с търговското споразумение 
на Обединеното кралство с 
ЕС водят до по-небаланси-
рана икономика.

Очаква се нарастващият 
натиск върху разходите, 
по-високите национални 
застрахователни и корпо-
ративни данъци, а също и 
отслабващите перспективи 
за Обединеното кралство, 
да продължат да натежават 
върху инвестиционните 
планове на фирмите. Сле-
дователно бизнес инвести-

циите се очаква да останат 
с 6% по-ниски от нивото си 
преди пандемията до края 
на прогнозния период през 
2024 г. 

Износът от Обединеното 
кралство се очаква също да 
е на по-ниско ниво отпреди 
пандемията. Това отразява 
въздействието на търгов-

ските спорове след Брекзит 
и отслабващата глобална 
перспектива за търсенето 
на стоки и услуги в Обеди-
неното кралство.

За разлика от тях се очак-
ва потребителските и дър-
жавните разходи да бъдат 
съответно с 2,4% и 12,2% 
по-високи в края на про-

гнозния период от тяхното 
ниво преди пандемията.

Бизнесите са 
изправени 

пред критични 
предизвикателства, 

трябват спешни мерки
„Последната ни прогноза 

сигнализира за значително 
влошаване  на икономиче-
ските перспективи на Обе-
диненото  кралство. Прог-
нозата е, че икономиката 
на Обединеното кралство 
ще се изчерпи през следва-
щите месеци, тъй като 
задушаващият  ефект от 
нарастващата инфлация, 
прекъсването на веригата 
за доставки и по-високите 
данъци отслабват ключови 
двигатели на производ-
ството в Обединеното 
кралство, включително 
потребителските разходи 
и бизнес инвестициите“, 
каза Сурен Тиру , ръково-
дител на икономиката в 
Британските търговски 
камари.

Хана Есекс, съизпълни-
телен директор на Британ-
ските търговски камари, 
допълни, че понижените 
прогнози за икономиката 
на Обединеното кралство 
подчертават критичното 
предизвикателство, пред 
което са изправени бизнес 
общностите и домакинства-
та на фона на нарастващата 
несигурност около страната 
и световната икономика.

„След две години на пре-
дизвикано от пандемията 
свиване на паричните по-
тоци и инвестиционните 

планове е ясно, че прави-
телството трябва да на-
прави повече, за да подкрепи 
бизнеса на Обединеното 
кралство и икономика-
та като цяло. Призовава-
ме канцлерът да използва 
пролетното изявление от 
този месец, за да се справи 
с кризата на разходите 
за правене на бизнес чрез 
прилагане на нашия план 
от пет точки. Това включ-
ва забавяне на повиша-
ването на националното 
застраховане, въвеждане 
на временно ограничение 
на цените на енергията за 
по-малките фирми, за да 
ги предпази от покачване 
на цените на енергията, 
както и ангажимент за 
никакви други политически 
мерки, които ще доведат до 
увеличаване на разходите 
за бизнеса за останалата 
част от този парламент“, 
каза Хана Есекс.

Основен момент в прео-
доляването на трудностите 
пред бизнеса е подкрепата 
за намиране на практически 
решения за облекчаване на 
недостига на работна ръка.

BCC очаква нивото на 
безработица в Обединеното 
кралство да е 4,0% през 2022 
и 2023 г., преди леко да се 
понижи до 3,9% през 2024 г.

Бизнес инвестициите ще останат с 6%
по-ниски от нивото преди ковид пандемията

Това се дължи на нарастващите 
разходи и по-високите национални 

застрахователни и корпоративни данъци

Снимка: bigstockphoto.com
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Великобритания е топ 
дестинация за международ-
ни студенти от целия свят, 
включително и за бълга-
рите. Британското обра-
зование се смята за едно 
от най-добрите в света. 
От топ 100 университета 
в света 18 се намират във 
Великобритания. Не е чуд-
но, че студенти от цял свят 
решават да завършат обра-
зованието си в Обединено-
то кралство. Повечето от 
тях избират Лондон за своя 
дестинация и вследствие от 
това в Лондон има повече 
чуждестранни студенти от 
всеки друг град в света. Ако 
искате да кандидатствате за 
университет във Велико-
британия, можете да го на-
правите към някой от след-
ните университети, с които 
екипът на New Alternative 
Path работи. Ние предла-
гаме цялостна помощ по 
кандидатстване и  уреждане 
на финансиране на обуче-
нието, без да ви таксуваме 
и стотинка. Екипът ни има 
над 5-годишен опит в тази 
сфера и  имаме вече стотици 
доволни клиенти. 

Това са част от универ-
ситетите във Великобрита-
ния, с които работим

Anglia  Ruskin University 
Локация: Farrington (Цен-

трален Лондон); или East 
IndiaQuay (Източен Лон-
дон)

График на обучение: Два 
дни през седмицата, или две 
вечери + събота. 

Специалности: 
 Бизнес и човешки ре-

сурси с приравнителна го-
дина (Бакалавър)
 Бизнес и право с при-

равнителна година (Бака-
лавър)
 Бизнес и маркетинг с 

приравнителна година (Ба-
калавър)
  Бизнес и туризъм с 

приравнителна година (Ба-
калавър)
 Здравеопазване и соци-

ални грижи с приравнител-
на година (Бакалавър)
 Интернационален Биз-

нес Мениджмънт с при-
равнителна година (Бака-
лавър)
 Бизнес и здравеопазва-

не с приравнителна година 
(Бакалавър)
 Бизнес и хотелиерство 

с приравнителна година 
(Бакалавър)
  Финанси и счетовод-

ство с приравнителна годи-
на (Бакалавър)
  Бизнес и събития с 

приравнителна година (Ба-
калавър)

University of Northampton 
(Blended Learning) 

Локация: East India Quay 
( Източен Лондон)

График на обучение: Два 
дни през седмицата, от ко-

ито един е онлайн и един 
на кампус.
 Бизнес с приравнител-

на година (Бакалавър)
  Бизнес (Маркетинг) 

с приравнителна година 
(Бакалавър)
 Здравеопазване и соци-

ални грижи с приравнител-
на година (Бакалавър)

Arden University 
Локация: Holborn (Цен-

трален Лондон); Ealing (За-
паден Лондон); Tower  Hill 
(Централен Лондон)

График на обучение: Два 

пълни дни или две вечери.
 Бизнес с приравнител-

на година (Бакалавър)
  Мениджмънт здраве-

опазване с приравнителна 
година (Бакалавър)
 IT специалност (ком-

пютри) с приравнителна 
година (Бакалавър)
 Счетоводство и финан-

си с приравнителна година 
(Бакалавър)
 Право с приравнителна 

година (Бакалавър)
 Криминология и пси-

хология с приравнителна 
година (Бакалавър)

Regents College (University 
of Bolton)

Локация: Euston (Цен-
трален Лондон); Kingsbury( 
Северозападен Лондон); 
Wembley (Северозападен 
Лондон)

График на обучение: Два 
пълни дни или четири ве-
чери. 
  Бизнес мениджмънт 

с приравнителна година 
(Бакалавър)
 Здравеопазване и соци-

ални грижи с приравнител-
на година (Бакалавър)
  Софтуерно инженер-

ство с приравнителна годи-
на (Бакалавър)

London College of  Contem-
porary Arts (LCCA)

Локация: Tower Hill (Цен-
трален Лондон) 

График на обучение: Два 
пълни дни или две вечери.
  Бизнес мениджмънт 

със или без приравнителна 
година (Бакалавър)
 Хотелиерство със или 

без приравнителна година 
(Бакалавър)
 Моден дизайн и марке-

тинг със или без приравни-
телна година (Бакалавър)
 Моден дизайн със или 

без приравнителна година 
(Бакалавър)
  Графичен дизайн със 

или без приравнителна го-
дина (Бакалавър)

Процесът на кандидат-

стване е бърз и лесен, а ние 
сме с Вас на всяка крачка 
както за кандидатстването 
към университет или колеж 
по Ваш избор, така и към 
Student Finance England. 
Повечето университети из-
искват преминаването през 
интервю, както и кратък 
граматичен тест, който се 
прави онлайн. 

Ние Ви подготвяме за 
Вашето интервю напълно 
безплатно и гарантираме 
успешно преминаване в 90% 
от случаите. 

Финансирането за Вашето 
обучение става през Student 
Finance, като след подаване 
на апликация към тях, за 
която ние ще Ви помогнем, 
получавате пълно покритие 
на университетските такси, 
както и сума за Ваши лични 
нужди по време на процеса 
Ви на обучение. 

Всичко, от което се нуж-
даем, за да задвижим Ваша-
та апликация, е: 

- Паспорт или Лична кар-
та;

- С и без диплома;
- CV (за което ние ще 

помогнем);
- Доказателство за адрес;
- Статут за уседналост.
Приемите за април/май за 

специалностите и универси-
тетите, посочени по-горе, са 
вече отворени! Кандидат-
ствайте днес и подсигурете 
своето бъдеще!

Висше образование и приеми 
през април/май месец в 
Обединеното кралство

Ако желаете да научите повече за 
магистърските степени и други университети, 

предлагани от нашите партньори, моля да се 
свържете с нас на: 

www.newalternative.co.uk
+447861684639

newalternativepath.info@gmail.com

Снимкa: New Alternative Path

Снимкa: New Alternative PathСнимкa: New Alternative Path



6 БГ БЕН 11 март 2022 г.
Брой 5 (466), Година XIXАЛБИОН

Нашият клиент, който 
живееше в Есекс, се прибира 
вкъщи след приключване 
на нощна смяна. Той загива 
трагично, убит от шофьор, 
който кара с превишена ско-
рост. Въпреки  усилията на 
парамедиците, пристигнали 
на мястото на инцидента, 
нашият клиент  загива на 
място.

Кейт Милтън, адвокат 
по телесни наранявания в 
„Осборнс”, която е специ-
ализирана в произшествия 
със смъртни случаи, комен-
тира:

„Загиналият румънски 
гражданин беше изключи-
телно трудолюбив семеен 
човек, който стана жертва на 
шофьор, каращ с превишена 
скорост. Смъртта му оказа 
опустошително въздействие 
върху съпругата и двете му 
дъщери, както и върху други 

членове на семейството му в 
Румъния. Работейки заедно 
с нашия румънски екип от 
юристи, воден от адвокат 
Мария Тирон, успяхме да 
предявим граждански иск 
пред Върховния съд и в 
крайна сметка да осигурим 
350 000 лири обезщетение 
за семейството.

Съгласно Закона за фа-
талните злополуки от 1976 
г. най-близките роднини на  
лица, загинали в катастро-
фа, която не е по тяхна вина, 
имат право да предявят иск 
за обезщетение. “

Искове за обезщетение 
при произшествие с 

фатален край
Предявяването на иск за 

фатална злополука може да 

бъде дълъг и сложен процес 
и поради това е необхо-
димо да се потърси съвет 
от юрист, специализиран 
в предявяване на искове 
при злополуки с фатален 
край. Ние от „Осборнс” сме 
създали име на експерти 
по фатални искове, както 
и други искове за сериозни 
наранявания.

Що се отнася до финан-
совото обезщетение, има 
два различни типа. Иск на 
жертвите и иск на тези, ко-
ито са зависели от жертвата. 
В този случай успяхме да 
помогнем на семейството 
в зависимост, което трябва 
да компенсира загубената 
финансова подкрепа. Този 
иск взема предвид колко е 
печелил починалият, както 

и полагаемата му се пенсия.
В допълнение има и въз-

можност за иск за компен-
сация относно  загубата 
на семейството. Сумата 
е фиксирана от закона и 
възлиза на 15 120 британ-
ски лири. Това е отделно 
от сумата, за която имате 
право да претендирате като 
издръжка.

Не всички членове на 
семейството могат да пре-
тендират за обезщетение. 
Важно е да се консултирате 
със специализиран адвокат 
за фатални злополуки.

Правен съвет на 
български език

Знаем, че работата с ад-
вокат е притеснителна за 
много хора. Това е особено 

вярно, когато английският 
не е вашият роден език и 
сте претърпели сериозно 
нараняване. В конкретния 
случай нашият клиент е 
бил във Великобритания 
само от няколко месеца. 
Следователно нашият юри-
дически екип, който говори 
български, е от решаващо 
значение за отговорите на 
всички ваши въпроси и 
обяснението на процеса на 
български. Ако не говорите 
английски, целият ви случай 
ще се води на български 
език, включително всички 
документи и писма, които 
ви изпращаме.

Защо да изберем 
адвокати „Осборнс”?
Osbornes  Law предоставя 

експертни правни съвети и 
насоки повече от 45 годи-
ни. Ние сме класирани от 
Chambers UK и The  Legal  
500 като една от водещи-
те адвокатски кантори за 
физически наранявания в 
Лондон. Освен това сме пре-
поръчвани и от The Times 
Best  Law  Firm Guide, които 
са забелязали безспорния 
ни опит в сферата на физи-
ческите травми.

Ние ще ви посъветваме 
дали може да предявите иск 
за обезщетение на принци-
па, че не плащате за адво-
катските услуги, ако делото 
Ви не бъде спечелено (No 
Win No Fee). Свържете се с 
нашите  български юристи  
на телефони:

0 7 8 4 3 3 4 9 6 3 3  /  0 2 0 
76818675 Елида Димитро-
ва и  07516 441448 / 020 
76819013 Снежина Янкова.

Адвокати „Осборнс“ представляват 
семейството на велосипедист, загинал 

трагично след фатален сблъсък
Предявяват граждански иск за обезщетение
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Свържете се с нас зa безплатен 
съвет на български:

Снежина Янкова
07516 441 448/020 7681 9013
Snezhina.yankova@osborneslaw.com 

Елида Димитрова
07843 349 633/020 7681 8675                                                                                                                 
Elida.dimitrova@osborneslaw.com

Ние специализираме в случаи на:

>  Трудови злополуки
>  Инциденти в чужбина
>   Пътно-транспортни произшествия
>  Лекарски грешки и медицинска 

небрежност
>  Наранявания получени на 

територията на  частна или общинска 
собственост

>  Инциденти засягащи отговорността 
на собственици и обитатели

>  Наранявания получени в 
обстоятелства на криминални 
престъпления

“Много съм доволен от услугите на Снежина Янкова. За втори път 
тя води съдебните ми дела и спечели и двете. Получих много добро 
обезщетение за случаите. В бъдеще бих използвал услугите й 
отново, ако имам нужда от помощ! Много съм доволен.”

БЪЛГАРСКИ 
АДВОКАТИ В АНГЛИЯ
НАШИЯТ БЪЛГАРСКИ 
ЕКИП Е ТУК, ЗА ДА 
ВИ ПОМОГНЕ!

OSB20050-0502 1701-BG-Ben 127x333mm FA.indd   1 02/06/2020   15:15

Снежина Янкова,
юрисконсулт, 
Osbornes Solicitors

Най-често срещаните 
инциденти в училище 

при децата във 
Великобритания

1. Инциденти при използ-
ването на училищни съоръ-
жения

Съоръженията, осигуре-
ни от училището, трябва да 
са съобразени с възрастта 
на вашето дете и риска от 
наранявания. Например, 
ако детето ви си играе на 
училищната катерушка, но 
падне и си счупи ръката, слу-
жителите от училището може 
и да твърдят, че когато децата 
играят, има риск от падания 
и те не могат да бъдат наблю-
давани през цялото време, 
но това няма да ги освободи 
от отговорност. Височината 
на катерушката трябва да е 
съобразена с възрастта на 
вашето дете, а повърхността 
под нея трябва да е от специ-
ална гума, така че да смекчава 
удара при падане. В случая 
фактът, че детето ви си е 
счупило ръката, предполага, 
че или катерушката е била 
твърде висока, или повърх-
ността под нея не е била спо-
ред изискванията на закона. 
Това означава, че училището 
не е взело адекватни мерки 
за предотвратяване на инци-
дента и ще бъде отговорно за 
проявена небрежност.

2. Подхлъзвания или спъ-
вания в училище

Децата се смятат за посе-
тители на сградата на учили-
щето, а училището трябва да 
отстранява всички дефекти 
по сградата. Ако вашето дете 
падне заради дупка на игри-
щето или пък заради мокър 
и хлъзгав под в сградата, 
училището ще трябва да ви 
плати компенсация. Ако 
става въпрос за възрастни и 
подът е мокър, поставянето 
на сигнален конус се счита за 
достатъчно предупреждение 
за опасност, но при децата не 
е така. При мокър под в учи-
лището служителите трябва 
да поставят физически ба-
риери, за да не е практически 
възможно детето да стъпи на 
засегнатия участък.

3. Инциденти на училищ-
ните тревни площи

Училището е длъжно да 
осигури безопасни тревни 

площи. Ако детето ви се 
пореже на стъкло или друг 
предмет, скрит в тревата, 
независимо кой е хвърлил 
стъклото там (дали служител 
от училището, или външно 
лице), отговорността се носи 
от училището, което трябва 
да проверява тревните пло-
щи, преди да пуска децата да 
играят на тях.

4. Инцидент по време на 
училищна екскурзия

Дори и когато детето не 
се намира в рамките на учи-
лищната сграда, но участва 
в училищна екскурзия, то 
трябва да бъде наблюдавано 
от учителите и защитавано от 
опасности.

5. Инцидент по време 
на пътуване с училищния 
автобус

Ако шофьорът на училищ-
ния автобус натисне рязко 
спирачката и детето ви не е 
седнало или не е седнало по 
правилния начин (с колан), 
отговорността пада върху 
училището. Ако друг шофьор 
е отговорен за инцидента с 
училищния автобус, всички 
правила за предявяване на 
иск срещу него, както при 
пътни инциденти, важат и в 
този случай.

При инцидент 
с вашето дете в 

училище,
разбира се, първата задача 
е да се погрижите за детето 
си. Откъм документация е 
важно да поискате от лекаря 
медицинско свидетелство с 
описание на състоянието му. 
След това съберете възможно 
най-много информация и до-
казателства, като например, 
снимки на мястото, където е 
станал инцидентът, контакти 
на свидетели или ако това са 
други деца, контакти на роди-
телите им, дали е имало други 
оплаквания за опасност от 
страна на родители и учители 
и дали е имало други подобни 
инциденти.

От там нататък не е же-
лателно да предприемате 
стъпки сами. Свържете се 
с адвокат, специализиращ 
в областта на персоналните 
искове за безплатна кон-
султация, който ще може да 
прецени, първо, дали имате 
право да предявите иск и, 
второ, срещу кого трябва да 
го предявите. Може вината 
за инцидента да бъде на учи-
лището, възможно е, обаче, 

да е на друго дете, което да е 
блъснало вашето дете, а може 
и да е споделена.

След като се установи 
чия е вината за 

инцидента,
вашият адвокат ще придви-
жи иска процедурно. Децата 
нямат право от свое име да 
предявяват иск, затова вие 
като родител го правите от 
името на детето си като не-
гов „законен представител” 
(litigation friend). Вие под-
писвате от името на детето 
си споразумение с адвоката 
за схемата „No Win, No Fee”, 
според което не плащате на 
адвоката нищо, а той взема 
хонорара си и останалите 
разходи по делото от ответ-
ната страна при успешен 
изход от делото.

Въпреки че вие като роди-
тел сте законен представител 
на детето, а адвокатът дейст-
ва в негов интерес, няма как 
дело за инцидент, свързан с 
дете, да бъде финализирано 
без изслушване в съда. На 
това изслушване съдията 
ще разгледа представените 
доказателства и офертата за 
компенсация, направена от 
ответната страна, ако офер-
та има. Съдията изисква 
мнението на правен експерт, 
който също прави оценка на 
представените доказателства 
и офертата за компенсация, и 
дава мнение дали тя е адек-
ватна. След това съдията 
разглежда медицинските 
експертизи и вероятностите 
за бъдещи усложнения в 
състоянието на детето ви, 
като говори с вас и с детето, 
за да установи дали бъдещи-
те последствия за детето ви 
са ясни и на двама ви. Чак 
когато съдията заключи, че 
предложената от ответната 
страна компенсация е про-
порционална на наранява-
нията на детето ви, той ще 
ви попита дали я приемате, 
или не.

На кого и кога 
се изплаща 

компенсацията?
Компенсацията не се из-

плаща на вас, тя е на вашето 
дете. Сумата остава във фи-
нансовата служба на съда, 
докато детето ви не навърши 
18-годишна възраст. Дото-
гава единствено от нея, по 
решение на съда, може да 
бъде изплатена малка сума 
за покриване на належа-
щи разходи, като например 
закупуване на учебници. 
Тъй като повечето училища 
осигуряват учебни пособия 
за учениците си, обикновено 
подобен ход се предприема 
много рядко.

Обадете се и говорете на български със Снежина Янкова и Елида Димитро-
ва, които ще Ви посъветват дали може да предявите иск за обезщетение на 
принципа, че не плащате за адвокатските услуги, ако делото Ви не бъде спе-

челено (No Win, No Fee). Позвънете ни на 07843 349 633 и  07516 441 448.

Ако детето ви пострада 
при инцидент в училище

Децата са най-рисковата група за инциденти и затова 
отговорността, която училищата носят за предпазване-
то им от инциденти, е огромна. Логиката на закона е, че 
от децата се очаква да са любопитни, да не осъзнават 
напълно опасностите от дадена дейност и да не могат да 
се грижат адекватно за собствената си сигурност, следо-
вателно отговорността за това пада върху училището.
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- Какви предизвикател-
ства стоят пред светов-
ната икономика, породени 
от войната, която Русия 
води в Украйна? И съот-
ветно икономическите 
санкции, наложени от ЕС, 
Великобритания и САЩ 
на Русия? 

Ясно е, че почти целият 
свят осъжда тази война. 
В света ще се катализират 
много процеси, които досега 
бяха забавени. Западният 
свят до голяма степен ще се 
обедини бързо около общи-
те положителни ценности. 
Имаше доста бавно, заспало 
поведение на много дър-
жави, това ще приключи. 
Никога не са били по-един-
ни всички от европейските 
държави, както сега. Тоест 
няма нормален човек по 
света, който да одобрява 
тази война.

- Всъщност, оказва се, 
че само четири държави в 

света подкрепят Путин:  
Беларус, Сирия, Северна 
Корея и Еритрея…

Да, и това не са държави, 
с които някой от Европа би 
искал да се асоциира и срав-
нява. Тоест, ние не искаме 
да сме като тях, това е ясно. 

Руската икономика ще се 
срине тази година до невиж-
дани нива в новата история 

- Какви ще бъдат пора-
женията от санкциите, 
които се налагат на Русия?

За мен пораженията от ко-
лективните санкции спрямо 
Русия ще бъдат бързи и сра-
зяващи. Може би хора, ко-
ито не разбират как работи 
световната икономика, ще 
кажат, че, примерно, Русия 
е много голяма държава, 
че има много ресурси, че 
може да се оправи и със 
санкции… Това не е така. 
Нито една държава не може 
да издържи в съвременния 
свят сама, тоест тя да бъде 
изолирана от абсолютно 
всички, и това да бъде бла-

гоприятно за нея. Не, не е 
благоприятно. Ще изброя 
няколко неща. Борсите реа-
гираха мигновено. Акциите 
на най-голямата руска банка 
спаднаха хиляда пъти, което 
не съм го виждал през жи-
вота си досега. Това важи и 
за акциите на някои голе-
ми руски компании, чиито 
цени са спаднали 100 пъти. 

Второ, руската рубла из-
губи около една трета от 
стойността си за няколко 
дни. Казано обратно, дола-
рът се повиши с 50% спрямо 
рублата. 

Русия въведе всякакви 
мерки за капиталов кон-
трол, тоест всичко е забра-
нено. Забранено е да купува-
те достатъчно чужда валута 
там, забранено е да се изнася 
валута. Западът изключва 
Русия от международни 
банкови системи. Въпрос на 
време е целият внос и износ 
да бъде спрян от Русия. Ве-
роятно последната стъпка 
ще бъде вносът на газ и нефт 
от тази държава, което ще 

удари изцяло руската ико-
номика. Също така Русия 
има големи валутни резер-
ви, но стотици милиарди 
от тях се държат в западни 
държави. Ако те ги блоки-
рат, ще се  замрази изцяло 
възможността на страната 
да оперира с тези резер-
ви и с тях да плаща както 
социални разходи у дома, 
така и да води война навън. 
 Сигурно е, че руската ико-
номика ще се срине тази 
година до степен, която е 
непозната за новата исто-
рия на страната. Дали това 
ще доведе до разклащане 
на политическия режим, до 
намаляване на подкрепата 
за него в страната, това са 
политически въпроси, на 
които трудно може да се 
даде отговор днес. Но моята 
хипотеза е, че със или без 
санкции, ако руският народ 
е добре информиран какво 
точно се случва, няма да има 
никаква подкрепа от него за 
политическия режим при 
тази война. 

- Да, но Русия държи един 
коз, това е газта за Евро-
па…

Моята теза е друга, а 
именно, че Русия се нуждае 
много повече от доларите на 
Европа, отколкото Европа се 
нуждае от руския газ. Ако 
бъде спрян руският газ по 
политически причини, въ-
прос на време е да се наме-
рят алтернативни доставки. 
Да, цената може да е по-ви-
сока, поне временно. Да, ще 
се наложи да се изградят 
нови терминали за втечнен 
газ, вероятно и тръбопрово-
ди, ще се търсят нови про-
изводители, но в пазарната 
икономика високата цена 
ражда по-голямо предла-
гане. Ще се намери кой да 
доставя газ на Европа. Да, 
това ще доведе до малко 
повече неприятности, до по-
висока инфлация, но Европа 
ще оцелее от тази ситуация. 
Припомням тук, че нефтът 
беше по-скъп през 2007 
година и от това никой не 
загина. Като се има предвид, 
че тогава икономиките бяха 

много по-малки и отнесени 
към БВП разликата е била 
още по-голяма. Сега нефтът 
не е толкова скъп, колкото 
беше преди. А 2007 година 
беше една доста богата го-
дина за света и никой не се 
е оплаквал чак толкова от 
скъпия нефт. За мен погро-
мът  върху икономиката на 
Русия ще е много по-голям, 
отколкото неприятностите 
на Западна Европа.

- Има ли опасност от 
фалит на Русия, образно 
казано?

Да, разбира се, още тази 
година е възможен.

Всеки потенциален 
фалит на държава 
се отразява върху 

световната икономика
- А това какво ще озна-

чава за световната ико-
номика, тъй като досега 
Русия заемаше значителна 
част от нея? И това не 
крие ли рискове за светов-
ната икономика?

Да, всяка война и все-
ки потенциален фалит на 
голяма държава не е поло-
жителен за световната ико-
номика, но в крайна сметка 
Русия започна войната и тя 
ще причини всичко това на 
себе си. Световната иконо-
мика ще продължи да се 
развива, докато Русия ще 
изпадне в невиждана криза.

- Казвате невиждана 
криза, а светът? След 
пандемията от Covid-19, 
образно казано, свалихме 
маските, но сложихме кас-
ките. При тази ситуация 
задава ли се световна ре-
цесия?

Според мен, не. Само тази 
война няма да доведе до 
световна рецесия, освен ако 
тя не придобие някакви яд-
рени характеристики. 

- Да, но знаем, че светът 
се възстановява все още от 
Covid-19…

Не, не бих казал. Све-
товната икономика почти 

забрави вече за Covid-19, с 
изключение на няколко сек-
тора като туризъм, круизни 
кораби, хотелиери и други 
подобни, където има още да 
се възстановяват. Но други-
те сектори вече забравиха за 
пандемията. 

След като започна война-
та в Украйна, за Covid-19 ще 
чуваме все по-рядко.  

Не е нормално цял 
живот да живеем в 
нулева инфлация

- Великобритания е из-
правена също пред сериозни 
предизвикателства. Там 
пък се наслагват и после-
диците от Брекзит, реги-
стрирана беше невиждана 
за последните 30 години 
инфлация. Виждаме сега 
поскъпване на основни хра-
нителни стоки, на цените 
на тока и газта.  Доста ще 
се усложни ситуацията и 
от 1 април, когато там се 
качва таванът на цените 
на тока и газта. 

Вижте, в пазарната иконо-
мика е нормално цените на 
стоките от време на време 
да се променят. Някой път 
нагоре, а друг път надолу. 
Обикновено, когато цени-
те падат, психологически 
никой не забелязва и не 
казва „Благодаря!“. Когато 
обаче започват да се качват, 
всички се ужасяват. Това 
е нормална човешка реак-
ция. Целият свят свикна да 
живее много дълго, над 10 
години (от 2009 г.) с нулева 
инфлация. Както и с нулеви, 
дори отрицателни лихви. 
И двете не са нормални за 
човешката история. Не е 
нормално лихвите да са от-
рицателни,  не е нормално 
да очакваме цял живот да 
живеем в нулева инфлация, 
особено след като прави-
телствата напечатаха неве-
роятни количества пари. 
И аз като икономист даже 
съм учуден, че чак през 2021 
година се появи инфлация. 
Очаквах още към 2015 годи-
на това да се случи. 

- Защо?

Световната икономика ще 
продължи да се развива, но Русия 

ще изпадне в невиждана криза
Нито една държава не може да 

просъществува нормално, когато 
е изолирана 
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Защото светът от 2009 
година увеличи паричната 
маса с огромни проценти, 
както и бюджетните дефи-
цити на всички държави 
по света. А това, рано или 
късно, трябваше да избие в 
инфлация. И то стана дори 
късно. 

- Сега след Брекзит мо-
жем ли да кажем кой е най-
губещият икономически 
– Великобритания или ЕС? 
Задавам Ви този въпрос, 
тъй като сега британски-
ят премиер Борис Джонсън  
казва, че пандемията е 
причина за тези негатив-
ни икономически процеси, 
които наблюдаваме там. 

Нормално е Борис Джон-
сън да каже това, защото му 
е удобно политически, тъй 
като той беше основен при-
върженик на Брекзит. Аз не 
съм привърженик на Брек-
зит. Смятам, че това беше 
груба историческа грешка 
и за двете страни - както за 
Великобритания, така и за 
цяла Европа. Великобри-
тания си причини много 
големи неприятности, от ко-
ито нямаше нужда, а ЕС не 
можа да направи така, че да 
е атрактивен за една от най-
важните държави в него, 
каквато е Великобритания. 
Тоест загубиха всички. Но 
няма как, трябва да се гледа 
напред и да се справяме. 
Сега тази война вероятно 
ще помогне за допълнител-
ното обединение на евро-
пейския континент около 
общи цели, задачи, полити-
ки особено във външната 
политика. 

- В този ред на мисли 
това шанс ли е за Борис 
Джонсън да компенсира 
негативите, които събра 
около Брекзит? Защото 
виждаме сега, че той плът-
но работи с ЕС по отноше-
ние на войната в Украйна 
с действията си спрямо 
Русия.

Да, смятам, че много ли-
дери по света ще засилят 
своите позиции вследствие 
на техните реакции и воля 
при тази война. Когато има 
война, обикновено всички 
правителства по света се 
засилват. 

Централните банки 
трябва да започнат да 
вдигат лихвите, за да 
охладят икономиките 

- Във Великобритания 
обаче икономистите оч-
акват да продължи нара-
стването на инфлацията, 
като се прогнозира, че след 
април тя ще мине седем 
процента. Какъв ход имат 
управляващите при тези 
нарастващи цени, които 
изпреварват увеличението 
на доходите?

Като икономист не съм 

чак толкова притеснен за 
инфлацията, защото тя е 
привнесена отвън, тя е про-
диктувана от световните 
пазари и никой не може да 
направи нищо, за да я спре. 
И не трябва. Това, което 
правителствата трябва да 
правят, е обратното на това, 
което правиха последните 
десет години. Аз съм про-
тивник на традиционните 
бюджетни дефицити, а ние 
10 години живяхме с ре-
кордни дефицити по света. 
Против съм високата за-
длъжнялост на държавите, 
а през последните 10 години 
тя се вдигаше, включително 
и във Великобритания. Съ-
ответно централните банки 
трябва да започнат да вдигат 
лихвите, за да охладят ико-
номиката, и по този начин 
да намалят инфлацията. 
Това трябва да е паралелно с 
повишаване на доходите, но 
те са по-скоро функция на 
пазара на труда. Доходите се 
вдигат във всички държави. 
Някъде по-малко, другаде 
повече. Така че аз бих бил 
малко по-хладнокръвен в 
тази ситуация. 

- Какво ще се случи през 
следващите месеци със 
световната икономика, 
ако войната в Украйна 
продължи?

Със световната икономи-
ка нищо сериозно няма да 
се случи, а със световната 
политика то вече се случи. 
Ако войната не спре бързо, 
икономиките на Украйна и 
Русия ще бъдат разрушени. 
Само че след края на вой-
ната Украйна ще получи 
огромна помощ от света за 
възстановяването си, докато 
Русия вероятно ще претър-
пи имплозия от всякакъв 
характер.

- Логичен е въпросът:  кой 
печели от тази война?

Засега никой не печели. 
Каквото и да се случва с 
войната, Русия не печели 
по никакъв начин.  Украйна 

ще бъде доста разрушена, но 
може би с цената на това тя 
ще изгради най-после силно 
своята нация. Защото нищо 
не обединява повече хора-
та от външен противник. 
Много държави в Източна 
Европа ще се разделят с част 
от носталгията по миналото 
и с част от илюзиите, че ня-
какво добро може да дойде 
за тях от източна посока. 

- За България какви дни 
идват в икономически ас-
пект? Виждаме, че прави-
телството доста пред-
пазливо действа, бюджет 
2022 г. влиза тепърва от 
1 април…

Аз съм традиционно го-
лям критик на бюджетната 
политика в България, може 
би най-големият, не знам 
дали знаете. 

- Заради тази си позиция 
подразнихте силно „Има 
такъв народ“ на Слави 
Трифонов.

Не, не съм сигурен, че 
е така. Просто всеки си 
изпълнява ролята. Аз си 
имам същата обществена 
позиция като икономист 
и гражданин, каквато съм 
имал за 25 години. Още 
като млад банкер в Лондон 
ми беше такава позицията. 
И съм я отстоявал после-
дователно във всички мои 
позиции. 

Аз познавам „Има такъв 
народ“ и смятам, че те дъл-
боко в себе си разсъждават 
като мен. Но в момента има 
едно чисто ново прави-
телството, бюджетът беше 
внесен от финансовия ми-
нистър от голямата партия 
(Продължаваме промяната) 
и всички партии в коали-
цията трябваше или да я 
разрушат на втория месец, 
или да гласуват бюджета. 
Логично те гласуваха бю-
джета, така че тук не търсете 
противоречие между двете 
позиции.

- А къде са дефектите на 
този бюджет?

Това е най-големият и 
най-разхищаващият бюджет 
за последните 25 години. С 
огромни харчове по всички 
пера, с много голям дефи-
цит. И това е направено, 
преди да се предположи, че 
е възможно да има някакви 
кризи. А винаги трябва да 
се имат предвид пет кризи: 
война, природни бедствия, 
бежанска вълна, рецесия 
и пандемия. А пандемията 
още не е отминала. Бюдже-
тът не е готов да посрещне 
нито една от тези пет опас-
ности. И сега войната ще 
ни изненада, а най-лошо ще 
стане, ако се получи пер-
фектна буря и всички тези 
потенциални опасности се 
случат наведнъж. Тогава ние 
ще бъдем тотално неподгот-
вени с невъзможен бюджет. 

- А съжалявате ли, че не 
станахте министър-пред-
седател с мандата на „Има 
такъв народ“?

Тези неща не са за съ-
жаление. Просто такава е 
била ситуацията и така е 
трябвало да стане. Факт е, че 
миналата година нито една 
партия не подкрепи никоя 
друга след първите и втори-
те парламентарни избори. И 
никой, от нито една партия, 
не можеше да стане минис-
тър-председател. И животът 
го показа. 

- Сега изглежда ли Ви 
това управление стабил-
но? Като се има предвид, че 
вече виждаме първи пукна-
тини в отношенията меж-
ду премиер и президент.

Да, има противоречия 
между премиер и прези-
дент, дори да са от една и 
съща партия, е традиция 
в българската политика за 

последните 30 години. И аз 
съм бил осем години ми-
нистър и помня тоталната 
противоположност с тога-
вашния президент. Така че 
това не е нещо ново и не е 
непременно лошо. Да има 
някакъв коректив, може би 
е здравословно. Ако пре-
зидентът и правителството 
винаги говорят едно и също, 
значи няма да има необхо-
димост от две  институции, 
нали така? Но в исторически 
план досега винаги съм бил 
на страната на правител-
ствата, а не на страната 
на президентите. Защото 
последните нямат големи 
оперативни правомощия в 
парламентарна република 
като България. И затова те 
основно помпат рейтинг, но 
за сметка на действащите 
правителства, независимо 
от коя партия са. 

А дали това правителство 
ще е стабилно, все още никой 
не знае. Не са минали и 100 
дни от неговото управление. 
Нека времето да покаже. Аз 
не съм против него. Дори ще 
ви кажа за кои неща бих ги 
подкрепил. Обявиха съкра-
щения в администрацията, 
затова ги подкрепям горещо, 
но те не го правят. Обявиха 
оптимизация и сливане на 
университетите, подкрепям 
ги горещо, ако ги направят. 
Очакваме мерки за намаля-
ване на корупцията, не съм 
ги забелязал, но ги подкре-
пям. Очакваме реформи в 
съдебната система, не са се 
случили, но ги подкрепям. 
За Македония, ако успеят да 
решат този исторически ка-
зус, ги подкрепям. Ето сега, 
за западната ориентация 
по отношение на войната в 
Украйна, ги подкрепям. Ви-
жте, моята позиция винаги 
е логична и последователна, 
а не конюнктурна.
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- Госпожо Цонева, Вие 
оглавявате парламентар-
ната комисия за българи-
те зад граница. Какви са 
приоритетите й в този 
мандат?

Основният приоритет е 
създаването на нов Закон за 
българите в чужбина, защо-
то предишният е приет пре-
ди 20 години и вече не може 
да отговори на нуждите на 
българската диаспора. В мо-
мента тече оценка на парла-
ментарния изследователски 
център за въздействието на 
предишния закон. В края 
на февруари в  комисията 
разгледахме тази оценка и 
ще стартираме публичния 
дебат за това, как да изглеж-
да новото законодателство. 

- Да уточним – необходи-
ми са промени в Закона за 
българите в чужбина или 
изцяло нов закон?

Моето виждане е, че тряб-
ва да се направи изцяло нов 
закон, а не да се прави опит 
да се ревизира старият. Ясно 
е, че той е много неадекватен 
спрямо нуждите на бъл-
гарската диаспора. Защото 
трябва да се направи разгра-
ничение между онова, което 
са нуждите на българските 
исторически общности, и 
тези на новата емиграция. 
Нещо, което сегашният за-
кон не прави. И според мен 
това е голяма грешка спрямо 
българите извън нашата 
страна. Но нека да видим и 
оценката на центъра,  тогава 
бихме могли отново да раз-
говаряме.

Новото 
законодателство 

трябва много ясно 
да постави целите 
и отговорностите 

на държавните 
институции

- Какво трябва на първо 
място да се промени в по-
литиката на държавата 
спрямо българите зад гра-
ница? 

На първо място трябва 
да се поставят много кате-
горично целите, които тази 
политика има, какво иска 
да постигне, какво за нея е 
измерител при постигането 
им. Освен това много ясно 
в закона трябва да се раз-
пишат отговорностите на 
държавните институции, 
взаимодействието между 
тях, както и да се фиксира, 
че трябва да има документи, 
които управляват тази по-
литика. Например три или 
четиригодишни стратегии, 
планове за действие и мно-
го ясни индикатори, които 
пък, от своя страна, да бъдат 
съпроводени с финансови 
средства, за да могат тези 
политики да бъдат реализи-
рани. В момента всичко това 
не е налице. Политиките 
са разпръснати. Българ-
ските неделни училища се 
управляват от МОН, което 
е нормално. Културно-ин-
формационните центрове, 
където ги има, са към Ми-
нистерството на културата. 
Голяма част от политики-
те, свързани по защита на 
правата и интересите на 
българите зад граница, както 
и предоставянето на консул-
ски услуги, са отговорност 
на външно министерство. 
И имаме Държавна агенция 
за българите в чужбина, 
която се преструктурира и 
минава към МВнР. Отделно 
Министерството на труда 
и социалната политика има 
отговорности. 

Всичко това трябва да 

е сложено на една карта и 
описано съвършено ясно: 
къде са отговорностите, как 
различните институции се 
координират помежду си и, 
разбира се, всичко това - сре-
щу какъв финансов ресурс се 
реализира.

- Има едно мислене на 
част от българите, че съ-
народниците им, които са 
зад граница, нямат право 
да определят бъдещето 
на родината им.  Как ще 
промените това схващане?

Не знам в каква степен 
това схващане е разпрос-
транено. Последното пре-
брояване на населението на 
България показва, че то е 
намаляло с 840 хиляди души. 
Поне половината от тях са 
резултат от отрицателното 
салдо, което е вследствие на 
повече напуснали страната 
хора, отколкото на завър-
налите се. След като изслу-
шахме ръководството на 
Националния статистически 
институт, стана ясно, че бъл-
гарите зад граница са поне 1 
милион и 500 хиляди. Това е 
значителна стойност и никой 
не би могъл да пренебрегва 
тази част от населението на 
България. Те са много важна 
част. И хората в страната, и 
тези извън граница са едно 
цяло. Освен това някои се 
връщат, други отново тръг-
ват извън граница и ние 
трябва да свикнем с тази 
реалност, а именно,че става 
въпрос за мобилните бълга-
ри. Трябва да мислим по този 
начин за нашата диаспора.

- Ще обследвате ли причи-
ните за емиграцията?

Относно причините за 
емиграцията в България има 
достатъчно изследвания. Ос-
новните причини са иконо-
мически: ниско качество на 
живот, недостатъчно високи 
възнаграждения, липса на 
условия за професионална 
реализация. Наскоро излезе 
едно изследване на непра-
вителствената организация 
„Тук-там“, която беше пра-
вила проучване в над 80 
страни сред  2300 българи, 
които са били в чужбина. 
Там много ясно се виждат 
какви са причините. И те са 
тези, които изброих. 

Електронното 
гласуване от 

дистанция ще се 

случи, но трябва да 
се направят неговите 

експериментални фази
- На последните няколко 

парламентарни и прези-
дентски избори видяхме 
голяма активност от съна-
родниците ни зад граница. 
Те обаче отдавна очакват 
да могат да гласуват елек-
тронно от дистанция или 
по пощата, ще се случи ли 
това, според Вас?

Представител съм на „Де-
мократична България“. Са-
мата аз съм от „Да, Бълга-
рия“. Ние сме политическата 
сила, която винаги е насто-
явала да има електронно 
гласуване от дистанция. Сега 
в момента имаме министър 
на електронното управление, 
това е Божидар Божанов. 
Той е поел ангажимент в 
следващите до шест месеца 
ние да имаме електронна 
идентификация, мобилно 
приложение, което да можем 
да ползваме при достъп до 
административни услуги, и 
това да бъде, така да се каже, 
нашият  електронен аватар. 
И от там нататък ще започне 
вече експериментирането 
за електронно гласуване от 
дистанция. И това ще се слу-
чи. Просто трябва да минат 
необходимите технологични 
етапи по установяването на 
електронна идентификация 
и експериментални гласува-
ния, за да се стигне до него-
вото масово въвеждане.

- Колко време ще отнеме 
това?

Колкото е необходимо, за 
да се осигури необходимата 
сигурност.

- Смятате ли, че оста-
налите Ви партньори в уп-
равлението ще са съгласни 
да се въведе електронното 
гласуване зад граница?

Не мисля, че имаме раз-
минавания по темата. Да, 
има различни съображения 
и страхове, свързани с елек-
тронното гласуване от дис-
танция. Точно затова тряб-
ва да се направят неговите 
експериментални фази, за 
да могат всички противници 
на този тип гласуване да по-
лучат достатъчно увереност 
и сигурност, че този способ 
може да се прилага.

- До края на мандата 
можем ли да очакваме, че 

ще има промяна в Изборния 
кодекс, която да разрешава 
електронно гласуване за 
българите зад граница?

Надявам се това да е така. 
Освен това Изборният ко-
декс трябва да се промени 
в частта избирателен район 
„Чужбина“. Знаете, ние бяхме 
политическата сила, която 
в 45-ото Народно събра-
ние внесе тези поправки и 
те бяха приети. Ние вече 
имаме избирателен район 
„Чужбина“, остана да се оп-
редели броят на мандатите 
в него. Затова по изборното 
законодателство тепърва ще 
се работи, така че електрон-
ното гласуване от дистанция 
като цяло, включително и 
гласуването по пощата, да 
бъдат поставени на масата 
и да се обсъждат. 

- Какво губи страната ни 
в момента от липсата на 
този вид вот? Кой имаше 
интерес през последните 
години да не се случи елек-
тронното гласуване от 
дистанция?

Има много страхове в 
тази връзка, тъй като това 
не е много широко раз-
пространен способ в света. 
В този смисъл смятам, че 
трябва да се проведат тези 
експериментални фази, за да 
могат да се успокоят всички, 
които имат опасения за про-
биви в сигурността на този 
тип гласуване. Разбира се, 
има и чисто политически 
аргументи. Има политиче-
ски партии, които се опа-
сяват от масово гласуване 
на хора, които не могат да 
бъдат контролирани, за да 
не кажем нещо по-грубо, и 
това би променило значи-
телно тяхната политическа 
тежест. Това също е една от 
причините. 

- Няма как да не споменем 
и дигитализацията на 
консулските услуги. Докъде 
стигна този процес и какво 
предстои?

Ние стартирахме с този 
процес. Огледахме най-чес-
то използваните консулски 
услуги. Търсим възможност 
за тяхната оптимизация и 
какви услуги могат да се 
осъществяват електронно. 
Мисля, че много скоро ще 
имаме повече новини в тази 
връзка. Външно минис-
терство, парламентарната 
комисия за българите извън 

страната и Министерството 
на електронното управле-
ние работят усилено в тази 
посока. 

Държавната агенция 
за българите в 

чужбина минава към 
Министерството на 
външните работи

- В бюджет 2022 година, 
който влиза в сила от 1 
април, има ли отделени 
средства за реализирането 
на политики, свързани с 
българите в чужбина?

Държавната агенция за 
българите в чужбина е със 
същия бюджет, който има-
ше в предишни години. Но 
се увеличават средствата с 
около 5 милиона, които се 
насочват към политики за 
българите извън страната. 
И по-конкретно за средства 
за командироване на бъл-
гарски учители в училищата 
и университетите, където се 
преподава български език. 
Предвиждат се средства за 
неделните училища, както и 
възможността да бъдат под-
помагани медии на нашите 
общности в чужбина. Има 
увеличение и на средствата, 
които се дават на организа-
ции през Министерството 
на външните работи. Така че 
средствата са малко повече и 
това е обнадеждаващо. 

- Какво ще се промени в 
работата на Държавната 
агенция за българите, след 
като бъде прехвърлена към 
Министерството на външ-
ните работи на България?

Надявам се тя да започне 
да работи по много строги 
правила. И нейният капаци-
тет, бидейки Изпълнителна 
агенция към Министер-
ството на външните работи, 
наистина да бъде усилен. 
В момента се създава нов 
устройствен правилник. На 
практика тя се преструкту-
рира. И от диалога, който 
водим с външно министер-
ство, разбираме и се надява-
ме агенцията да бъде много 
по-ефективен инструмент 
за тези политики, с много 
по-добра и изчистена мисия. 
И изчистването, разбира се, 
на нейната репутация след 
скандалите, свързани с про-
дажбата на удостоверения 
за българско гражданство. 
Мисля, че има много ра-
бота за възстановяване на 
репутацията на този орган, 
като се преструктурира с 
много по-ясна мисия, цели 
и дейност. 

Той е необходим, тъй като сегашният документ 
не отговаря на нуждите на българската диаспора

АЛБИОН

Снимка: facebook.
com/a.tconeva

Антоанета Цонева е депу-
тат от групата на „Демо-
кратична България“ и е пред-
седател на парламентарната 
комисия за българите извън 
страната. Тя е била народен 
представител и в 45-ото и 
46-ото НС. 

Учредител е на „Да, Бълга-
рия!” и член на Националния 
съвет на партията от 2017 
г. В периода 2001-2004 е пър-
вият омбудсман на Столична 
община. 

Антоанета Цонева е съосновател на Институт за раз-
витие на публичната среда – организация с богат опит 
и принос в оценката на изборното законодателство и 
наблюдение на избори.

Завършила е специалността „Българска филология“ 
в Софийския университет, а след това и Българското 
училище за политика. Има обучителни курсове в САЩ 
и Нидерландия в областта на развитие на гражданския 
сектор и медиите.

Като съосновател на Институт за развитие на пуб-
личната среда Антоанета Цонева е работила за промяна 
на изборното законодателство, а в управленската ал-
тернатива на “Демократична България” е отговаряла за 
ресор “Политики за българските граждани зад граница”.

Председателят на Парламентарната комисия за 
българите извън страната даде специално интервю за 
вестник БГ БЕН, в което говорим за новото отношение 
и политики на управляващите към нашите сънародници 
в чужбина.

Започва работа по нов Закон 
за българите в чужбина
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Британският министър-
председател Борис  Джон-
сън призова международ-
ната общност да поднови 
усилията си, които да га-
рантират, че руският пре-
зидент Владимир Путин 
ще се провали в Украйна. В 
Лондон той се срещна с ли-
дери от Канада, Холандия и 
Централна Европа.

Пред тях той изложи план 
от шест точки, който пред-
вижда:

Мобилизиране на меж-
дународна хуманитарна 
коалиция за Украйна
 Подкрепа за Украйна 

в усилията й да осигури 
собствена самозащита
  Увеличаване макси-

мално на икономическия 
натиск върху режима на 
Путин
  Предотвратяване на 

нормализиране на това, ко-
ето Русия прави в Украйна
  Следване на дипло-

матически пътища към 
деескалация, но само въз 
основа на пълно участие на 
законното правителство на 
Украйна
  Започване на бърза 

кампания за укрепване на 
сигурността и устойчивост-

та в евроатлантическата 
зона

Британският премиер 

подчерта при излагането на 
този план, че Путин трябва 
да се провали в този акт на 

агресия. 
„Не е достатъчно да из-

разим подкрепата си за 

базирания на правила меж-
дународен ред – трябва да 
го защитим срещу посто-
янен опит за пренаписване 
на правилата с военна сила. 
Светът гледа. Не бъдещи-
те историци, а народът 
на Украйна ще бъде наши-
ят съдник“, заяви Борис 
Джонсън.

Обединеното 
кралство увеличи 
хуманитарната си 

подкрепа за Украйна
Тя достигна вече до 400 

милиона британски лири. 
Обединеното кралство про-
дължава да доставя отбра-
нително оръжие на Украйна 
и министър-председателят 
Борис Джонсън е разгова-
рял ежедневно с украин-
ския президент Володимир 
Зеленски, за да установи 
нуждите на украинските 
въоръжени сили.

Великобритания вече 
приложи най-големия и 
най-строг пакет от иконо-
мически санкции, налагани 
някога на голяма чужда 
икономика. 

„Въведохме санкции сре-
щу президента Путин, Сер-
гей Лавров, пет руски банки 
и повече от 300 физически 
и юридически лица в основа-
та на режима на Путин и 
Беларус. Ние предотвратя-
ваме възможността руска-
та държава да набира дълг 
тук и изолираме всички 
руски компании от достъп 
до капиталовите пазари 
на Обединеното кралство. 
Правителството ще про-
дължи да засилва натиска 
и да използва санкции, за 
да деградира руската ико-

номика в мащаб, какъв-
то Кремъл или която и 
да е голяма икономика не 
са виждали никога. Пра-
вителството обяви нови 
разпоредби за рационали-
зиране на действащото 
законодателство, за да 
можем да реагираме още 
по-бързо и ефективно на 
настоящата криза“, каза 
още британският премиер 
Борис Джонсън.

Безпрецедентна 
вълна на подкрепа за 

Украйна 
В дните, откакто Русия 

нахлу в Украйна, видяхме 
безпрецедентна вълна от 
международно осъждане 
от целия свят. 141 държави 
гласуваха за осъждане на 
действията на Русия в рам-
ките на 11-ата извънредна 
специална сесия на Общото 
събрание на ООН.

Освен това 38 държави, 
координирани от Обеди-
неното кралство, сезираха 
Международния наказате-
лен съд, за да гарантират, 
че Путин ще бъде подведен 
под отговорност за военни-
те си престъпления.

В същото време все по-
вече страни започнаха да 
предоставят така необходи-
мата хуманитарна и военна 
подкрепа на народа на Ук-
райна. Държавите по целия 
свят наложиха най-големия 
досега пакет от санкции 
срещу голяма икономика.

Как се променят нагла-
сите на българите към 
действията на Путин 
след избухване на войната 
в Украйна, можете да про-
четете на стр. 14.

АЛБИОН

Борис Джонсън с план за действие 
за кризата в Украйна

Британският премиер призова международната 
общност да поднови усилията, които да 

гарантират провал за Путин
Снимка: bigstockphoto.com

БГ БЕН 

Великобритания пред-
приема промяна в зако-
нодателството, която да 
гарантира по-бързи и 
ефективни санкции срещу 
действията на руския пре-
зидент в Украйна. 

Членове на британския 
кабинет внесоха поправ-
ки към проектозакона за 
икономическите престъ-
пления.  Те имат за цел да 
позволят на Обединеното 
кралство да налага същи-
те санкции  като неговите 
съюзници от ЕС и Съеди-
нените щати,  съобщиха от 
„Даунинг стрийт“.

С тази промяна ще се 
гарантира, че ще се пре-
дотврати възможността 
чужденците да перат пари 

на Острова.
Сред промените, които 

се внасят, е и намаляване 
на срока за чуждестранни 
компании да декларират 
истинските си собстве-
ници от 18 на 6 месеца. 
Максималната глоба за 
неспазване на това правило 
се увеличава пет пъти - от 
500 на 2500 паунда на ден.

В официално съобщение 
на „Даунинг стрийт“ се 
казва, че правителството 
е предложило поредица 
от поправки към Закона 
за икономическата прес-
тъпност (прозрачност и 
правоприлагане), за да се 
справи с корумпираните 
елити и да засили натиска 
върху режима на Путин.

Първият набор от по-
правки ще позволи на пра-

вителството да действа 
по-бързо, когато санкцио-
нира олигарси и бизнеси, 
свързани с руското пра-
вителство. Новите раз-
поредби ще помогнат за 
рационализиране на дейст-
ващото законодателство, 
за да може да се реагира 
и по-ефективно на насто-
ящата криза. 

„Обединеното кралство 
поведе пътя с най-строгия 
пакет от санкции срещу 
режима на Путин и ние 
подсилваме това с нови 
правомощия в нашия арсе-
нал, за да отидем по-далеч 
и да действаме по-бързо. 
Ще засилим натиска върху 
онези престъпни елити, ко-
ито се опитват да перат 
пари на територията на 
Обединеното кралство,  и 

ще затворим мрежата за 
корупцията. Няма къде да 
се скрият“, подчерта бри-
танският премиер Борис 
Джонсън.

Външният министър Лиз 
Трус каза, че посланието 
към Путин и неговите при-
ятели е ясно от първия ден 
на нахлуването в Украйна, 
а именно, че това би имало 
сериозни и осакатяващи 
последици. 

Премиерът Борис Джон-
сън е категоричен, че до-
като Русия продължава 
варварските нападения 
срещу невинни украинци, 
британското правителство 
ще използва всичките си 
правомощия за нанасяне 
на максимални икономи-
чески щети на Путин и 
военната му машина.

Великобритания променя 
законодателството си за по-бързо 

налагане на нови санкции
Ако сте нов в крипто или 

желаете да научите повече, 
тогава каналът IYI Whitelist 

е за вас. 
Ще обсъждаме много 

нови теми, винаги нова 
информация, ще участваме в белите списъци, където 

щастливите победители ще могат да получават 
въздушни токени от проекти или да купуват 

разпределени токени и да препродават по-скъпо. 
Нашите подробни насоки ще ви помогнат с първите 

стъпки в крипто света.
В момента нашият канал актуален Airdrop, където 10 

късметлии ще получат по $50 всеки, всичко, което 
трябва да направите, е да подпишете за нашите Tele-

gram и Twitter канали и да попълните формуляр.
До скоро  

> Телеграм обяви - https://t.me/IYIWhiteListANN
> Телеграм чат - https://t.me/IYIwhitelistidochat
> Twitter - https://twitter.com/IYIWhitelist
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Правителството на Вели-
кобритания инвестира 260 
милиона лири за подкрепа 
на изследвания и разработ-
ки за производство на нови 
лекарства, апаратура и диаг-
ностика. От тях 200 милиона 
британски лири отиват за 
подкрепа на водените от 
NHS здравни изследвания в 
диагностиката и лечението 
чрез нови платформи за 
запазване на поверител-
ността и услуги за клинич-
ни изследвания. Това ще 
гарантира, че NHS ще може 
да предоставя нови живо-
тоспасяващи лечения на 
пациентите по-бързо и ще 
подкрепя по-разнообразни 
и приобщаващи клинични 
изследвания за справяне с 
неравенствата в здравео-
пазването и подобряване на 
грижите за пациентите.

С инвестицията 
се гарантира 

необходимата за 
сектора подкрепа

Финансирането за про-
изводствени инвестиции 
ще бъде разпределено чрез 
новия фонд за иновативно 
производство в науките 
за живота ( LSIMF ) след 

успеха на предишния Фонд 
за трансформация на про-
изводството на лекарства и 
диагностика.

„Последните 2  годи-
ни показаха колко важна 
е нашата фантастична 
медицинска индустрия и 
индустрията на науките 
за живота за Обединеното 
кралство не само за справя-
нето с пандемията, но и за 
жизненоважните икономи-
чески възможности, които 
създават в цялата страна. 
Предоставяйки £260 ми-
лиона за стимулиране на 
медицинското производство 
и медицински изследвания 
в Обединеното кралство, 
ние гарантираме, че индус-
трията има необходимата 
подкрепа, за да подобри ре-
зултатите за пациентите 
и да генерира висококвали-
фицирани работни места, 
като същевременно се изгра-
ди производствената база 
на Великобритания“, каза 
бизнес секретарят  Кваси 
Квартенг.

Подсилват се усилията 
за подобряване на 

здравето на нацията
Министърът на здраве-

опазването и социалните 
грижи  Саджид Джавид 

подчерта, че това финан-
сиране ще гарантира, че 
Обединеното кралство може 
да продължи да помага на 
изследователите да имат 
сигурен достъп до данните 
на NHS, така че пациентите 
да могат да се възползват по-
бързо от иновативни методи 
на лечение.

„Абсолютно се ангажи-
рам да засиля позицията 
на Обединеното кралство 
като водещ световен из-
следователски център, да 
трансформирам здравните 
ни услуги и да гарантирам, 
че NHS продължава да пре-

доставя отлични грижи за 
пациентите. Финансиране-
то в размер на 200 милиона 
британски лири в система-
та на здравеопазването ще 
изпълни правителствените 
ангажименти, определени 
във визията на науките за 
живота, да използва данни-
те от NHS за стимулиране 
на здравни изследвания и 
иновации, надграждайки 
пионерската работа, из-
вършена по време на пан-
демията за разработване 
на диагностика и лечение 
на COVID-19“, каза Саджид 
Джавид. 

По думите му новата ин-
фраструктура ще засили 
усилията за подобряване 
на здравето на нацията, а 
също и за предоставяне на 
визия за науките за живота, 
включително в ключови 
области като борбата с ра-
ковите, сърдечносъдовите 
и психичните заболявания.

Увеличава се 
способността за 

реакция при бъдещи 
пандемии

Министърът на науката 
Джордж  Фрийман заяви, 

че лидерството на Обеди-
неното кралство в открива-
нето на нови диагностични 
средства, устройства и ле-
карства – от генна терапия 
до дигитални стендове, сега 
движи работата в ново и 
напреднало производство 
на медицински технологии.

„Нашият нов фонд за ино-
вативно производство в об-
ластта на науките за живо-
та не само ще помогне за по-
нататъшното развитие на 
местните производствени 
възможности и ще подобри 
способността на Великобри-
тания да реагира на бъдещи 
пандемии, но също така ще 
помогне за създаването на 
добре платени, висококвали-
фицирани работни места в 
цялото Обединено кралство, 
което е жизненоважна част 
от нашите  планове за из-
равняване“, посочи Фрийман.

Новото финансиране ще 
стимулира дългогодишната 
амбиция за разширяване 
на достъпа до данните на 
NHS, като същевременно се 
запази поверителността на 
пациентите чрез изгражда-
не на сигурни и надеждни 
изследователски среди, ко-
ито поддържат съвременни, 
прозрачни и ефективни 
подходи към анализа на 
данните.

Британското правителство инвестира 260 милиона 
лири в медицински научни изследвания

Снимка: bigstockphoto.com

INVITATION
You are invited to an art exhibition 
showcasing the extraordinary 
artwork created by artists of 
Headway East London.

Date: 
Thursday, 31st March 2022

Time: 
6.00pm–9.00pm

Venue: 
Osbornes Law office, 9 Pratt Street, 
Camden Town, NW1 0AE

You will have the opportunity 
to purchase the artwork 
on display and meet the 
artists. All proceeds go to 
Headway East London.

31/03/22
To ensure the safety of our guests we encourage all who 
plan to attend to take a lateral flow test on the day of 
the exhibition.

Drinks and canapés served 
throughout the evening.

RSVP: 
events@osborneslaw.com

АЛБИОН

Пациенти от цялата страна ще се 
възползват от авангардни лечения
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Ние от адвокатска кантора Осборнс с повече 
от 40 годишен юридически опит  предоставяме 
безплатен съвет относно предявяването на иск за 
финансово обезщетение ако сте пострадали при 
трудова злополука, пътен инцидент или в резултат 
на медицинска небрежност.

Свържете се с нас и говрете на български на: 
Снежина Янкова
07516 441 448/020 7681 9013 
Snezhina.yankova@osborneslaw.com
Елида Димитрова
07843 349 633/020 7681 8675 
Elida.dimitrova@osborneslaw.com

Специалисти по искове 
за обезщетение

“Огромно благодаря на Снежина Янкова и нейния 
екип. Карате ме да вярвам, че чувствата и емоциите 
на хората са нещо, от което другите все още се 
интересуват! Беше голямо удоволствие да използвам 
услугите ви!”

OSB20050-0502 1700-BG-Ben 127x190mm FA.indd   1 02/06/2020   15:16
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Войната в Украйна с ней-
ните жертви, страдания, 
разрушения и заложеното 
на карта бъдеще на Евро-
па променя драматично  
българското обществено 
мнение. За първите четири 
дни от военните действия 
ползващият се години наред 
с позитивен рейтинг руски 
президент Владимир Путин 
губи над половината от сво-
ята популярност в страната.

Това показват резултатите 
от експресно национално 
представително проучване, 
реализирано съвместно от 
БНТ и агенция Алфа Ри-
сърч. То е реализирано че-
тири дни след започването 
на военните действия сред 
извадка от 500  пълнолетни 
граждани от цялата страна. 
Информацията е събрана 
чрез пряко стандартизира-
но интервю по телефона.

Ако през периода 2020-
2022 г. между 55% и 58% от 
българите са изразявали 
положителни оценки за 
руския президент Владимир 
Путин, при само 20 на сто 
отрицателни, сега ситуаци-
ята радикално се обръща. 
Позитивните мнения нама-
ляват почти двойно, до 32%, 
а отрицателните нарастват 
до 48%.

Над три четвърти от ан-
кетираните смятат нахлува-
нето на Русия в Украйна за 

неоправдано. В тези разлом-
ни дни доскоро абсолютно 
непознатият президент на 
Украйна Володимир Зелен-
ски печели симпатиите на 
40% от анкетираните, 29% са 
с негативно мнение за него.

Безпрецедентното обеди-
нение на европейските стра-
ни в налагането на единни 
санкции срещу Русия и по-
мощ за Украйна се оценява 
като правилна политика от 
63% от българските гражда-
ни. На обратното мнение са 
32 на сто.

На този фон 55% одобря-
ват поисканата от минис-
тър-председателя Кирил 
Петков оставка на военния 
министър заради изразява-
ните от него „лични“ пози-
ции по външната политика 
на страната в разрез с обща-
та правителствена полити-
ка. 36% не са съгласни със 
смяната на Стефан Янев. 
Доминиращото одобрение 
за оставката на военния 
министър се дължи основно 
на факта, че в критичната за 
света и България ситуация, 

когато Европа показва пъл-
но единство, очакванията на 
мнозинството от граждани-
те са и в българското прави-
телство да няма разнобой, а 
управляващите  да действат 
единно и сплотено.

Хората си дават ясна 
сметка за тежките човеш-
ки, морални, икономически 
и социални последствия от 
разрушителната война, кои-
то ще се усещат все по-силно 
през следващите месеци. 

Склонни ли са в тази си-
туация да заплатят за по-
високите цени на тока и го-
ривата в резултат от войната 
и наложените санкции? 47% 
от анкетираните заявяват 
готовност солидарно да спо-
делят за известно време част 
от цената от наложените 

санкции. 36% обаче, основ-
но хора с по-ограничени 
материални възможности,  
не са склонни или не биха 
могли да платят по-високи-
те цени. Разбираемо е без-
покойството на бизнеса и 
гражданите от предстоящи-
те икономически трудности, 
но пред всекидневната за-
губа на човешки животи и 
риска от ядрена катастрофа 
разбирането и надеждата на 
мнозинството от българите 
е, че единственият спасите-
лен път е солидарността и 
решителното противопос-
тавяне на войната, която, 
ако не бъде спряна, може да 
има много по-чудовищни 
последствия от тези, които 
в момента търпим.
Източник: alpharesearch.bg

БЪЛГАрИЯ

Българите с рязка промяна 
на мнението си за Путин

Отчита се ръст на солидарност с 
позицията на европейските страни

БГ БЕН

Министър-председателят 
Кирил Петков разговаря 
с посланика на Русия в 
София Елеонора Митрофа-
нова. Премиерът призова 
първия руски дипломат да 
се придържа към общопри-
етите норми на дипломати-
ческо общуване и изиска от 
нея да се отнася с нужното 
уважение и да не използва 
обидни квалификации към 
българските институции. 

Министър-председателят 
изрази и възмущението си, 
че в официалния си поз-
драв към страната ни по 
повод 3 март руското по-
солство оприличи войната 
в Украйна с Освобождени-

ето на България. 
„Нашата признател-

ност към руския народ за 
Освобождението не може 
да бъде принизявана чрез 
сравнения с днешната бра-
тоубийствена война в Ук-
райна”, подчерта той.

Посланик Митрофанова 
се извини на министър-
председателя. Той настоя 
посолството на Руската 
федерация да не се намесва 
във вътрешната политика 
на България в съответствие 
с международните конвен-
ции. 

Българският премиер 
приветства декларираното 
от руския посланик наме-
рение за конструктивен тон 
от тук нататък. Той призова 

за спиране на войната и 
връщане към диалога.

Министър-председате-
лят на България проведе 
и телефонен разговор с 
президента на Украйна 
Володимир Зеленски, като 
е подчертал пълната под-
крепа на страната ни към 
всички украинци. 

Петков бе категоричен, 
че всеки, който бяга от 
войната, ще бъде посрещ-
нат в България така, че да 
се чувства като у дома си, 
а българските институ-
ции ще му окажат необ-
ходимата помощ. За целта 
са ангажирани служби и 
министерства, които още 
от границите подпомагат 
бежанците.

Руският посланик в България се извини 
на министър-председателя
Кирил Петков настоя посолството 

да не се намесва във вътрешната 
политика на страната

Снимка: www.gov.bg
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ВАСИЛ ВЕНИНСКИ

Подир Кримската война 
Хайредин паша – везир на 
земите на падишаха в Бàб-
Алиèто (Високата порта), на-
мисли да наобиколи Българ-
ско. Където и да идеше, дере-
беите му кършеха кръстове с 
теманèта и се надпреварваха 
да му угаждат. Макар че, да 
не си кривим душата, той 
не беше никак придирчив, а 
благ и справедлив – изслуш-
ваше какви ли не прошения 
и отсичаше заслуженото. В 
султанския двор пашата се 
издигна от най-обикновен 
аскер, затуй от всички бе 
почитан и ценèн.  

Между богатите дарове, 
с които го затрупваха уп-
равниците, един хептен го 
натъжи. Наред с коприната и 
златото, валията1 на Филибе 
го дари и с пъстър славей. 
Като му го даваше, рече:

- Хайредин паша, вземи го 
за кадем! Дано песните му те 
направят още по-доволен и 
честит!

- Ишаллах! (Дай Боже!) – 
любезно отвърна везирът, 
макар че в него нещо се 
преобърна. 

- Аллах керим (Аллах е 
велик), паша ефенди! – угод-
ливо допълни валията.

Хайредин паша не каза 
нищо, но като остана насаме 
с кафеза, в очите му про-
блясваше влага... 

На другия ден везирът по-
жела да свърне към Рупчос и 
последван от свита низами 
тръгна през Родопите. По 
обед конниците стигнаха 
Бяла черква и пред очите 
им се откри дивна гледка – 
разполовена от бягаща река, 
под тях лежеше натежала от 
благодат долина, сгушена 
на топло между зелените 
пазви на Глухи връх и Пер-
сенк. Омаян, везирът спря 

коня си.
- Ропката, паша ефенди! 

Тъй ù вика раята долу – при-
тече му се услужливо вали-
ята, но онзи само кимна и 
дълго-дълго се взира натам.  

Подир сахат влязоха в 
Хвойна, където ги срещ-
на първенецът на селцето 
Тодор Губер, чиято дума 
тежеше и пред свои, и пред 
чужди.

- Хош-гелдин, Хайредин 
паша! – честити го на тур-
ски той.

- Хош-болдук! Хош-бол-
дук! – отвърна му везирът и 
неочаквано попита. – А къде 
е Ахмед ага?

- Тръгнал е от Тъмраш, 
паша ефенди. Късно му 
обадихме... – каза валията 
притеснено.

- Тръгнал ли е – ще дойде! 
– успокои го Хайредин паша.

Ахмед ага наследи упра-
влението на Рупчос през 
1855-а от баща си Хасан 
ага, който стана зян при 
корабокрушение по време 
на войната с руснаците. Се-
далището на деребея беше в 
Тъмраш и затуй българите в 
нахията с боязън му викаха 
Тъмрашлията, че наказваше 
и без да имаш вина. Дотол-
коз деребействаше, че чат-
пат чупеше хатъра даже и 
на валията.

Подир посрещането Хай-
редин паша, придружаван 
от валията и други големци, 
влезе в селската джамия, а 
християните изчакаха отвън 
под чинара, дето бликаха 
чучурите на белокаменна 
чешмица. Като свърши мо-
литвата, везирът попита 
Тодор Губер:

- Имате ли си място за 
черкуване, челеби?

- Имаме, Хайредин паша, 
имаме – зарадван отвърна 
българинът, който бе ктитор 
на храма. – Ей къде е! Преди 

пет лета го дигнахме!
Сетне ги покани на обяд. 

Додето ядоха на сефалък под 
асмата на двора, везирът, ня-
как между другото, попита:

- А кое е селцето отсре-
ща? 

- Павелско, паша ефенди 
– отвърна челебията. – Крие 
се, ама е бая голямо.  

- От най-старите в Родо-
па е – побърза да уточни 
валията.

Щом станаха от софрата, 
Хайредин паша поиска от 
валията да идат в отсрещно-
то село. Взеха трима низами 
и съпроводени от челеби 
Тодор тръгнаха да пресичат 
Голяма ряка. По средата 
на сребърното ù туловище 
везирът неочаквано спря 
коня си и се загледа в бистър 
вир до обрасла със зелен мъх 
схлупена воденица. В един 
миг му се счу хор от игриви 
детски гласове, усмихна 
се загадъчно и побърза да 
срита àта си. Когато минаха 
оттатък, пред тях щръкна 
обло баирче:  

- Как се казва тепето? – 
попита везирът.

- Свети Никола, Хайредин 
паша. Горе имаше манастир-
че, ама... – рече хвойненецът 
и сконфузен замълча.

- Ще го качим на връщане! 
– каза турчинът и препусна с 
коня си покрай хълма.

Влязоха в Павелско, но 
по каменните сокаци не се 
виждаше жив челяк. Като 
видя, че и мегданът пустее, 
валията почна да пелтечи: 

- Не пуснахме хабер, 
щото...

- Няма нищо – утеши го 
пашата. – Людете са на къра, 
харманено време е...

- Ей сега ще викна наш 
Мите! – притече се на помощ 
челебията и гласът му екна 
в прозорците на чардаклия 
къща. – Митьо-о-о-о!    

След малко портата се 
отвори и в рамката застана 
усмихнат млад мъж с пъстри 
очи и засукани мустаци. 

- Бялиолу, посрещай гос-
ти! – каза му Тодор Губер и 
почна да представя голем-
ците, подир което поясни: 
– Митьо води моя Велика, 
даскал е...

Щом сайбията ги покани 
вътре, Хайредин паша рипна 
от коня, но благо възрази:

- По-добре да ни покажеш 
селото, челеби! – и подаде 
повода на един низамин.

Даскалът наметна някаква 
дреха и тръгна с тях. Не бяха 
минали няколко крачки и 
се озоваха пред църквата. 
Везирът попита:

- Скоро ли е строена?
- 1834-та, паша ефенди 

– отвърна Бялиолу. – Джа-
мията насреща е малко по-
раншна... 

Хайредин паша кимна 
и неочаквано взе да качва 
стъпалата. Като стигна до 
изгнилата дървена камбана-
рия, се обърна:

- Даскале, ела ми разка-
жи нещо за храма, а и за 
селото! – и показа с ръка 
околовръст.

Бялиолу припна нагоре, а 
другите останаха до стълби-
те. Младият мъж почна своя 
разказ, начесто прекъсван от 
неподозирания интерес на 
пашата. Чул говор в двора, 
след малко на черковна-
та врата се подаде поп с 
възтънка осанка и тутакси 
замръзна. Хайредин паша 
се усмихна дружелюбно и 
като извади кожена кесия, 
му рече:

- Вземи! За камбанария!
- Аллах да те поживи, 

ефенди... – едвам успя да 
продума попът тогава, но 
още същата есен вдигна дву-
катна каменна камбанария, 
която подир Освобождени-
ето тъй растеше, че стана с 
една глава повече от мина-
рето отсреща.

А Хайредин паша заслиза 
бавно надолу, сподирен от 
слисания Бялиолу... 

Валията и челеби Тодор 
– нищо не разбрали – тръг-
наха подир пашата, който 
хвана сокака към Кьошка. 
Когато пред тях се изпречи 
порутена каменна къщица, 
везирът изненадващо се 
закова:

- Що е паднала? – попита 
с дрезгав глас той.

- Всички измряха, паша 
ефенди! – отвърна Бялиолу, 
но дочул, че везирът въздъ-
хна изтежко, се опита да го 
разведри. – Къща без сайбия 
е като лаком бекрия (пияни-
ца) – един ден пада!   

Валията почна да се ки-
коти, но съзрял безмълвно 
застиналия пред руините 
Хайредин паша, неловко 
млъкна, чудейки се какво да 
стори. Колкото повече рас-
теше тишината, толкова пò 
смаляваше фигурата на ве-
зира – раменете му хлътваха 

все по-ниско, а погледът му 
незнайно защо овлажня. 

„Ако всички са като вези-
ра, агалъкът ще са търпи!“, 
мина през ума на даскала, 
окончателно надвит от чове-
щината на големеца. Когато 
по някое време пашата се 
размърда, Бялиолу– осенен 
от нещо, рече: 

- Добри люде бяха! Ама си 
отидоха с мъката... 

Хайредин паша, погъл-
нат от свои си дертове, не 
попита нищо, само глухо  
пророни:

- Чакайте ме долу край те-
пето! Аз ще подишам въздух 
на къра, че в сарая няма... – и 
яваш-яваш затътри крака 
към Кьошка.

Като стигна до извора, 
отпи жадно, наплиска лице-
то си и закрачи самотен към 
Блатà. В началото избягваше 
людете, но сетне покорен от 
купчините жито, завървя от 
харман на харман – спира-
ше, подпитваше, благославя-
ше. Раята – изпървом обзета 
от страх, накрая го отпраща-
ше с радостна почуда. След 
няколко сахата лутане из 
натежалите от снопи ниви, 
везирът се озова сред изо-
ставена орница в дверце. В 
горния ù край буренясваше 
харман, а по-натам самотен 
орех шумеше кротко с листа. 
Нещо трепна у петдесетго-
дишния мъж и той приседна 
умислен в ореховата сянка. 
Колко време стоя там, не 
разбра, но като видя, че 
до заник слънце има един 
сарък място, се огледа още 
веднъж наоколо и заслиза 
надолу към селото.

Край Свети Никола го 
чакаха селските първенци и 
валията, на когото низамите 
бяха опънали шарена ша-
тра. Щом съзря началника 
си, турчинът рипна като 
ужилен:

- Седни, Хайредин паша, 
първо да отмориш снагата 
си. Сетне ще преспим у 
Бялиолу.  

- Даскале, берекет версин, 
тая вечер се връщаме – по-
сочи към Филибе везирът, 
но като видя, че лицето на 
мъжа посърна, ненадейно 
го прегърна свойски през 

гърба и му прошепна в ухо-
то: – Ти си мъдър, ще ме 
разбереш!

Бялиолу кимна, а пашата 
се сбогува с челеби Тодор и 
каза нещо на един низамин, 
който препусна лудо с коня 
си към Хвойна. Валията, 
учуден от неочакваното 
пътуване, загледа объркано 
след везира, който закрачи 
самотен нагоре по тепето. 
Когато след малко низами-
нът се върна и остави за-
ръчаното, Хайредин паша 
стърчеше безмълвен сред 
манастирските руини, тъй 
впил поглед наоколо, че 
нищо не усети.

По някое време вдигна 
кафеза, който му донесоха, и 
отвори вратичката. Славеят, 
невярващ на свободата си, 
първо стори кръг над изба-
вителя си, сетне полетя към 
Павелско. Везирът дълго-
дълго гледа подир него, до-
дето го изгуби от погледа си. 

Когато се обърна назад, 
залезът запълзя нагоре по 
дрехите му. Сетният лъч 
мина през лицето на Хайре-
дин паша и се скри зад Пер-
сенк, но не можа да избърше 
влагата в очите му...

Сетне везирът бавно зас-
лиза надолу. Там вече го 
чакаше Ахмед ага, който 
мигом почна теманетата, но 
Хайредин паша властно го 
запря и почна да му говори. 
Какво си казаха двамата, 
никой никога не разбра, 
но насетне Тъмрашлията 
изненадващо намали харача 
(поземлен данък) в нахията 
и, макар че дотогава почти 
не стъпваше в Павелско, взе 
начесто да прескача в него.

След като се раздели с 
Ахмед ага, везирът се качи 
на коня си и препусна, пос-
ледван от свитата си. Един 
спомен обаче тъй препуска-
ше подире му, че вече чети-
рийсет лета Хайредин паша 
не можеше да му избяга. 
Везирът отдавна не помнеше 
кой бе черковният празник, 
но всяка нощ сънуваше 
горящото манастирче и чу-
довищния писък на майка 
си, когато го взеха еничар... 

 
1 валия (тур.-ар.) – упра-

вител на вилает; Пловдив 
не е вилаетски център, а 
санджак, но незнайно защо 
хората от Рупчос титулуват 
управителя си валия вместо 
мютесариф.

ОчИ в ОчИ

Хайредин пашаВасил Венински е роден 
в с. Павелско, Смолянска 
област.  Завършил е спе-
циалност „Химия“  в Пло-
вдивския университет  „Па-
исий Хилендарски“ и след-
дипломна специализация 
в СУ „Климент Охридски“. 
Работил е на различни мес-
та и длъжности в системата 
на средното образование и 
притежава   квалификаци-
онна степен. Той е автор и 
съавтор на 25 книги. Напи-
сал е книгата „Павелското училище –  светилището от 
Средните Родопи“ (2002, 2017), като и двете издания са 
зад витрините на Националния музей на образованието. 
В белетристичните си книги „Деребейски времена“ 
(2007, 2021),  „Въгленчета от безкрая“ (2011), „Разровена 
жарава“ (2015),  „Прекършена севда“ (2019) и „Мъжко 
време“   (2020) – всичките му разкази са на основата на 
действителни случки и събития от историята на Сред-
ните Родопи. 

Авторът е включен в енциклопедия  „Бележити 
българи на съвременна България“ (2012), удостоен е с 
„Почетен знак на община Чепеларе“ (2014), с плаке т „За 
изключителни заслуги за издигане престижа на Община 
Чепеларе“ (2017) и редица други престижни награди. 
Член е на Съюза на българските писатели и Дружеството 
на писателите в гр. Смолян.

Давам под наем голяма двойна стая недалеч от 
Стратфорд.  Може и за сам човек. Стаята  е чиста и 
топла. Собствен хладилник. Две тоалетни и баня, 

градина, барбекю, пушалня, силен интернет. Трета 
зона, идеален транспорт, наблизо 2 станции на ме-
тро, рейсове. Много магазини до нас. 07960402029 

или 07568501117
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Интервю на Toni Rock

- Здравей, Бритни, и добре 
дошла в Rock Arena! Ти си сред 
най-добрите женски вокали 
на по-твърдата музикална 
сцена, кои певци и имена са 
оказали най-силно влияние в 
оформянето на твоя стил?

Brittney Slayes: Благодаря за 
поканата, сърдечни поздрави на 
вашите читатели! Предполагам, 
че най-силно влияние са ми ока-
зали Geoff Tate (Queensryche), 
Bruce Dickinson (Iron Maiden), 
Rob Halford (Judas Priest) и 
Daniel Heiman (Lost Horizon). 
Тези ‘момчета’ имат толкова 
сила и емоция в гласовете си, 
което придава онази необузда-
ност на песните  им и ги прави 
така завладяващи! Винаги съм 
обичала ‘тежкатамузика’ и дори 
в ранна юношеска възраст слу-
шах банди като Pantera, Tool и 
Megadeth, а по-късно в универ-
ситета любовта ми към твърда-
та музика  се разпали най-силно 
и тогава усетих звученето на 
Edguy, Dragonland, Dragonforce 
и всичко друго, което можеше 
да се сравни с тяхното величие 
и слава. 

- Какво беше началото за 
теб в Unleash The Archers...

Brittney Slayes: С барабаниста 
ни Scott Buchanan се познаваме  
още от университета. Всъщност 
оттогава с него сме и двойка. По 
онова време първата му група се 
разпадна и през 2007 двамата ре-
шихме да направим Unleash The 
Archers. Преди това не съм била 
в метъл групи, пеех предимно в 
хорове и участвах в музикален 
театър. Разбира се, този богат 
опит, който музикалният театър 
ми даде, със сигурност помага, 
особено когато става въпрос 
за представяне на живо. Но,  от 
друга страна, няма нищо общо 
с пеенето на рок и метъл, така 
че ‘пистата’ на обучението ми 
беше доста стръмна и се учех в 
движение. 

- След всички тези години 
от създаването на  Unleash 
The Archers какво се промени за 
бандата...

Brittney  Slayes: През всички 
тези години имахме няколко 
промени в състава на групата, 
което неизбежно промени и 
нашия звук. Но това  пък по-
могна да се оформим като цяло. 
От миналата година басистът 

ни Ник Милър е пълноправен 
член на групата, като преди това 
за около три години той беше 
гост музикант на всички наши 
турнета.

Няма как да не спомена за 
друг много важен за нас момент, 
когато през  2015 година подпи-
сахме договор с един от воде-
щите гиганти сред музикалните 
лейбъли- Napalm Records! Това 
ни даде добри възможности и 
бандата определено изкачи ниво 
напред. Винаги сме били прак-
тична група и работим много 
упорито. Посвещаваме цялото 
си свободно време на проектите 
и музиката ни, вярваме, че това е 
начинът да продължим напред, 
учейки се и да израстваме като 
музиканти!

- Нека да кажем няколко 
думи за последния ви до този 
момент албум „Abyss” (2020), 
който издадохте чрез Napalm 
Records и спечели наградата на 
Juno Awards за Metal/Hard Music 
Album на годината за 2021...

Brittney Slayes: Работата по 
написването специално на този 
албум ни отне около шест ме-
сеца и още три седмици да го 
запишем в едно прекрасно сту-
дио в Дания. Имахме огромен 
късмет относно пътуването ни 
от Канада до Дания и обратно, 
защото всичко това се случи 
точно преди големите Covid 
ограничения. Концепцията в 
този диск като цяло  е леко ‘dark’, 
но звучи много мелодично и е 
продължение на историята  за 
нашия протагонист, Безсмърт-
ният, започната в четвъртия ни 
албум „‘Apex‘‘ (2017), където той 
отново се пробужда, но този път 
размишлявайки над собствени-
те си деяния на неизвестно за 
него място: кораб в дълбокия 
космос. Засегната е вечната тема 
за светлината и тъмнината, като 
се показва конфликтът между 
добрите и лошите страни на 
главния герой и неговата воля 
да определи всъщност дали 
той е просто инструмент, или 
свободно същество с право на 
личен избор. Текстовете са пре-
димно мои, а всеки от колегите 
ми написа своята музикална 
партия. Песните са наситени със 
солидни китарни рифове, силни 
вокали и мощни барабани,  кое-

то създава една наистина епична 
атмосфера. Изключително спло-
тени сме  и работим по основата 
на всеки трак заедно, обменяме 
мнения и идеи и така,  докато 
постигнем желания от нас краен 
резултат. Радваме се на прекрас-
ните отзиви и мнения както на 
нашите фенове, така и на музи-
калните критици. Планираме 
да издадем и книга, графичен 
роман с историята, разказана в 
тези два албума.

- Намираш ли нещо общо 
между класическата и твър-
дата музика?

Brittney Slayes: Обичам рок и 
метъл, но също така съм голям 
фен и на класическата музика! 
Напълно естествено е да харес-
ваш единия стил, когато си фен 
на другия! Според мен тези два 
жанра споделят едни и същи 
аспекти и могат да вървят заедно 
ръка за ръка идеално! Уникални 
проекти и имена, примерно, 
като Trans Siberioan Orchestra, 
Apocalyptica  категорично доказ-
ват това! За великия Beethoven 
казват, че е нещо като ‘metalhead’ 
за своето време - бил е див, 
свирил е  много прогресивна 
музика, в която се долавя ‘хеви’ 
звучене, бил е лошото момче 
сред благородството. Епичното 
звучене в твърдата музика се 
постига с един ‘омекотяващ’ 
симфоничен оркестър! Така че, 
кой казва,  че класическата му-
зика не може да бъде страхотна!

- С какви други музикални 
проекти си работила?

Brittney Slayes: Преди някол-
ко години имах удоволствието 
да бъда част от мащабния Vivaldi 
Metal Project на италианския 
пианист и композитор Маестро 
Мистирия, по чиято идея се 

записа метъл албум на „The Four 
Seaons”. В този проект участ-
ваха още около 70 музиканти, 
сред които имена като: Mark 
Boals (Malmsteen, Royal Hunt), 
Mike Lepond (SymhonyX), Dani 
Löble (Helloween), Ruud Jolie 
(Within Temptation), Mark Cross 
(Firewind, Scorpions), Steve Di 
Giorgio (Testament), Rolf Pilve 
(Stratovarius), Chris Caffery 
(Savatage), Mark Wood (Trans 
Siberian Orchestra), Sean Tibbetts 
(Kamelot) и много други. За мен 
беше чест и удоволствие да рабо-
тя с тези прекрасни музиканти!

- Какво е виждането ти за 
звукозаписната индустрия 
днес.

Brittney Slayes: Звукозапис-
ната индустрия преминава през 
някои огромни промени, но 
всички ние дерзаем. Предвиж-
даше се, че с появата на ци-
фровата музика лейбълите ще 
изчезнат, но виждаме, че това 
не е така, и мисля, че се случва 
точно обратното. Лейбълите са 
необходими повече отвсякога, за 
да се разграничават милионите 
банди с достъп до различни 
платформи, някои от които 
може би трябва да се върнат в 
начален стадий, и онези, които 
са усъвършенствали звука си 
и са работили неуморно, за 
да създадат милиони фенове, 
турнета и подходящ маркетинг, 
а не само да ‘хвърлят’ няколко 
песни на Bandcamp или в други 
нет платформи и да чакат парите 
да потекат... Има толкова много 
банди там, че наистина е трудно 
да се сортира качеството. За съ-
жаление някои нови страхотни 
групи могат да бъдат завинаги 
‘изгубени’ в тази въртележка 
(меле), но една част от тях биват 

спасени и изплуват на повърх-
ността именно чрез качествени 
музикални лейбъли. Затова те 
все още са така нужни! Надя-
ваме се от тази година нещата 
с турнетата и пътуванията за 
бандите да са без ограничения 
и възможни до всички точки 
на света.

- Кое е най-запомнящото се 
за теб турне до този момент и 
с кои групи би искала да делите 
обща сцена?

Brittney Slayes: Преди панде-
мията направихме европейско 
турне с групите Tyr и Sirenia - 
именно него мога да определя 
като най-забавното до момента! 
Толкова добре се сработихме 
всички, имаше някаква стра-
хотна спойка между нас, всеки 
разполагаше с достатъчно вре-
ме както за себе си, така и за 
репетиции преди концертите. 
Нямаше драми, нито стрес. 
Страхотно си изкарахме заедно 
и с удоволствие бихме напра-
вили тур отново с тях. Иначе  
бандата, с която мечтая да свиря 
на една сцена, са Iced Earth! 
Обичам музиката им и мога да 
бъда в състояние да пея на една 
сцена с тях всяка вечер! Това би 
било сбъдната мечта за мен. В 
добавка и фактът, че вокалистът 
им Stu Block е канадец и аз много 
се гордея с него. 

- Къде може да се закупи 
вашата музика, има ли шанс 
тази година да очакваме 
Unleash The Archers във Вели-
кобритания?

Brittney Slayes: Ако харесвате 
музиката ни, можете да закупите  
нашите албуми директно през 
магазините и платформите на 
Napalm Records. Относно турне 
в Обединеното кралство, рабо-
тим по въпроса това да се случи 
още тази есен! Последния път, 
когато бяхме на Острова, сви-
рихме само в Лондон, но този 
път идеята е да направим някол-
ко допълнителни дати и в други 
градове. Имаме толкова много 
фенове във Великобритания, а 
все още не сме имали шанса да 
се срещнем с повечето от тях! 
Надяваме се да го направим по-
късно тази година. Поздрави на 
всички ваши читатели с пожела-
ния за здраве и успехи! 

Brittney Slayes - един от най-добрите 
женски вокали в света на твърдата музика!

Днес наш специален 
гост е харизматичната 
Brittney Slayes - един от 
най-добрите женски гла-
сове в света на твърдата 
музика, която е фен и на 
класическата музика. 
Работила е с различни 
музикални и театрални 
проекти, била е част от 
мащабния Vivaldi Metal 
Project  на италианския 
пианист и композитор Маестро Мистирия, по чи-
ято идея е записът на албума „The Four Seaons”, 
в който участват още 70 големи имена. Brittney 
Slayes е вокалист и основател на канадската банда 
The Unleash The Archers, която през последните 15 
години подари на света пет страхотни албума - ше-
дьоври, с които техните фенове успяха да се впуснат 
в музикално приключение, изтъкано с елементи от 
най-силните метални жанрове на нашето време!  
С епичното си звучене, завладяващи китарни сола, 
невероятни текстове и мощните вокали на Brittney 
Slayes бандата успя да се наложи сред добрите имена 
в света на метъла, с подкрепени и издавани от тита-
ните Napalm Records! Представяме ви това интервю 
на Rock Arena специално за читателите на БГ БЕН! 

На Арената днес:

Снимки: Личен архив на The Unleash The  Archers
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За контакти с Rock Arena: Тел: 078 31 322 510, e-mail: rock_arena@abv.bg | website: www.rockarena.co.uk

TonyIommi- Jethro 
Tull

В началото на кариерата 
си Айоми взима участие в 
няколко блус и рок банди, 
като най-успешна сред тях е 
Mythology, но след нейното 
разпадане през 1967 г. той 
основава групата Polka Tulk, 
прекръстена  на Earth, а по-
късно променена на Black 
Sabbath. През 1968 г. Айоми 
за кратко напуска групата, 
за да се присъедини към 
Jethro Tull. Техните корени се 
впиват някъде в британския 
блус бум от края на шейсетте, 
а музиката им съчетава ши-
рока палитра от джаз, блус, 
фолк и рок. По това време 
Jethro Tull подгряват за Pink 
Floyd на първия безплатен 
рок фест в лондонския „Хайд 
Парк”, а Тони се задържа 
цяла седмица, което е доста-
тъчно дълго, за да участва с 
бенда в шоуто на The Rolling 
Stones Rock and Roll Circus, 
и изпълняват “A Song for 
Jeffrey”. (https://www.youtube.
com/watch?v=yT8Mk1pZySg)

„Брилянтен музикант, но 
с ужасен характер”, това 
казва Лита Форд за Тони в 
книгата си "Lita Ford - Living 
Like A Runaway: A Memoir", и 
описва моменти от времето, 
когато е била сгодена за него. 
Лита споделя, че от кокаина 
Тони е бил импотентен и 
често я пребивал до при-
падък, като веднъж дори се 
опитал да ѝ пръсне черепа 
със стол. Да, ужасен харак-
тер на брилянтен музикант. 
Айоми е единственият член, 
взел участие във всички ал-
буми на Black Sabbath. Те са 
записали дебютния си албум 
само за един ден, по време на 
една сесия. Факт, който става 
част от легендата за диска. 

Заради  отличителното мрач-
но звучене на Тони Айоми и 
начина му на свирене хито-
вете на бандата имат едни от 
най-запомнящите се рифове 
на всички времена.

Ronnie James Dio - 
The Red Caps - Jazz, 

Rock 
Като дете Рони Джеймс 

Падавона  е възпитаван в 
духа на католическата църк-
ва, който той никак не харес-
ва. В края на 50-те  започва 
да свири на тромпет и вал-
дхорна, а по-късно печели  
стипендия за музикалното 
училище  "Juilliard School 
of Music", от която не се 
възползва заради интереса 
си към рок музиката. Учи 
фармация  в университет 
в Бъфало през 1960/61 г. В 
някои от ранните си  ин-
тервюта Рони твърди, че 
никога не е вземал уроци 
по вокално майсторство, 
а усъвършенствал певче-
ските си умения, като се 
учи на правилно дишане, 
благодарение на техниката 
на свирене на валдхорна. 
През 1957 г. заедно с някол-
ко музиканти от Ню Йорк 
формират групата The Vegas 
Kings, в която бъдещата ле-
генда е не само вокалист, но 
и свири на пиано, бас китара 
и на тромпет. Бандата свири 
предимно джаз/рок, като 
изпълнява и кавъри, сред 
които е "What'd I Say" на Рей 
Чарлс. (https://www.youtube.
com/watch?v=t0Av1ZuGFII)

В този период Рони вза-
имства „Дио” от името на 
мафиота Джони Дио за  свой 
сценичен псевдоним и за 
първи път го използва през 
1961 година. The Vegas Kings 
също променят името си 
няколко пъти - Ronnie and 

the Rumblers, Ronnie and 
the Redcaps, а по-късно са 
Ronnie Dio and The Prophets, 
с което остават до разпада 
им през 1967 г. Същата го-
дина музикантът застава 
начело на блус рок бандата 
Elf,  а след това преминава 
в редиците на Rainbow и 
Black Sabbath, за да стигне 
до легендарна соло кариера. 
Останалото е история. Дио е 
един от най-великите гласо-
ве в рока и метъла и неговата 
музика ще живее вечно в 
сърцата на милиони фенове 
по света. 

Nikki Sixx - Sister и 
London

Когато иде реч за глем рок/
метъл, няма как да подминем 
Mötley Crüe - бандата, която 
притежава в количества 
сексапил, арогантност и ре-
путация, свързвана с нарко-
тици, секс и шумни партита. 
Няколко години преди да 
създаде тази легендарна глем 
банда, басистът Ники Сикс 
свири в двете американ-
ски хеви метъл формации 
-  Sister и  London, може би 
най-забележителни с това, че 
техни членове продължават 
като част от Guns N' Roses, 
W.A.S.P. и Cinderella. 

Sister е и една от първи-
те групи, които използват 
пентаграм и други окултни 
символи, но поради лични 
различия не постигат успехи 
и през 1978 се разпадат, за да 
се формира „Лондон” в поч-
ти същия състав. Ники Сикс 
несъмнено е един от най-
големите „party monsters“ 
на 80-те години. През 1986 
година музикантът взима 
свръхдоза в дома на нарко-
дилър в Лондон, който се 
опитва да го съживи, удряй-
ки го с бейзболна бухалка, 

но неуспешно. Решил, че 
е мъртъв, той просто го 
изхвърля в кофа за боклук, 
но Сикс се събужда в кон-
тейнера и оцелява. Това е и 
вдъхновението за пасажа 
„Valentine’s in London, found 
me in the trash“ от парчето 
„Dancing on Glass“ на Mötley 
Crüe. Година по-късно, през 
декември, Ники е обявен 
за мъртъв вследствие на 
свръхдоза и бил съживен с 
2 дози адреналин директно 
в сърцето. Този инцидент е и 
вдъхновението му за песента 
„Kickstart My Heart”. В интер-
вю пред сп. „Ню мюзикъл 
експрес” Ники Сикс разкри-
ва, че като млад се вдъхновил 
да сформира група, след като 
написал детски песни. На 
въпроса коя песен би искал 
да бъде изпълнена на погре-
бението му Сикс отвърнал, 
че според него песента „Life 
Is Beautiful”, която изпълнява 
с другата си банда Sixx A.M., 
е подходяща, защото той не 
иска неговото погребение да 
се възприема като някакво 
тъжно събитие, а по-скоро 
като едно своеобразно чест-
ване. (https://www.youtube.
com/watch?v=kTRALBYIaio)

Sebastian Bach - 
Мадам Х

Преди да се присъеди-
ни към Skid Row, още като 
тийнейджър един от най-
добрите рок изпълнители 
в света - Себастиан Бах, 
пее за американската глем 
рок банда „Мадам Х”, която 
първоначално е сформи-
рана от сестрите Maxine и 
Roxy Petrucci (Vixen), Bret 
Kaiser и Chris Doliber, а по-
късно включва и бъдещия 
вокалист на Skid Row. След 
разпадането си през 1988 
г. групата се реформира за 

кратко през 1991 г. и отново 
става активна след повтор-
ното си възобновяване през 
2013 г. В края на миналата 
година „Мадам Х”  издадоха 
албума "Monstrocity". 

През 1986 г. Бах се при-
съединява към Скид  Роу 
- едно от най-емблематич-
ните имена в късната глем 
метъл вълна, които още с 
издаването на дебютния си 
албум жънат титаничен ус-
пех. Легендарният фронтмен 
записа три албума с бандата, 
но необузданото поведение 
на Бах доведе до тяхното 
падение. 

С мотото „If you think, you 
stink” и с арогантно пове-
дение певецът се замесва в 
множество скандали. През 
декември 1989 година група-
та подгрява „Аеросмит” и по 
време на шоуто Себастиан се 
втурва в публиката и се сби-
ва с фен, хвърлил бутилка по 
него, за което е и арестуван. 
Малко след това, при една 
фотосесия за списание, Бах 
носил тениска с антигейски 
надпис, гласящ: "AIDS Kills 
Fags Dead", което, разбира 
се, предизвикало огромен 
скандал. След този случай  
музикантът бил принуден 
да се извини официално по 
MTV. Себастиан Бах напус-
ка „Скид Роу” след скандал 
с басиста Рейчъл Болън, 
който се случва точно преди 
да подгреят Kiss на тяхно-
то „риюниън” турне през 
1996 година. След това той 
започва солова кариера и 
създава своя група, като в 
също време композира и 
аранжира песни, снима се в 
телевизионни сериали и иг-
рае в бродуейски продукции. 

В интервю пред The 
Portland Mercury певецът 
заявява, че когато  започ-
нал да прави рок'н'рол, не 
вярвал, че ще може да се 
справи, защото мислел, че 
само боговете могат да бъдат 
рок звезди, като AC/DC или 
Van Halen. Запитан какво 
би правил, ако не беше на 

сцената, той споделя, че би 
отворил музикален магазин. 
Вижте тийнейджъра Бах 
в интервю „Мадам Х” тук: 
(https://www.youtube.com/
watch?v=L0nWFrehJgc)

Eric Adams - „The 
Kids“

През рок/блус до хеви ме-
тъл... Много преди да облече 
кожените дрехи и да започне 
епична борбата за „истин-
ски метъл“, вокалистът на 
Manowar свири в групата 
„The Kids“. По това време 
той е само на 11, но записват 
песента “Lovin' Everyday”, 
която е издадена като сингъл 
към албума „Class of '66“. По-
късно Ерик е член на групата 
Jade и освен че пее, може да 
свири на китара, на бараба-
ни и клавири. В училището 
двамата с басиста Джоуи Де 
Майо са били приятели, но 
до основаването на Manowar 
те никога не са свирили 
заедно. 

Истинското име на Ерик 
Адамс е Лу Маруло. Сце-
ничният му  псевдоним е 
съчетание от имената на 
децата му. В края на 1980,  
докато Де Майо работи като 
бас техник  и пиротехник 
за „Блек Сабат” , при един 
от концертите на „Сабат” в 
Newcastle, Джоуи среща пър-
вия китарист на „Меноуор” 
– Рос ‘The Boss’, който по това 
време свири за Shakin Street, 
поддържаща група на „Блек 
Сабат”. Така се ражда  идеята 
за Manowar, които съвсем 
заслужено печелят любовта 
на милиони фенове по света, 
както и прозвището - "kings 
of metal". Групата държи све-
товния рекорд за най-дълъг 
хеви метъл концерт от 5 
часа и 1 минута, състоял се 
именно в България, на рок 
феста в Каварна през 2008 
година, където в рамките на 
това време са изпълнили над 
40 песни. Видео: „The Kids“ - 
“Lovin' Everyday” (1965):

(https://www.youtube.com/
watch?v=NN_2kXl_R74)

Какви бяха звездните музиканти, 
преди да станат известни?

Около рок и метъл звездите винаги е имало 
множество различни истории и легенди. Ня-
кои от тях са истина, дори и да звучат  твърде 
откачено, докато други са преувеличени или 
пък откровени лъжи. Представяме ви няколко 
истории, свързани с едни от най-известните рок 
музиканти на планетата. Какви са били в началото 
на кариерата си и в какви банди са били, преди 
да станат известни.

Редактор: Toni Rock
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Снимка 1: 
Текст под снимка: 

Всяко голямо спортно 
събитие, каквото е Зимната 
олимпиада в Пекин, при-
влича интереса на десетки 
хиляди деца към различни-
те видове спорт. И въпреки 
че Великобритания се кла-
сира едва на 19-о място по 
спечелени медали, общо два 
– един златен и един сребъ-
рен, най-малките фенове не 
останаха безразлични към 
олимпийските страсти. 

А всеки спорт разчита 
на младото поколение та-
ланти. Безспорно, когато 
става въпрос за избор на 
дисциплина за момичета, 
сред най-предпочитаните е 
художествената гимнастика. 
Още повече в очите на бъл-
гарите, които си имат своите 
златни гимнастички. 

Днес ви срещаме с де-
сетгодишната талантлива 
Елизабет  Михайлова. Тя 
е българка, но е родена в 
Англия. От тригодишна тре-
нира балет и художествена 
гимнастика. И макар това 
да са спортове, които изис-
кват изключителни усилия, 
тя не може да си представи 
и ден без физическа подго-
товка. Тихичко споделя, че 

на училище също обича да 
ходи, но харесва повече за-
ниманията в залата, където 
отива винаги с желание. Не 
спира с тренировките дори 
и по време на пандемията, 
защото е важно да не изгуби 
форма.

„Тренирам гимнастика 
и балет от 3-годишна в 
A&V Rhythmicclub. Тогава 
все още не разбирах и не 
знаех нищо, но винаги съм 
ходила на тренировките с 
желание. Харесвах повече 

гимнастиката, отколкото 
балета, който е част от ху-
дожествената гимнастика 
и нямаше как да се откажа 
само от него. След това дой-
доха и часовете по танци, 
които са също част от ху-
дожествената гимнастика.  
Тогава тренирах веднъж в 
седмицата по два часа. След 
около година тогавашната 
ми учителка ме изпрати на 
тест, регулиран от жури 
от British Gymnastic, и ме 
одобриха, а след това ми 

предложиха да тренирам 
професионално“, разказва 
талантливото момиче.

Елизабет Михайлова тре-
нира по три часа всеки ден, 
а резултатите не закъсняват. 
Тя печели много медали от 
междуучилищни състеза-
ния, в които се представя 
и нейният клуб в Източен 
Лондон. В индивидуална-
та програма любимите й 
уреди са бухалки и обръч, 
но изключително добре се 
вписва и в ансамбъла на 

школата. Там почти всички 
треньорки са от Русия, а в 
момента треньор на Елиза-
бет е известна англичанка.

„Тя се казва Люси и е мно-
го строга. Тренира нашия 
отбор и подготвя всяка 
една от нас персонално за 
състезанията. Вълнува се 
повече от гимнастичките и 
от родителите, когато губим 
или печелим състезание“, 
разказва Елизабет. 

Художествената 
гимнастика изисква 
много труд и лични 

жертви
Десетгодишната талант-

лива българка признава, че 
се изискват големи усилия 
и жертви в името на худо-
жествената гимнастика. 
Всички момичета в нейната 
школа тренират по 16-20 
часа седмично, в зависимост 
от състезанието, за което се 
подготвят. За почивни дни 
трудно може да се говори, 
защото дори и през вакан-
циите се тренира усилено. 

„Много често имаме гости 
треньори, те идват и ни учат 
на нови неща, това се случва 
през ваканциите, когато 
имаме Gymnastics Camps. 
Тренировките през вакан-
циите са по цял ден, тогава 

учим повечето нови съчета-
ния. За мен художествената 
гимнастика не е трудна. 
Само понякога ми е трудно, 
когато съм изморена или 
участвам в състезание и аз, 
или някой от отбора, обър-
каме движение. Много често 
тогава всички плачем, в та-
кива моменти ми е хрумвало 
да се откажа. Също така ми 
е трудно, когато някой има 
рожден ден, но аз не мога да 
отида на парти. Дори и на 
рождения ми ден пак тряб-
ва да тренирам“, признава 
Елизабет Михайлова.

Талантливата 
гимнастичка мечтае за 

олимпийски медал 
Най-голямата награда за 

десетгодишната гимнастич-
ка е радостта на всички след 
победа. Казва, че й харесва 
да събира медалите и ди-
пломите от победите. Това 
я мотивира да продължи да 
тренира. И да мечтае…

А сред мечтите й – най-
голямата е да спечели олим-
пийски медал, по примера 
на българския ансамбъл по 
художествена гимнастика. 
И вероятно ще се случи. За-
щото всяка мечта се сбъдва, 
стига да е подплатена с дос-
татъчно труд и воля.

ДОБре ДОШЛИ НА ОСтрОвА
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Колкото и странно да ви 
се струва, дори и кралските 
особи  се подчиняват на 
определен етикет, който в 
повечето случаи е утвър-
ден преди стотици години. 
Кралският протокол регу-
лира не само поведението, 
гардероба и графика на 
монарсите, но и техния 
речник. Причината, пора-
ди която кралските особи 
трябва да следят езика си, 
е, че в исторически план ня-
кои думи са присъщи само 
на  висшата класа. Вижте 
кои са думите, които крал-
ското семейство не трябва 
да изрича. 

Сервиета

Думата сервиета  често се 
използва вместо салфетка в 
страните, в които се говори 
британски английски, като 
Англия, Канада и Австра-
лия. Висшата класа като 
кралското семейство не би 
си  помислило да използва 
тази чужда дума в речника 
си. Те  използват  традици-
онната  салфетка, за да из-
бърсват устата и пръстите 
си, докато се хранят. 

Дамска чанта
Дори тази често среща-

на дума не се използва от 
елита във Великобритания.  
Жените от кралското се-
мейство не вземат дамски 
чанти  със себе си, а когато 
излизат навън, носят със 

себе си просто чанта.

Пардон
Ако имате честта да се 

срещнете с представител 
на кралското семейство и 
ви се наложи учтиво да се 
извините, в никакъв случай 
не казвайте пардон.  За нас 
тя звучи официално, но 
тази дума е като проклятие 
за монарсите. Най-добре 
е да се използва sorry (съ-
жалявам) или sorry, what? 
(съжалявам какво...). 

Тоалетна
Ако посетите Бъкингам-

ския дворец и почувствате 
желание да се облекчите, 
трябва да потърсите стая за 
освежаване. Благодарение 

на френския произход на 
тази дума и нейната връз-
ка с работническата класа 
тя е нежелана в кралския 
речник.

Канапе
Как кралските особи си 

почиват и излежават? Със 
сигурност те не го правят 
на своето канапе. Приема 
се, че това е дума, която се 
използва от средната класа, 
а когато кралска особа си 
почива, тя го прави на своя 
диван. 

Всекидневна
В Бъкингамския дворец 

не съществуват стаи, които 
да се наричат всекидневни. 
Там има приемни, зали и 

салони.

Тате
Ако нормалният бри-

танец може да се обърне 
към родителите си с мамо 
и тате, то малките прин-
цове и принцеси трябва да 
използват майко и татко.

Десерт
Кралските особи също 

обичат да си похапват слад-
ки изкушения. Но ако тряб-
ва да поискат нещо сладко, 

те никога няма да използват 
думата десерт, вместо това 
казват пудинг, който включ-
ва всички видове сладки 
лакомства, включително и 
самия пудинг.

Парфюм
И тази дума не влиза в 

речника на кралската осо-
ба. Вместо нея те използват 
думата аромат. 

Източници: 
https://dariknews.bg, 
https://www.vesti.bg

Талантливата гимнастичка 
Елизабет Михайлова мечтае 

за олимпийски медал

Думи, за които не подозирате, че са 
извън речника на британския елит

Десетгодишното момиче смята, че 
успехите идват само след упорита работа

Снимка: Личен архив

Десетгодишното момиче вече има редица победи и медали.
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Къщата музей на баба 
Илийца се намира в село 
Челопек на няколко кило-
метра от град Враца. Според 
историята баба Илийца е 
българка, която е помог-
нала на Ботевата чета след 
разгромяването й на връх 
Околчица във Врачанския 
балкан. С риск за живота 
си тя спасява един от Боте-
вите четници. Преданието 
разказва, че баба Илийца 
вървяла по малка пътека 

в гората, известна само на 
местното население, а след 
това е преплавала река Ис-
кър с ладия.

С нейната история се за-
познава Иван Вазов през 
1899 година, когато гостува 
в село Челопек. Баба Илийца 
го вдъхновява да напише 
известния разказ „Една 
българка”, в който възпява 
нейния подвиг.  Отначало 
разказът носи друго име – 
„Челопешката гора”, но след 
първото му издаване авто-
рът предпочита да насочи 

вниманието на читателите 
още от самото начало към 
най-същественото – подви-
га на баба Илийца. Истин-
ското име на жената е Пена 
Цветковска.

В къщата музей днес е 
подредена изключително 
богата експозиция от стари 
предмети на бита и мебели, 
красиви  килими, типичните 
народни носии за този край 
на България. Интерес за 
посетителите представлява 
и родословното дърво на 
прословутата българка.

БЪЛГАрСКИ СветИНИ
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Ботьо Петков, наричан 
Даскал Ботю, е български 
просветен деец и учител, 
съпруг на Иванка Ботева, 
с която имат девет деца, 
сред които военният деец 
Кирил Ботев и револю-
ционерът  Христо Ботев. 
Ботьо Петков е останал в 
народната памет с името 
„даскал Ботю”. През 1839 
г. учителят в Калофер Не-
офит Бозвели заминава за 
Цариград с цел да се води 
по-успешно борбата за 
църковна независимост. 
Ботьо Петков се премества 
в Калофер, заема неговото 
място и развива учителска-
та си  дейност. Успоредно 
с образователното си дело 
той пее в църквата „Св. 
Атанасий” в града. Като 
признателност за усърди-
ето калоферската община 
го изпраща в Одеса да учи в 
тамошната семинария през 
1841 г. След завръщането 
си през 1843 г. Ботьо Пе-
тков продължава дейност-

та си на народен  учител. В 
резултат от усърдната му 
работа броят на ученици-
те  нараства значително и 
сградата, в която се поме-
щавало училището, става 
малка и непригодна.

Ботьо Петков успява да 
убеди калоферската об-
щественост, че има нужда 
от по-голяма и просторна 
сграда. През 1848 г. е откри-
то новото училище в Кало-
фер, придобило известност 
като Мъжко класно учили-
ще. Ботьо Петков се оказва 
новатор в своята учителска 
дейност, която организира 
и провежда по руски об-
разец. За първи път той 
въвежда изучаването на 
руски език, първи разделя 
училищните класове, пре-
махва физическите наказа-
ния, за първи път въвежда 
провеждането на годишни 
изпити за учениците, как-
то и други народополезни 
дейности.

Източници: 
https://bg.wikipedia.org, 

https://webstage.bg
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Плиска е първата столица 
на средновековната бъл-
гарска държава (681 – 893 
г.). Днес тя е национален 
историко-архитектурен 
обект. Развалините й са 
на три километра северно 
от днешния град. Плиска 
е спомената като град, ос-
нован от хан Аспарух, в 
т.нар. Български апокрифен 
летопис от 11 век. В съчи-
нението  на византийския 
хронист Лъв Дякон името 
е Прискува, а у Анна Ком-
нина е Плискова, в запад-
ноевропейските географски 
карти е отбелязана с името 
Плиска.

Първата българска сто-
лица е построена на мяс-
тото на аул. През 811 г. е 
опожарена и разорена от 
войските на Никифор I Ге-
ник. Възстановена е до края 
на управлението на хан 
Крум. След покръстването 
на българите през 865 г. в 
Плиска идват учениците на 
Константин-Кирил Фило-
соф и Методий – Климент 
Охридски, Наум Охридски 
и Ангеларий (настанени 
са при болярите Есхач  и 
Чеслав) и благодарение на 
тяхната просветителска 
дейност са положени осно-
вите на Плисковско-Пре-
славската книжовна школа. 

След преместването (893 
г.) на столицата във Велики 
Преслав Плиска продъл-
жава да е сред стопанските 
и културните центрове на 
българската държава. Във 
Външния град са построени 
жилищни сгради, малки 
църкви; при Южната порта 
на Вътрешния град има за-
наятчийски и търговски по-
мещения. Превзета е (1001 

г.) от византийските войски 
и става център на визан-
тийската админстрация. 
Първата българска столица 
запада след ожесточените 
набези на печенегите през 
1048 г.

През 17 в. от Плиска има 
само развалини. Предпо-
ложението, че руините при 
село Абоба са останки от 
първата българска столица, 
е изказано от Константин 
Иречек (1884 г.) и от Карел  
Шкорпил, който заедно с 
Фьодор Успенски прави 
разкопки, организирани от 
Руския археологически ин-
ститут в Константинопол. 
Разкрити са части от най-
ранното землено-дървено 
укрепление. През 1905 г. е 
открит Чаталарският над-
пис, в който е споменато 
името Плиска. Укрепления-
та са изградени в три вклю-
чени един в друг пояса и оф-
ормят т.нар. Външен град, 
Вътрешен град и Дворцов 
център. Крепостта е огра-
дена със стени от големи 
каменни блокове и има че-
тири порти, фланкирани с 
по две четириъгълни кули. 
В централната част на ка-
менната крепост е Вътреш-
ният град, който включва 
Двореца на хана, изграден 
от камък, езически храмове, 
жилища на боляри, култови 
и стопански постройки. 

Първоначално ханската 
резиденция  е била дърве-
на – разкрити са останки 
от дървена сграда с кръгъл 
план. При хан Омуртаг  
върху основите на стария 
дворец е построен т.нар. 
Омуртагов дворец или 
Тронна палата, който е с 
базиликален план (вероят-
но в апсидата е бил тронът 
на хана). Външният град, 
защитен от землено ук-
репление, е обитаван от 
местното население. В него 
е издигната монументална 
следновековна църква „Го-
лямата базилика”, чийто ол-
тар е върху по-стара църк-
ва, вероятно построена по 
време на покръстването.

В Плиска е имало по-
мещения за търговски и 
стопански нужди, което 
свидетелства за развити-
ето на ранната българска 
култура – магазини, за-
наятчийски работилници 
– бояджийски, тъкачески, 
тухларници, пещи и ра-
ботилници за керамика и 
за обработка на метал и 
производство на метални 
изделия – ключове и брави, 
оръжия, занаятчийски и зе-
меделски сечива, за направа 
на обсадни машини.

От разкритите сгради – 
жилища (юрти, землянки 
и каменни жилищни по-
стройки) и некрополи, се 

заключава, че българите и 
славяните са живеели сме-
сено. В Плиска са открити 
най-ранните български 
каменни надписи, тук е 
намерено едно от най-ин-
тересните произведения 
на ранносредновековната 
българска торевтика – розе-
тата от Плиска. Изработена 
е от бронз, седемлистна, 
има лъчи с тъпи краища и 
изпъкнала плоча в среда-
та. Върху нея е гравиран 
рунически надпис, който 
принадлежи към ранната 
българска традиционна 
писменост.

Археологическите памет-
ници показват, че Плиска е 
една от представителните 
средновековни столици в 
Европа. Последните поуч-
вания (2008 г.) са свързани с 
езическия период на Плис-
ка през 8-9 век. Разкрити 
са дървени укрепления, 
траншеи, дървена палисада, 
части от водопроводна и ка-
нализационна мрежа, под-
земни тайни ходници под 
цитаделата  във Вътрешния 
град, сгради и полувкопа-
ни жилища от различни 
периоди, включително  от 
11 век. Сред находките има 
византийски монети както 
и византийски и български 
печати – на царете Симеон 
и Петър I, на архиепископ 
Георги.

Къщата на баба Илийца 
В тълковния речник на българ-

ския език с думата светиня е опи-
сано: „нещо много скъпо, на голяма 
почит”. Във всеки български град, 

във всяко селце, махала има място, 
манастирче, скала, местност, които 
съхраняват духа на българина. Там 
се организират чествания и търже-

ства, там се правят молебени, там 
хората търсят закрила от Бог.

Светините не са само останали 
предмети, паметници или  местно-

сти – често светиня е някоя мисъл, 
човек, идея, преминали и оставили 
диря в сърцата ни от векове и за 
векове. За нас днес скъпи реликви 

от нашето минало са къщата музей 
на баба Илийца, първата българска 
столица Плиска, както и Даскал-
Ботьовото училище в Калофер. 

Даскал-Ботьовото 
училище в 
КалоферПлиска

Домът на баба Илийца е сред 
100-те национални обекта.

Даскал Ботю



20 БГ БЕН 11 март 2022 г.
Брой 5 (466), Година XIX

БГ БЕН

„Има мит, че Орфей е 
роден в земите, които Бъл-
гария днес населява. Из-
глежда, че това е факт,  а 
не легенда, щом неговите 
дъщери все още пеят там."

Робърт Шелтън, „Ню 
Йорк таймс", 7 октомври 
1963 г.

Този ласкав отзив за 
страната ни е отпечатан 
на 7 октомври 1963 година 
на страниците на вестник 
„Ню Йорк Таймс”. Силните 
емоции, които страната ни 
тогава предизвиква в амери-
канския печат, са породени 
от изяществото на родния 
фолклор.  Заслугата тази ма-
гия да достигне до публика-
та в САЩ, както и в още над 
35 държави по целия свят, 
е основно на един човек – 
композитора, диригента, 
основател и художествен 
ръководител на фолклорния 
ансамбъл, който след смър-
тта си става и негов патрон 
– Филип Кутев.

Мястото, от  което за-
почва животът на Кутев, е 
източното градче Айтос, а 
денят е 24 юни 1903 година. 
С разнообразието и красо-
тата на народните си песни 
родният му град спомага за 
обособяването на специал-
но отношение към българ-
ския фолклор от най-ранна 

възраст.
В града няма специализи-

рани музикални педагози, 
а елементарна подготовка 
по музика той получава 
единствено в часовете по 
пеене. Един ден в дома на 
семейство Кутеви гостува 
семеен приятел, който ос-
тавя своята цигулка, без 
да я потърси повече. Заин-
тригуван, малкият Филип 
започва сам да движи лъка 
по струните, опитвайки се 
да възпроизведе хармони-
чен звук. И този наивен на 

пръв поглед епизод сякаш 
предначертава по нататък 
пътя на твореца Филип 
Кутев.

През 1925 година идва 
ред на една решителна в 
живота му стъпка, Кутев е 
приет да следва в Музикал-
ната академия. Липсата на 
финансови средства обаче 
го принуждава да работи по 
време на следването си. По 
това време младият музи-
кант   прави първия си опит 
в композирането. „Скерцо“ 
за симфоничен оркестър 
е представен във Военния 
клуб в столицата и според 
специалистите свидетелства 
за овладяна композиционна 
техника на един самобитен 
талант. 

Филип Кутев цял живот 
работи за усъвършенст-
ването на държавния ан-
самбъл за народни песни и 
танци (ДАНПТ). Всъщност 
той е основан през 1951 
година, когато Кутев не е в 
зората на кариерата си – на 
48 навършени години! Но в 
годините преди създаването 
му Кутев работи за него, 
събирайки народни песни 
из цялата страна, адапти-
райки фолклорни мелодии 
за камерен или симфоничен 
оркестър. Така ансамбълът 

се явява едно естествено 
продължение на дейността, 
която неговият основател 
цял живот извършва.

Малко познат момент от 
неговата история  е компо-
зирането на филмова музи-
ка. Плод на неговия талант 
и въображение е музиката 
към филма „Под игото“ 
(1952 година), „Героите на 
Шипка“ (1955 година) и 
„Хитър Петър“ (1960 го-
дина).

Без да подценяваме сим-
фоничното, камерното, хо-
ровото и филмовото твор-
чество на композитора, 
спокойно можем да кажем, 
че при обработката и адап-
тацията на народни песни 
Кутев разкрива в дълбочина 
своя истински гений. Песни-
те, превърнали се не просто 
в емблеми на ансамбъла, но 
и в разпознаваеми символи 
на българския фолклор 
като цяло, не са една или 
две. Независимо дали „По-
легнала е Тодора“, „Лале ли 
си, зюмбюл ли си“, „Вече-
ряй, Радо“ или някоя друга 
гениална творба, съчетала 
мъдростта на народния не-
известен автор с нежността 
на изпълнението, няма как 
да не докоснат сърцето на 
всеки, който ги чуе, без зна-
чение от кой край на света 
идва. Почти съвършената 
симбиоза между народните 
мотиви и обработката на 
Филип Кутев са резултат от 
всички тези творчески годи-
ни, посветени на народната 
песен и танц.

Тясното познаване на 
„най-ярките, най-ценните 
музикални и танцови пиеси 
от цялата страна“ се матери-
ализира в популяризиране 
и обогатяване на родната 
култура. И макар  успехът 
на трупата да изглежда си-

гурен и неизбежен, той със 
сигурност не е постигнат 
лесно, без лишения и без 
съдбовни решения, които са 
можели да преобърнат хода 
на събитията. Например 
запазеният стремеж към 
чистото изкуство за сметка 
на лесния, утилитарен и 
кръчмарски тип народна 
музика, който неусетно е 
можел да завладее България, 
се дължи в най-голяма сте-
пен на Филип Кутев и дей-
ността на неговия ансамбъл. 
В самото начало танцовата 
група се е ръководила от 
хореографката Маргарита 
Дикова, работила дълги 
години в областта на бъл-
гарските народни танци. За 
диригент е бил привлечен 
Иван Кавалджиев, за фи-
лолог фолклорист - Мария 
Кутева.

Първи изяви 
с нестихващи 

аплодисменти
Първата официална пре-

миера пред публика се със-
тои на 1 юни 1952 г. в не-
заменимата за българската 

музика столична зала „Бъл-
гария“. Тя легитимира ан-
самбъла в обществото, след 
като около сценичния дебют 
на колектива се вдига голям 
шум, а ласкавите отзиви в 
медиите, които ще се пре-
върнат в нещо традиционно 
за спектаклите на “Филип 
Кутев”, за първи път масово 
го връхлитат. Турнетата 
в границите на България, 
които следват, обхващат 
множество градове и села, 
някои от които не предлагат 
никакви сценични удобства, 
но пък предоставят свърза-
на с песните си публика. 

Само година след първото 
представяне на родна земя 
идва ред и на сценичното 
“кръщение” пред чуждес-
транна публика. Първите 
зрители, имали честта да 
се докоснат до българския 
фолклорен спектакъл, са 
жителите и гостите на Пра-
га, а впоследствие и на цяла 
Чехословакия. Концертът 
в чешката столица се про-
вежда на открит театър и 
въпреки проливния дъжд 
публиката остава до самия 
край.

Годината, в която ансам-
бълът прави първото си 
турне в Западна Европа, е 
1955 година. Както припом-
ня съпругата на Филип Ку-
тев, Мария, журналистите 
и специалистите след кон-
церта в Париж, изненадани 
от твърде високата стойност 
на народното ни творчество 
и на художественото му сце-
нично пресъздаване, не спи-
рат да възхваляват, ухажват 
и обгрижват артистите. 

През 1963 година музи-
кантите и танцьорите на 
държавния ансамбъл пред-
ставят спектакъла отвъд 
Океана, предизвиквайки  
бурната реакция в „Ню 

Йорк Таймс”. 
Погрешно се смята, че 

„Филип Кутев“ е „най-пър-
вият“ фолклорен ансамбъл 
в България. Пловдивският 
композитор Асен Диаман-
диев създава няколко ме-
сеца по-рано ансамбъл от 
същия тип. Едно обаче е 
сигурно: той е първият и 
единствен от такава вели-
чина, първият, който прео-
долява не само регионалния 
характер, но и национални-
те граници.

От създаването си през 
1951 г. до днес ДФА „Филип 
Кутев" е изнесъл повече 
от 7000 концерта из цяла 
България, в Европа, Азия, 
Африка и Америка. Нався-
къде е посрещан възторже-
но от публиката и с ласкави 
отзиви от критиката.

Признание и почит
Филип Кутев е създател 

на фолклорни празници 
„Славееви нощи“ в  Айтос. 

Създаденото на 2 октом-
ври 1967 г. единствено в Ев-
ропа Национално училище 
за фолклорни изкуства  в 
Котел днес носи името на 
Филип Кутев.

На негово име е наречен 
и Държавният фолклорен 
ансамбъл – школа за десетки 
певци, инструменталисти, 
танцьори, хореографи и 
композитори.

Бюст на Филип Ку тев 
краси Борисовата градина 
в София. 

През 2010 г. по идея на 
Ротари клуб – Айтос, е на-
правен проект, според който 
в центъра на родния му град 
трябва да се издигне памет-
ник на композитора, дело на 
скулптора Никола Станчев. 

Източници: 
https://opoznai.bg, 

https://bg.wikipedia.org

ЛИчНОСтИ

„Фолклорът е толкова просто нещо, но се 
иска голяма култура, за да го разбереш!“

Филип  КУТЕВ:

 Магията на българския фолклор.
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Тази дума как се пише – 
слято или отделно, с тире 
или без? Колко пъти се е 
случвало да си задавате по-
добни въпроси. Правилата 
за слято, полуслято и раз-
делно писане са истинско 
предизвикателство. Не само 
заради променящите се тен-
денции и навлизащите нови 
думи, но и заради изклю-
ченията от правилата. Днес 
можете да проверите дали 
знаете как се изписват тези 
сложни думи.

1. черно-бял или чернобял
2. псевдо патриот или 

псевдопатриот
3. препъни камък или пре-

пъникамък
4. вагон ресторант или 

вагон-ресторант
5. къща музей или къща-

музей
6. свръх ценност или 

свръхценност
7. храм-паметник или 

храм паметник
8. Иван Вазов роман или 

Иван-Вазов роман
9. тревисто зелен или тре-

вистозелен
10. северномакедонски 

или северно-македонски

Ето и правилното им 

изписване:
1. черно-бял (двата цвята 

са две равноправни основи 
и винаги са с тире, тоест 
полуслято)

2. псевдопатриот (има съе-
динителна гласна „о“)

3. препъникамък (слято 
се изписват сложни същест-
вителни имена, чиято първа 
част е глагол в повелителна 
форма)

4. вагон-ресторант (за про-
верка може да ползвате чле-
нуване на двете части; ако се 
членува втората, в повечето 
случаи се изписва полуслято 
– вагон-ресторантът)

5. къща музей (на същия 
принцип като предишния 
пример, само че членуваме 
първата съставна част и сле-
дователно се пише разделно 
– къщата музей)

6. свръхценност (по пра-
вило съществителните име-
на с първа част „свръх“ се 
пишат слято – свръхидеал, 
свръхчовек, свръхусилие 
и т.н.)

7. храм-паметник (провер-
ка: храм-паметникът)

8. Иван-Вазов роман (по-
луслято се пишат прилага-
телни имена, образувани от 
лично или фамилно име)

9. тревистозелен (нюанс и 

цвят се пишат слято, защото 
двете основи не са равноп-
равни)

10. северномакедонски 

(слято се пишат прилага-
телни имена – географски 
названия от две думи)

Източник: obekti

ОБИчАМ те, БЪЛГАрСКА реч 

Слято, полуслято или отделно?

На 15 март се навърш-
ват 43 години откакто ни 
напусна Емилиян Станев, 
който остави след себе си 
много мъдрост. 

Емилиян Станев e лите-
ратурен псевдоним на бъл-
гарския писател Никола 
Стоянов Станев (28 февру-
ари 1907 г. - 15 март 1979 г.) 
Емилиян Станев публикува 
първите си произведения 
през 1931 г. Първата му 
книга – сборник с разкази 
с името „Примамливи бля-
съци“, е издадена през 1938 
г. Следващата му книга е 
сборникът „Сами“ (1940 г.), 
с който поставя началото 
на цикъл от произведе-
ния за природата и човека. 
Следват още „Вълчи нощи“ 
(1943), „Делници и праз-
ници“ (1945), „Дива пти-
ца“ (1946), „В тиха вечер“ 
(1948). През 1948 г. излиза 
едно от най-известните му 
произведения – повестта 
„Крадецът на праскови“. 
След 1950 г. в продължение 
на 14 години работи върху 
своя роман „Иван Конда-
рев“, в който са описани 
събитията, свързани със 
Септемврийското въстание 
от 1923 г. 

Автор е на книги за деца 
и юноши, на романите „Ле-
генда за Сибин, преслав-
ския княз“(1968), „Тихик 
и Назарий“(1985), „Антих-
рист“ (1970), „Търновската 
царица“ (1974) и др.

По книги на Емилиян 

Станев са направени играл-
ни филми: “В тиха вечер”, 
“Крадецът на праскови”, 
“Търновската царица”, 
“Иван Кондарев”, Язове-
цът”.  

Представяме ви 
избрани цитати на Ем. 

Станев:
“Човек обича, затова тър-

пи. Който нищо не обича, 
нищо не търпи...”

“Съветвам те да не се ше-
гуваш с две неща - с хубава 
жена и с хубава книга! Ху-
бавата жена ще те накара да 
се влюбиш, хубавата книга 
- да се срамуваш.”

“Всяко живо същество на 
този свят, и най-малкото, 
си има ъгълче, в което е 
непобедимо.”

“Към всичко подхождай 
с любов - към цветето, към 
дървото, към птицата и чо-
века. Иначе няма да разби-
раш, тоест - да прощаваш.”

“Понякога постигам в 
себе си „тихо щастие“, като 
се заглеждам в птиците, 
цветята и въобще в при-
родата, и ми се струва, че 
навлизам в един чудесен 
свят, някаква еманация на 
зримата реалност, в която 
е скрит смисълът на света 
и на човека.”

„Когато човек трупа спо-
мени, трупа живот. И по-
хубаво е човек да трупа 
спомени, вместо пари.”
Източник: https://artday.bg

БГ БЕН 

Любителите на добрата 
книга едва ли се нуждаят 
от причини, за да разгърнат 
поредната. Ето малка част 
от многобройните предим-
ства, които ни дава всеки-
дневното четене.

Стимулира ума
Изследвания показват,   

че ако човек поддържа ума 
си във форма, това може 
да забави и предотврати 
болестта на Алцхаймер и 
други форми на деменция. 
Активният мозък по-труд-
но губи сила. Също като 
мускулите и мозъкът се 
нуждае от упражнения, за 
да бъде в перфектна форма. 
Четенето е най-достъпното 
от тях. 

Намалява стреса
Без значение колко сте 

напрегнати на работа или 
в личните си отношения 
– каквито и проблеми да 
имате, забравяте за всичко, 
когато потънете в някоя 
интересна история. Добре 
написаният роман ни пре-
нася в други светове, а една 
интересна статия ангажира 
вниманието ни, помага ни 
да се задържим в настоящ-
ия момент и ни откъсва от 
тревожните мисли. 

Източник на познания
Когато четем, в главата 

ни непрекъснато постъпва 
нова информация. Никога 
не се знае кога тя ще ни 
потрябва. Ето малко храна 
за размисъл: ако някога 
попаднете в сурови усло-
вия, помнете, че дори и да 
загубите всичко – работата 
си, имуществото си, парите 

си, дори здравето – никой 
не може да ви отнеме по-
знанията.

Обогатява речника
Колкото повече четете, 

толкова повече нови думи 
минават пред очите ви и 
неусетно стават част от 
всекидневния ви речник. 
Умението да се изразявате 
добре помага във всяка 
професия и повишава само-
увереността ви. Доказано 
е, че хората, които говорят 
добре и имат познания в 
много сфери, получават 
повишения по-често и по-
бързо.

Подобрява паметта
Рядко се замисляме колко 

неща запомня човек, когато 
чете роман – поредица от 
герои, техните истории, 
нюансите в поведението 
им, множество епизоди 
и микросюжети, които се 
преплитат по всевъзмож-
ни начини. Това е огромно 
количество информация, 
която мозъкът запомня 

учудващо лесно. Още по-
удивително е как това се 
отразява на физиологично 
ниво – с формирането на 
нови спомени се образуват 
нови връзки между невро-
ните и се подсилват старите.

Подобрява 
аналитичното 

мислене
Вероятно ви се е случва-

ло, когато четете крими-
нален роман, да успеете да 
разрешите случая, преди да 
бъде разкрита интригата. 
Използвали сте критичното 
и аналитичното си мислене, 
като сте забелязвали всич-
ки дадени подробности 
и сте ги подредили, за да 
определите „кой е злоде-
ят”. Същата способност да 
анализирате детайли, за да 
достигнете до един или друг 
извод, е полезна и в много 
други сфери.

Подобрява 
способностите за 

писане
Това върви заедно с обо-

гатяването на речника – 
честото общуване с публи-
кувани и добре написани 
текстове има доказан ефект 
върху собственото ви писа-
не, както и наблюдението 
на фразите, конструкциите 
и стила на другите автори 
повлиява на вашия стил. 
Както музикантите и ху-
дожниците използват и 
надграждат техниките на 
своите предшественици, 
така и писателите се нау-
чават да създават собстве-
ните си произведения, като 
четат творбите на другите.

Кара ни да си 
задаваме въпроси 
Всекидневната напрег-

ната работа, стресът и ед-
нообразните развлечения 
могат да ни накарат да 
забравим истинските си 
желания и потребности. 
Книгите обаче ни провоки-
рат да си задаваме въпроси, 
да се съмняваме, да търсим 
истината, да се замисляме 
върху „големите въпроси”, 
които понякога забравяме 
да си задаваме, увлече-
ни във всекидневието. Те 
могат да ни помогнат да 
постигнем вътрешен мир 
и спокойствие. Изследва-
ния показват, че четенето 
на книги за самопомощ, 
дори и съветите в тях да 
не са ефективни, може да 
помогне на хора, които 
страдат от разстройства 
на настроението и други 
психични състояния.

Затова, когато ви остане 
време, откъснете уморения 
си поглед от компютъра и 
отворете някоя интересна 
книга.

Източник: 
www.novavizia.com

8 причини да четем книги

ПАМЕТ

НА ЕЗИКОВ ПОСТ 
ТЕСТ
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В неделята на Сирни 
заговезни, наричана още 
Прощална, православната 
църква призова вярващите 
да пречистят душите, да 
изпълнят с мир и любов 
сърцата си, за да посрещ-
нат възкръсналия Христос. 
Защото Прошката е сред 
великите символи на човеш-
кия морал, от която започва 
пречистването - духовно и 
физическо, което се извърш-
ва с постите.

След нея започва най-дъл-
гият и най-суров 40-дневен 
пост – най-важното в тези 
дни е покаянието, затова 
се наричат още Покаятелни 
пости. “Лек и благодатен 
пост”, си казват в поне-
делник хората не само на 
богослужения в църкви, но 
и по имейли, скайп, фейсбук, 
туитър и т.н. Най-строги 
във въздържанието са пър-
вата и последната, наречена 
Страстна седмица. На 25 
март - Благовещение, и на 
17 април - Връбница/Цвет-
ница, се разрешава хранене 
с риба.

На 20 и 22 април - сряда 
и петък (когато се изнася 

Плащаницата), се извършва 
строг пост, тъй като в сряда 
Юда предава Христос, а в пе-
тък той е разпнат на кръста, 
затова не се яде и пие нищо. 
На 24 април е Възкресение 
Христово. 

Дългият и суров пост за-
почва със смирение, за-
щото това е първото от 
33-те стъпала в стълбата 
на християнските доброде-
тели, описани от св. Йоан 
Лествичник. Без това пър-
во стъпало - смирението, 
стълбата ще рухне, казва 
той в книгата си “Лествица” 
(стълба). През Великия пост 
Църквата припомня тази 
стълба и приканва христия-
ните да се изкачват по пътя 
на духовното съвършенство.

Великденският пост тази 
година е в дните от 7 март до 
24 април. Постът напомня 
за 40-дневното гладуване 
на Христос в пустинята. 
Светата Четиридесетница 
е най-важният период от 
църковната година, в който 
християните се подготвят 
духовно и телесно да по-
срещнат достойно най-древ-
ния християнски празник 
Възкресение Христово - 
Пасха. Постът е съставен 

от две части: Светата Чети-
ридесетница, последвана от 
Страстната седмица.

Какво трябва да знаем 
за дните на Великия 

пост?
На първо място в поста е 

доброволното въздържание 
от блажна храна (месни, 
млечни продукти), като се 
спазва умерена употреба 
на постни видове храни с 
растителен и зеленчуков 
характер. Постът не е само-
цел, той е само средство за 
нравствено очистване, за 
цялостно извисяване. 

Друго важно условие за 
правилно провеждане на 
поста е готовността на пос-
тещия да разтвори широко 
сърцето си за излъчване на 
дух на опрощение. 

Преди всичко примири се 
с врага си, като му простиш 

от сърце; като видиш беден, 
не се отвръщай от него, 
но му помогни с каквото 
можеш; не завиждай нико-
му; не осъждай никого; не 
поглеждай с пожелание; не 
протягай ръце към онова, 
което не ти принадлежи; не 
подавай ухо на клевети и 
лъжливи сведения за ближ-
ния си; нека устата ти да са 
затворени за всичко лошо 
за твоя ближен; пости с очи 
и уши, с ръце и нозе, с ум и 
сърце! 

Бъди благоговеен във 
всичко – бъди всякога сми-
рен и кротък.

Защото, каква полза, ако 
измъчваш тялото си с нея-
дене, а душата ти се надува 
от гордост?

Каква полза имаме от това 
да бледнеем от пост, когато 
побледняваме от завист?

Що за добродетел е да не 
пием вино, а да се опиваме 

от омраза?
Или да не ядем риба и 

месо, а да изяждаме братята 
си с клевети?

И така, като постим телес-
но, нека постим и духовно; 
като очистваме тялото с въз-
държание от храна и питие, 
нека очистваме душите си 
от суетни и нечисти мисли; 
нека се украсяваме с мило-
сърдие, кротост, смирение, 
примиряване с враговете, 
с милост към всички наши 
ближни. Това е пост, приятен 
на Бога и спасителен за нас.

***
Великият пост има миси-

онерски произход. Тези 40 
дни в началото постели не 
християните, а езичниците, 
които искали да приемат 
Кръщение. И тези хора се 
подготвяли към Кръще-
нието… Тогава кръщение 
приемали зрели хора, като 
в ония времена Църквата 
е определяла само няколко 
дни в годината. Да речем 
на Рождество, на Великден 
са давали кръщение, и още 

няколко такива дни е имало, 
но преди всичко на Велика 
Събота преди Великден. 
Така Великият пост първо-
начално се зародил в хрис-
тиянска църковна среда като 
пост на солидарността, като 
особено време за молитви не 
толкова за себе си, колкото 
като молитви за онези хора 
в света, в който живеем, и 
който се надяваме да дове-
дем при Христос.

Въпреки наличието на 
строги правила всеки ре-
шава индивидуално как да 
пости. Някои напълно иг-
норират съществуването 
на поста, други наистина се 
опитват да постят, но им 
липсва воля, а трети пос-
тят с радост, за да пречис-
тят душата и тялото си. 
Господ неслучайно е създал 
човека със свободна воля и 
правото да има избор. А от 
избора му зависи и как ще си 
подреди живота, т.е. всеки е 
ковач на съдбата си.

Източник: 
www.pravoslavieto.com

Великденският пост 
започна с прошка
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„Свети Тодор съблича 

девет кожуха и на бял кон 
отива при Бога да измоли 
лято”, с тези думи посре-
щаме Тодоровден - един от 
първите пролетни празни-
ци в народния календар. 
Отбелязва се в първата съ-
бота след Сирни Заговезни 
(тази година е на 12 март). 
Празникът е познат още 
като “Конски Великден”, за-
щото се празнува най-вече 
за здравето на конете. 

В православния календар 
има общо шестима светци, 
носещи името Тодор, но в 
народното съзнание не се 

прави разлика между тях 
и се почита Св. Тодор в 
нарочен ден, който е под-
вижен, според Великден 
– първата събота от поста. 
Макар и не толкова голям 
светия покровител – като 
св. Георги, св. Димитър, св. 
Николай, все пак св. Тодор 
заема важна част от народ-
ните обичаи и е важен за 
всички пролетни ритуали, 
за смяната на зимата с про-

летта и свързаното с нея 
плодородие.

Централно място на То-
доровден заемат кушиите. 
Докато жените изпълняват 
своите ритуали, мъжете се 
подготвят за надбягването с 
коне. Стопаните  стават още 
в зори, сресват и кичат най-
хубавите си коне с шарени 
конци, мъниста и пискюли. 
На някоя просторна поляна 
вече е премерено и марки-
рано трасето на надбягва-
нето, цялото село се събира 
за напрегнатото зрелище. 
След надбягването, на което 
печели най-бързият, следва 
награждаването – торба 
хубав зоб, венец, който 

момите са изплели, и не на 
последно място – всеобщо-
то уважение и признание. 
Победителят  прави почетна 
обиколка из селото, съпро-
водена с благословия от сто-
паните. Сетне първенецът 
дава почерпка в своя дом. 
Както му е редът, всичко 
завършва с хоро, в центъра 
на който са ездачите.

Именици в този ден са: 
Тодор (Божи дар), Тодора, 
Теодора, Теодор, Тошо, Бо-
жидар, Божидара, Божанка, 
Дарина, Божо, Дара, Дарко, 
Дора, Дорка, Дарка, Доро-
тея. 

ЧЕСТИТО, БЪДЕТЕ 
ЗДРАВИ!
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Вече официално можем да 
наречем дните, които пред-
стоят, пролетни, тъй като 
щъркелите долетяха от юг и с 
това символично слагат край 
на студовете и предвещават 
идването на по-топло време.

Новината обявиха от 
Българското дружество за 
защита на птиците,  които 
са засекли цяло ято от 14 
щъркела. Те са се върнали в 

гнездата си край черномор-
ския град Бургас, обявиха от 
организацията .

Птиците се намират в за-
щитената местност Пода, 
което позволява да се наблю-
дават и снимат.

Обикновено белите щър-
кели пристигат у нас в на-

чалото на март, тъй като 
зимата все още е сурова, но 
тази година времето се за-
топли много по-рано, което 
позволи на топлолюбивите 
птици да се завърнат.

В пловдивското село Бело-
зем, известно като европей-
ското селище на щъркелите, 

има 46 щъркелови гнезда, 
разположени главно на по-
крива на местното училище. 
Според местните жители 
появата на щъркелите  е 
знак за плодородна година и 
се надяват в селото им да се 
родят повече деца. Миналата 
година са се родили 60.

„Свети Тодор съблича девет кожуха...“

Първите щъркели долетяха

Където и да се намираме, пак ще се събираме

Когато простите, и на вас ще бъде простеноВ дните от 7 март до 24 април се изпълнява най-строгият 
и продължителен пост в цялата година - време за усърдна 

молитва и покаяние, с които да се измоли прошка за греховете 
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Преди повече от 2000 го-
дини територията на днеш-
ния резерват „Сборяново” е 
била център на мистичните 
ритуали на племето гети. 
Древният тракийски народ 
е издигнал тук над 100 мо-
гили, които пресъздават не-
бесни съзвездия и отразяват 
стремежа към безсмъртие 
на душата и хармония меж-
ду Земята и Вселената.

Наричат го „Сборяново“, 
защото от хилядолетия това 
място е било сборище на 
различни цивилизации и 
етноси, завещали ни мно-
гобройни културни памет-
ници. Някои от тях са про-
учени, възстановени и са 
достъпни за туристите. Но 
други обаче все още са за-
гадка за науката и разпалват 
въображението на изследо-
ватели и пътешественици.

През  1934 г. унгарският 
археолог проф. Геза Фехер 
(1890-1955) поставя нача-
лото на  първите археоло-

гически разкопки в района. 
Докато проучва няколко 
могили до село Свещари, 
той попада на великолепни 
златни апликации, които 
днес красят експозицията 
на Русенския исторически 
музей.

Но повратният момент 
настъпва през  1982 г., кога-
то изследователи откриват 
т.нар. Тракийска царска 
гробница с кариатиди. На-
рекли я така, защото стени-
те в централната й камера са 
целите покрити с релефни 
изображения на 10 кариати-

ди – символи на Великата 
богиня-майка.

Гробницата е била изгра-
дена през III в. пр.Хр., за да 
бъде вечен дом в отвъдното 
на гетски владетел и него-
вата съпруга. Тя има много 
интересни архитектурни 
решения, свързани със съз-
даването на странично по-
мещение, олекотяването на 
куполите и съчетанието на 
пластична с художествена 
украса, която е истински 
шедьовър. Това е причината 
три години след открива-
нето й да бъде обявена за 

паметник на световното 
културно наследство под 
егидата на ЮНЕСКО. Тази 
година отбелязваме 40 го-
дини от откриването на 
гробницата.

Тракийската царска гроб-
ница се намирала в преде-
лите на Хелис –столица на 
тракийското племе гети. 
Според някои изследовате-
ли в нея бил погребан тех-
ният владетел Дромихет. Но 
през III в. пр.Хр. опустоши-
телно земетресение срива до 
основи града. От някогаш-
ното величие на Хелис са 
оцелели части от високите 
му крепостни стени, както 
и следи от два големи мо-
гилни некропола със следи 
от богати погребения.

Днес на това място се 
откроява силуетът на една 
от най-високите могили в 
България, известна като 
Голямата свещарска могила. 
В нея археолози попадат 
на гробница от IV век пр. 
Хр. През 2012 г. в могилата 
е открито и златно съкро-
вище, което се състои от 

264 предмети, накити и 
апликации с общо тегло над 
1,8 кг, поставени в дървено 
ковчеже, което е образувало 
кухина в твърдия могилен 
насип. 

През XVI век върху ос-
танките на тракийско све-
тилище, което някога об-
служвало жителите на град 
Хелис, изниква гробница на 
алианския духовен водач 
Демир баба, известен със 
своята мъдрост и лечител-
ски дарби. Според легендата 
светецът бръкнал в една 
скала по време на голямо 
безводие и оттам бликнал 
чудодеен извор край гроб-
ницата, която се казва тюр-

бе. Тюрбето представлява 
каменна сграда с преддверие 
и гробна камера. Преддве-
рието е изписано с рисунки 
и с много текстове на араб-
ски, с цветни изображения 
във възхвала на Али, на 
Мохамед и на Аллах. 

В гробната камера е раз-
положен дървеният сарко-
фаг на Демир баба, където 
били положени тленните му 
останки. И до днес хората 
го посещават, за да почетат 
мъдреца. Те оставят своите 
дарове и го молят за здраве 
и благоденствие. 

Източници: 
https://bg.wikipedia.org, 

https://welcome.bg

БЪЛГАрИЯ - ДревНА И МЛАДА

от 2013 г. във Велико Тър-
ново работи уникален по 
рода си Музей на восъчните 
фигури, който ни пренася 
в епохата на Второто бъл-
гарско царство! Музеят 
„Царевград Търнов“ е раз-
положен в близост до хълма 
Царевец, в самото сърце на 
старопрестолния град. 

Експозицията съдържа 
29 скулптурни фигури на 
царе, боляри, духовници и 
занаятчии, разположени на 
два етажа. Пресъздадени са 
живи картини от живота в 
средновековното българско 
общество и най-вече вели-
чието на Търновград през 
царуването на династията 
Асеневци. 

Посетителите могат да 
видят и фигурите на цар 
Калоян и цар Иван Асен II. 
Една от най-интересните 
експозиции е сцената, която 
представя пленяването на 
Балдуин Фландърски от 
цар Калоян.  

Автор на концепцията за 
представяне на историче-
ски личности е скулпторът 
Борис Борисов. 

~~~~
Най-високата статуя на 

Дева Мария с младенеца се 
намира в България. Мону-
ментът „Света Богородица“ 
се издига на хълма Ямача в 
град Хасково. 

Местоположението не 
е случайно – Богородица 

с младенеца винаги се е 
считала за покровителка на 
града. Археолозите са наме-
рили множетво находки и 
артефакти с изображения 
на Божията майка сред 
останките от крепостните 
стени на града.

Стат уята официа лно 
е открита през 2003 - на 
празника Рождество Бо-
городично на 8 септем-
ври, а през 2005 получава 
признание от „Световните 
рекорди на Гинес“  за най-
високата статуя на Богоро-
дица с младенеца. Тя е ви-
сока 14 метра и лежи върху 
17-метров постамент, в 
който се помещава парак-
лис. Общата височина на 
монумента е 32,8 м. Идеята 
за изграждането ù е на то-
гавашния хасковски кмет 
Георги Иванов, а средствата 
за реализацията са събрани 
с дарения.

В близост до монумента 
се намира и внушителна 
30-метрова камбанария, ко-
ято беше открита през 2010. 
Тя е една от най-високите 
на Балканския полуостров, 
а на върха й са поставени 
8 камбани с различна го-
лемина. 

~~~~
Ухловица, така наричат 

кораловото царство на Ро-
допите. Пещерата Ухловица 
се намира на 3 километра от 
родопското село Могилица 

и на 37 километра от ку-
рорта Пампорово. Тя е една 
от най-старите в Родопите 
(на повече от 3,5 милиона 
години) и представлява 
тектонска пукнатина, през 
която някога е минавала 
река. Вътре температурата 
е постоянна – 10-11 градуса.

Интересното при нея е, 
че освен типичните сталак-
тити, сталакмити и сталаг-
тони, могат да се видят и 
т.нар. коралити (дендритни 
образувания, наподобява-
щи морски корали), които 
създават илюзията, че сте в 
подводно царство. В дъното 
на пещерата има седем при-
казно красиви езера, които 
се пълнят с вода в ранната 
пролет. В най-голямото се 
„излива”  блестящ каменен 
бял водопад. 

Пещерата е обявена за 
природна забележителност 
през май 1979 г. През 1984 
г. е отворена официално за 
посетители. Дължината й е 
460 метра, като благоустро-
ени са 330 метра. 

И макар достигането до 
природния феномен да 
е доста предизвикателно 
- 1040 метра надморска 
височина, 800 метра стръ-
мен участък, 180 стъпала, 
водещи до входа и още 280 
стъпала надолу в пещерата, 
гледката горе, както и долу 
в пещерата наистина си 
струва.

Етнографски комплекс 
„Дамасцена“ е едно от при-
казните места, съхранили 
уникални за родината ни 
обичаи и традиции. Непо-
средствено преди влизане 
в село Скобелево, на 4 км 
северно от главния път 
София-Бургас и на 10 км от 
Павел баня, се намира ся-
каш излязъл от приказките 
Етнографски комплекс. Той 
е собственост на една от 
водещите български ком-
пании за производство на 
розово масло - „Дамасцена“.  

Комплексът смайва с въл-
шебната си розова градина, 
красив зелен парк, изящни 
беседки, цветни алеи, езеро 
с лебеди и богата етнограф-
ска сбирка от предмети от 
бита.

Една от най-интерес-
ните забележителности 
е старинна дестилерия, 

наречена „гюлапана“. Тя е 
направена така, както са 
се правели  инсталациите 
за получаване на розово 
масло в Розовата долина 
още преди повече от 340 
години. Благодарение на 
нея гостите на комплекса 
могат целогодишно да се 
запознаят с процеса на ро-
зоварене в духа на старата 
традиция. Близо до нея се 
намира  съвременна ра-

ботеща дестилерия, която 
позволява директно да се 
наблюдава процеса на ро-
зоварене в сезона. 

Гостите на комплекса 
могат да опитат розово 
сладко, розов мед и гюлова 
ракия. Наред с това мястото 
открива пленителни гледки 
към Стара планина и Сред-
на гора. 

Източник:  
https://www.damascena.net

„Сборяново“ - един от най-мистичните 
резервати в България

Д-р Мирена Василева
ПСИХОТЕРАПЕВТ

Семейни и брачни 
консултации
Проблеми на детското 
съзряване
Деца със специални нужди

 Страхови и панически 
състояния

Групова 
психотерапия 

за деца и възрастни
Тревожни и 

депресивни състояния
Зависимости 

(алкохолна, наркотична, 
хазартна и др.)

Тел. 07999334778 Email: mirenaavasileva@gmail.com

Индивидуални  
консултации

ЗНАЕТЕ ЛИ, ЧЕ...

Историко-археологическият резерват се намира в каньона на 
река Крапинец.

Гробницата в Свещари - брилянтният шедьовър на тракийска-
та култура.
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В началото на пролетта  
връзките с лапад и киселец, 
които бабите  продават край 
пазарите, ни внушават пове-
че достоверност и полезни 
качества от яркочервените 
домати и синтетично зе-
лените чушки, предлагани 
в съседство в магазините. 
Навярно това е инстинктът, 
който се пробужда през 
пролетните месеци и кара 
хората да се чувстват по-
сигурни и здрави, хапвайки 
от тези зеленилки.

Появата на младата коп-
рива винаги е била сред 
най-сигурните  симптоми 
на настъпващата пролет, 
независимо че отношението 
към този хранителен бурен 
в народните ни представи да 
е силно раздвоен. Тя е хем 
желана и чакана, особено 
по време на Великденските 
пости, хем е някак подозри-
телна и символно обвързана 
с житейски обстоятелства. 
„Прокопсал е като гол в 
коприва”, се казва за човек 
с попарени, но иначе големи 
надежди.

От стари времена древни-
те гърци и римляни оценя-
вали не само хранителните, 
но и лечебните качества на 
копривата. Препоръчвали 
я при кръвотечения и за 
пречистване на кръвта, при 
ревматизъм, възпаления, 

чернодробни и злъчни за-
болявания. 

За разлика от копривата 
отношението към другите 
пролетни зеленолистни като 
киселец и лапад е винаги по-
ложително. У нас те минават 
за най-простите селски зар-
завати, но на Запад още през 
средните векове те са заво-
ювали известни позиции 
в изисканата господарска 
кухня. Това ясно се вижда в 
различни кулинарни трак-
тати от 16 и 17 век. 

От киселец и лапад в За-
падна Европа приготвяли 
супи и различни манджи, 
но също така и един мно-
го специален зелен сос, с 
който подправяли меса и 
риби. Няма толкова твърдо 
и сухо месо, което киселе-
цът да не може да омекоти 
и да го направи приятно за 
ядене, пише в един старинен 
готварски трактат. Обясне-
нието се свързва с високото 
съдържание на витамин С, 
поради което тези храни се 
смятат за отлично средство 
срещу скорбут и други фор-
ми на авитаминоза. Поради 
тези причини те са търсени 
и желани и у нас. 

Кои храни са 
подходящи по време 

на Великия пост? 
З а поч н а х а  В ел и к и т е 

пости – най-строгите в пра-

вославното християнство. 
Те продължават седем сед-
мици до Великден, в които 
подготвяме душата и тялото 
си за срещата със Светлото 
Христово Възкресение. 

Великденският пост се 
пада по време, когато тялото 
изпитва остра нужда от ви-
тамини и минерали. Затова 
се препоръчва приемането 
на витамини, шипков и 
зелен чай. Най-опасен е 
недостигът на витамин В1, 
от който отслабва нервна-
та система. Този витамин 
се съдържа в бобовите и 
житните храни (зародиш, 
ръжен, пшеничен и пълно-
зърнест хляб).

За да си набавите желя-
зото и протеините, необхо-
дими за правилното функ-

циониране на организма, 
консумирайте разнообраз-
на храна, включваща гъби 
(най-вече манатарки), спа-
нак, сушени плодове, ядки 
и подправки като куркума, 
къри, риган, кимион, кар-
дамон, индийско орехче, ма-
щерка, прясна мента, черен 

пипер. В меда се съдържа 
цял спектър от необходими 
вещества: желязо, магнезий, 
мед, хлор, калций, натрий, 
фосфор, алуминий и др. 
Чаша прясно изцеден сок 
на ден зарежда с витамини и 
подпомага перисталтиката.

Тези храни спокойно би-
хте могли да консумирате 
по време на поста:

* хляб – всякакъв (освен 
тези, на които изрично е 
упоменато, че съдържат 
яйца или мляко);

* плодове - всякакви;
* зеленчуци – всякакви;
* "млечни" продукти на 

растителна основа – във ве-
ганските и вегетарианските 
магазини и ресторанти има 
изобилие от сирена и каш-
кавали от кашу и т.н.;

* соеви продукти – от мля-
ко, през тофу, както и соева 
кайма, соеви парченца, со-
еви шницели, също се на-

мират и соеви кренвирши;
* паста и макарони – но 

подбирайте такива, които 
не съдържат яйца и други 
животински продукти;

* риба – всякакъв вид, 
но само в разрешените за 
риба дни;

* олио и зехтин – отново 
само в разрешените дни;

* бобови култури;
* ориз – всякакъв;
* всякакъв вид зърне-

ни продукти като брашно, 
жито, овесени ядки, пшени-
чен зародиш, нахут;

* ядки – всякакви;
* сладки храни, които 

не съдържат животински 
продукти като например 
локум (не всички, но по-
вечето видове), халва, мед, 
всякакъв вид сладка, а също 
и десерти, приготвени с 
фурми, сушени плодове и 
растителни масла и млека. 

Източник: 
https://lakomnik.bg
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Бананите са плод, в който 
„вкусно“ се съчетава из-
ключително добре с „полез-
но“. Съдържащите се в тях 
вещества поддържат тялото 
ни на много нива.

Вижте част от най-ва-
жните свойства на тези 
тропически плодове, които 
зависят от степента на тях-
ната зрялост.

Помагат за предотвра-
тяването на болести в бъ-
бреците - храна, съдържа-
ща достатъчно количество 
калий, помага да се избегне 
появата на камъни в бъбре-
ците. Според проучване 
редовното  включване на 
банани в диетата спомага 
да се намали с 40% веро-
ятността от злокачествени 
образувания в бъбреците.

Борят се със спазмите - 
недостигът на минерали е 
честа причина за спазми в 
мускулите. Консумирането 
на толкова богата на калий 
и  магнезий храна (като 
бананите) може да предо-
тврати мускулните спазми, 
така че много спортисти ги 
включват в диетата си.

Профилактика на онко-
логични заболявания - в 
бананите се съдържа спе-
цифичен белтък, който по-
мага за предотвратяване на 
онкологични заболявания 

(фактор за некроза в тумо-
рите). Количеството на това 
вещество в зрели плодове е 
значително по-висока. Ето 
защо се препоръчват таки-
ва банани, на които кората е 
покрита с тъмни точки или 
са потъмнели.

Здраво сърце - диета с 
достатъчно съдържание 
на калий се препоръчва на 
страдащи от високо кръвно 
налягане,  предразположе-
ни към сърдечносъдови 
заболявания. Ежедневна 
консумация на 1,3 грама 
от този минерал намалява 
с 26% риска от развитие 
на тези болести. За да се 
изпълни тази норма, трябва 
да се изядат от 2 до 3 банана 
(в зависимост от теглото 
им). 

Чисти кръвоносните 
съдове - причина за вло-
шаване на  проходимостта 
на кръвоносните съдове е 
холестеролът, който про-
вокира развитието на ате-
росклероза. В бананите се 
намират фитостероли, ко-
ито помагат за намаляване 
на концентрацията на това 
вещество в организма и за 
поддържане здравето на 
кръвоносната система.

Помагат при диабет - в 
тези тропически плодове 
присъства специален вид 
нишесте (резистентно), ко-
ето помага за подобряване 

на състоянието на човек със 
захарен диабет 2-ри тип. 
Тук следва да се уточни, че 
повече от това вещество се 
намира в зелените банани. 
За сравнение, в зелен плод 
среден размер е 12,5 грама 
нишесте, а в зрял – не по-
вече от 5 грама.

Здрав стомах - бананите 
са полезни за хората с язва 
на стомаха, а също и за тези, 
които са с повишен риск. 
Тези плодове съдържат 
специален ензим, спома-
гащ за секрецията на слуз, 
която предпазва стените на 
стомаха. 

Източник на енергия - 
изобилието от витамини и 
минерали прави бананите 
отличен източник на енер-
гия. Простите въглехи-
драти бързо се усвояват и 
почти веднага компенсират 
недостига на енергийни 
ресурси в случай на нужда. 

Банани за добро настро-
ение! - Бананите съдържат 
хормона на радостта (допа-
мин), както и някои вита-
мини от група В, които имат 
положителен ефект върху 
нервната система. Всичко 
това позволява да бъдат 
отнесени към категорията 
продукти, които трябва да 
се ядат, ако изведнъж ви 
налегне меланхолията.

Източник: 
https://www.10te.bg
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В страната ни и през 2021 
г. се запази тенденцията 
бирата да е най-често кон-
сумираната напитка след 
минералната вода. Дори 
през зимния сезон 53% от 
българите на възраст меж-
ду 18 и 69 години залагат 
на кехлибареното питие 
поне веднъж седмично. 
Най-активните бираджии 
са от групата на 40-49-го-
дишните.

Най-големите почита-
тели на пивото са в Русе, 
където честотата на кон-
сумация на бира е 13 пъти 
месечно, следвани от Варна. 
Резултатите от това изслед-
ване показват, че българите 
все повече стават ценители 
на пенливата напитка и все 

по-големи фенове на бире-
ната култура. 

Годишният доклад на пи-
воварите на Европа от края 

на 2021 г. обаче  отбелязва 
спад на консумацията на 
бира във всички страни на 
Стария континент. Статис-
тиката сочи, че преди пан-
демията през 2019 г. в дър-
жавите от ЕС са продадени 
325 млн. хектолитра пиво, а 
през 2020 г. - 310 млн. хек-
толитра. Производството 
на бира в ЕС за 2019 г. е 370 
млн. хектолитра, а за 2020 
г. - 350 млн. хектолитра.

Въпреки пандемични-
те условия, характерни за 
всички европейски пазари, 
българските пивовари сто-
ят много добре в общата 
картина на сектора. В ко-
личествен обем родният 
бирен пазар е на 11-о място 
в ЕС, а по консумация на 
пиво на глава от населени-
ето сме на 8-а позиция.

Нашенци предпочитат 
бирата пред виното

Бананите = вкусни и полезни

Пролетта влиза в кухнята с ястия 
от коприва, киселец и лапад

Трепетно желани треволяци...

Бирата, наричана също пиво, 
е най-старата и най-консуми-
раната алкохолна напитка в 
света и третата най-попу-
лярна напитка изобщо след 
водата и чая.
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1. Английският национа-
лен отбор по футбол е най-
старият в света. На същата 
възраст обаче има още един 
отбор - кой е той?

А. Уелс; Б. Франция; В. 
Ирландия; Г. Шотландия. 

2. Първият междунаро-
ден футболен мач се играе 
на Острова през ....година?

А. 1872; Б. 1876; В. 1882; 
Г. 1884. 

3. До построяването на 
стадион „Уембли” Англия 
няма къде да играе между-
народните си домакински 
мачове и изиграва първия 
си мач извън Острова през 
1908 г., въпреки че е членка 
на ФИФА от 1906. През коя 
година е изграден “Уем-
бли”?

А. 1910; Б. 1918; В. 1922; 
Г. 1924.

4. През 1957 г. Стенли Ма-
тюс става най-възрастният 
играч, който участва в мач 
на английския национален 
отбор. На колко години е 
играчът?

А. 42; Б. 44; В. 46; Г. 49. 

5. Кой от изброените иг-
рачи е бил в най-много 
мачове капитан на англий-
ския национален отбор?

А. Алън Шиърър; Б. Пи-
тър Шилтън; В. Дейвид 
Бекъм; Г. Майкъл Оуен.

6. Кой е вратарят на Ан-
глия по време на победния 
финал на световното пър-
венство през 1966 г.?

А. Гордън Бенкс; Б. Питър 
Бонети; В. Рей Клемънс; Г. 
Питър Шилтън.

7. След построяването си 
стадион “Уембли” получава 
още името ...?

А. национален; Б. „Викто-
рия” стадион; В. Кралски; Г. 
императорски.

8. „Направих своя дебют 
за Англия през 1984 г. През 
следващите 8 години спе-
челих 80 сувенирни шапки 
като участник в национал-
ния отбор и вкарах 48 гола 
за страната си. Аз съм вто-
рият най-висок голмайстор 
в историята на Англия.” Кой 
може да каже това?

А. Дейвид Бекъм; Б. Гари 
Линекер; В. Алън Шиърър; 
Г. Кевин Кийгън.

9. През 1966 г. англий-
ският национален отбор 
заема най-ниското място 
в историята си в междуна-
родната класация на ФИФА. 
Кое е то?

А. осмо; Б. тринадесето; 
В. деветнадесето; Г. двадесет 
и седмо.

10. Първият мач на ан-
гличаните на Световното 
първенство през 2010 г. в 

Южна Африка е срещу...?
А. Алжир; Б. Словения; В. 

САЩ; Г. Франция

11. Кой е футболистът, 
който дебютира най-млад 
за националния отбор на 
Англия?

А. Тео Уолкът; Б. Уейн 
Руни; В. Майкъл Оуен; Г. 
Алекс Окслед Чембърлейн.

ОТГОВОРИ:
1.Шотландия. 

2. Англия и Шотландия 
изиграват първия в исто-
рията международен мач на 
30 ноември 1872 г. в Патрик, 
Шотландия. 

3. През 1924 г. 
4. Стенли Матюс е на 42 

години, когато играе в мача 
на Англия срещу Дания в 
Копенхаген. Това е послед-
ният му мач с националната 
фланелка. 

5. Дейвид Бекъм, с 59. 

Освен него рекордьори като 
капитани на националния 
отбор са Били Райт и Боби 
Мур – по 90 пъти, което е и 
световен рекорд. 

6. Гордън Бенкс, тогава 
29-годишен вратар на „Лес-
тър”. 

7. Разбира се, кралски. 
8. Роденият през 1960 г. 

Гари Линекер. Той има 80 
мача и 48 гола (второ пости-
жение след Боби Чарлтън, 

49, който обаче има 26 мача 
повече от Гари). 

9. Англия е на 27-мо място 
в месечната класация на 
ФИФА през 1966 г. Треньор 
е Тери Венейбълс. 

10. Срещу САЩ в група 
С, завършил 1:1 след груба 
грешка на вратаря на англи-
чаните Робърт Грийн. 

11. Тио Уолкът, който на 
17 години играе срещу Ун-
гария.

Проф. Тимъти Дарвил от 
университета в Борнемут 
твърди, че е разкрил загад-
ката на Стоунхендж и знае 
предназначението му. Екс-
пертът смята, че кръговият 
монумент е построен като 
гигантски слънчев кален-
дар, който може да свърже 
Великобритания с Древен 
Египет.

В предишни проучвания 
бе установено, че Стоун-
хендж е изграден по посока 
на изгрева на слънцето по 
време на лятното слънцес-
тоене и залеза на слънцето 
по време на зимното слън-
цестоене. Проф. Дарвил 
стигнал до заключението, 
че Стоунхендж е календар, 
“основан на тропическа 
слънчева година от 365,25 
дни”. Всеки от 30-те камъка 
в сарсеновия кръг пред-
ставлява ден в рамките на 
един месец, разделен на три 
седмици, всяка от които 
има по десет дни, разкри из-
следователят, според когото  
„такъв слънчев календар 
е разработен в Източното 
Средиземноморие през ве-
ковете след 3000 г. пр.н.е. 
и е приет в Египет като 
Граждански календар около 
2700 г. пр.н.е. Той е широко 

използван в началото на 
Старото царство около 2600 
г. пр.н.е.” 

~~~
Най-изчерпателното ро-

дословно дърво на Хомо 
сапиенс досега разкри, че 
хората навсякъде са от 
едно семейство, съобщи 
“Ройтерс”. Проучването е 
извършено на базата на съ-
временни и древни геномни 
данни за повече от 3600 
души от цял свят.

Изследователите наре-
коха резултатите “генеа-
логията на всеки човек”. 
Проучването помага да 
бъде очертано генетично-
то разнообразие и да бъде 
представено в карта как 
хората по света са свърза-
ни помежду си - от поява-
та на вида ни в Африка и 
разпространението му по 
целия свят.

Най-старите корени на 
днешното човешко гене-
тично разнообразие стигат 
до Североизточна Африка 
във времето преди появата 
на нашия вид, смята Антъ-
ни Уайлдър Уонс, генетик в 
Института “Броуд” на Ма-
сачузетския технологичен 
институт и Харвардския 
университет. 

~~~
В естествената си зряла 

форма в топлите страни, 
в които се отглеждат, пор-
токалите са зелени. Този 
цвят им придава външни-
ят слой, съдържащ много 
хлорофил. На по-хладни 
места хлорофилът в кората 
се разпада, също както е 
при листата на дърветата, 
и така лъсва на показ оран-
жевият цвят на месестата 
част. 

Всъщност зелените пор-
токали са узрели, а оба-
грените в оранжево  вече 
се смятат за презрели. 
Но хората са свикнали да 
свързват зеления цвят на 
плодовете с недозрялост, 
затова много портокали 
изкуствено се „боядисват“ 
в оранжево. В името на 
индустрията. За целта се 

третират с етилен, страни-
чен продукт от нефтената 
промишленост - газ, чиято 
основна област на приложе-
ние е пластмасата. Етиленът 
обезцветява естествения 
зелен цвят на портокала и 
той се появява в познатия 
ни вид. Друг начин порто-
калите да добият привле-
кателния си оранжев цвят 
е като се замразят.

Портокалът е винаги до-
бър избор. Още повече, 
че ежедневната им кон-
сумация, според учените, 
намалява значително ри-
ска от развитие на демен-
ция, подобряват нивата на 
кръвното налягане, дават 
настроение и подпомагат 
когнитивната функция.

Източници: 
https://www.obekti.bg, 

https://dariknews.bg

- Ти какво правиш през 
лятото?

- Пия ракия, ходя за 
риба...

- А зимата?
- Зимата не ходя за риба...

***
Най-после си подредих 

живота – работата добре 
платена, кола си купих, 
ипотеката погасих, пари за 
Тайланд спестих. И хоп... 80 
г. юбилей...

***
- Ало, како, стана нещо 

много лошо! Тате се качи 
да бере ябълки и падна от 
дървото!

- И какво?!
-  Ами загу бихме го, 

како...
- Добре де, а под дървото 

търсихте ли?
***

Ядосан съпруг към жена 
си:

- Вече 14 години ме по-
правяш непрекъснато за 
всичко!

- 15, скъпи, 15!
***

Пожарникар кандидат-
ства в музикално училище. 
На изпита го питат:

- Каква е разликата меж-

ду контрабас и цигулка?
Пожарникарят се замис-

ля и отговаря:
- Контрабасът гори по-

дълго…
***

Вчера беше лошо, днес 
също е лошо, утре опреде-
лено ще е лошо.

Ситуацията, изглежда, се 
стабилизира.

***
Нашият шеф ще напуска!
- Откъде знаеш?
- Вика ме вчера и ми 

казва: “Ние с вас не се сра-
ботихме!”.

***
- Изглеждате много из-

тормозена, колко деца има-
те?

- Две, но се усещат като 
шест!

***
- Полет 507 вика кулата. 

Нямаме гориво! Всички 
уреди отказаха! Падаме!!! 

- Какво си се развикал, 
бе? Разбрах - няма да каца-
те! Задрасках ви!

***
Алкохолът убива нерв-

ните клетки. Аз затова 
пия – да ми останат само 
спокойните!

ВРЕМЕ ЗА ВИЦОВЕ 

Познавате ли английския футбол?

ЛюБОПИТНО, ИНТЕРЕСНО... 

10 Forest Road E17 6JJ tel. 020 850 908 57

7 Wordsworth Parade N8 0SJ tel. 020 888 134 90

166 The Grove E15 1NS tel. 074 46 054 880

177 Tooting High Str. SW17 0SZ tel. 020 876 757 60

46 Longbridge Road IG11 8RT tel. 078 86 185 106 

Любими български закуски 
и баници

Боза, айран и много други

Работим и по заявка 
на клиента

Приемаме поръчки за вити баници, погачи и питки
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КВАРТИРИ
- Давам под наем голя-

ма двойна стая недалеч от 
Стратфорд.  Може и за сам 
човек. Стаята  е чиста и 
топла. Собствен хладил-
ник. Две тоалетни и баня, 
градина, барбекю, пушал-
ня, силен интернет. Тре-
та зона, идеален транспорт, 
наблизо 2 станции на ме-
тро, рейсове. Много магази-
ни до нас. 07960402029 или 
07568501117

- Отдава се голяма двой-
на стая - 15 квадратни метра.  
Апартаментът е с 3 спални, 
2 отделни WC, разполага с 
всички удобства. Добра ло-
кация - 16 минути пеша до 
Barking station, лесен достъп 
до A13. Цена: £158 на седми-
ца. В цената е включен пар-
кинг, интернет и сметки. Из-
исква се депозит! 0788 060 
2529 0740 475 1608

- Отдавам под наем двойна 
стая в Баркинг, за единично 
ползване. Цена - £110 на сед-

мица, като в нея са включени 
и сметки. Тел. 07814541700.

- Просторен напълно об-
заведен самостоятелен апар-
тамент от 40 кв.м, с гради-
на и навес в N9 - за работещ 
професионалист или двой-
ка без деца и животни. След 
ремонт, свободно паркиране, 
отлична инфраструктура и 
транспорт. Цената е 890 лири 
месечно, без сметки. Теле-
фон за контакт 07448421600 
- Маргарита

- Отдавам под наем две 

двойни стаи в района на 
Walthamstow. Телефон за 
връзка: 07743929144 (на ан-
глийски).

- Двойна стая в уютна къща 
с две бани и тоалетни, бли-
зо до Plaistow station. Моля, 
звънете на тел.: 07810 205 096.

- Дава се под наем единич-
на стая в тиха и поддържа-
на къща на 2 минути пеша 
от Stepney Green Station. Це-
ната на стаята е 130 паунда и 
включва всички сметки. Тел.: 
07846 600 938.

ДРУГИ УСЛУГИ
(416) Гледайте безплатно 

над 90 български ТВ канала, 
без месечни такси и догово-

ри, за повече информация: 
тел. 07756256431

(415) Ремонт на бензино-
ви машини - косачки, резач-

ки, мотофрези, генератори 
и други, тел. 07440477886

(415) Безопасно и гаран-
тирано унищожаване на 

дървеници и други вреди-
тели, тел. 07769218796

(415) Гледам на кафе и 
на карти Таро, развалям 

магии, правя бяла магия 
за любов, лея куршум и 
восък против страх, тел. 
07471570880, 02084060439, 

Йордана
(415) Електрически услу-

ги, инсталации и ремонт на 
аварии, тел. 07578617184

ОБЯвИ

top satellite
• Satellite and Aerial System
• Door Entry Intercom
• Intruder Alarms
• Access Control
• CCTV
• Installation and Maintenance 

E-mail: info@topsatellite.co.uk
www.topsatellite.co.uk

07899 917 634
07429 043 587

services

GeorGi GeorGiev

www.TopSATEllITE.Co.uk

Looking for  BARBER 
MALE OR & FEMALE good 
pay. NEXT TO PLOVDIV 
CAFE 07944532821

КТТ търси персонал за ра-
бота по хотели в централен 
Лондон. Работата е на тру-
дов договор и заплащането е 
на всеки две седмици. Запла-
щането варира, като средно 
е £10.00 на час. За повече ин-
формация, моля обадете се 
на 075 3911 2096 или пишете 
на adelina@kttgreencleaning.
co.uk 

Pizza GoGo Ltd търси 
общи работници. Работата 

се състои в разтоварване на 
стока в пицариите на верига 
GoGo. Работата е постоянна 
от понеделник до събота – от 
07.30 до 16.00 часа. Желае-
щите повече информация 
могат да се обадят на теле-
фон: 07814407091. 

Шофьор С+Е. Описание 
и изисквания: Шофира се 
само в Англия. Фирмата 
е базирана във Felixstowe. 
Изисква се категория С+Е 
,задължително опит на ка-
мион C+E, може и да не е 
международен, английски 
език не се изисква. Телефон 

за връзка:  +447445669598/ 
Viber, WhatsApp

КТ&Т набира камериерки 
за зоните на Canary Wharf, 
Liverpool St,, Kensington, 
Angel, Old Oak и други. Не 
се изисква предишен опит. 
Компанията предлага обу-
чение. Предлаганата рабо-
та е на трудов договор, а за-
плащането се извършва на 
всеки две седмици. За по-
вече информация и за кан-
дидатстване за позиция-
та – моля, пишете на hr@
kttgreencleaning.co.uk или 
се обадете на 075 3911 2096.

Обяви за работа (търся, предлагам)
Предлагаме работа за куриери на ванове

За контакти: 
07880611250 

възможност за подписване на дългогодишен 
договор. Изисквания: английска шофьорска 

книжка от поне 1 година; умения за 
комуникация и разбиране на английски 

език; познания и ориентираност за районите 
(SW1). Предлагаме ванове, които трябва 

да се пазят и за които имате отговорност. 
Осигуряваме застраховката и горивото. 

Заплащане: на всеки 4 седмици 
или 13 работни заплати за годината

Агенция 
TSDI

END OF TENANCY CLEANING
AFTER BUILDERS CLEANING
OVEN & BBQ CLEANING

CARPET CLEANING

ХОТЕЛСКИ АПАРТАМЕНТИ
ТЪРГОВСКИ ОБЕКТИ
ОФИСИ
ЧАСТНИ ДОМОВЕ

ЗА РЕГУЛЯРНО ПОЧИСТВАНЕ НА:

ОСИГУРЕНО ОБУЧЕНИЕ

СЕДМИЧНО ЗАПЛАЩАНЕ

БОНУСНА СИСТЕМА

ГЪВКАВО РАБОТНО ВРЕМЕ

24/7 ОНЛАЙН ВРЪЗКА С НАШ ЕКИП

КАРИЕРНО РАЗВИТИЕ

НАБИРА ПЕРСОНАЛ

Квартири (търся, предлагам)

Други услуги

Обадете ни се за 
безплатен правен 
съвет!
Снежина Янкова 
07516 441 448 
020 7681 9013
www.osborneslaw.com

NO WIN NO FEE

OSB20050-0502 1702-BG-Ben 83x48mm FA.indd   1 02/06/2020   15:14

Борнео Кафе Бейкъри
Търси да назначи обслужващ персонал

на пълно работно време (full Time)

Изисквания:
Право на работа във Великобритания

Отлични комуникационни умения
Високо ниво на английски език

Умения за работа в екип 

Предлагаме: 
Постоянен трудов договор

Стартово заплащане от £10.00 на час
Отлична работна среда + безплатна храна 

Месечно заплащане по банков път 
Платено обучение  
         Работа на смени 

 За повече информация, моля позвънете на 
Тел: 07404778916 

емайл: borneocafebakery@outlook.com
Facebook Messenger: borneocafe&bakery
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ФРИЗЬОРСКИ И 

КОЗМЕТИЧНИ 

УСЛУГИ
- ЗD Meso Foundation - из-

равняване на тен, премах-
ване на белези от акне, пет-
на от изгаряне, действа из-
глаждащо за красива кожа. 
Поставяне на дермални 
филъри с Дерма Пен, без 
болка и игли и напълно 
безвредно.  Процедури от 
типа масаж на лице, влага-
не на ампули против старе-
ене, козметични процеду-
ри за тяло и лице, вариан-
ти за мобилно посещение, 
тел. 07799203028

Здраве   Мода   Красота

Нашият екип:

Иван Иванов – дипломиран 
кинезитерапевт с богат опит:

- лекува болки във врата, 
гърба и кръста, дължащи 
се на радикулити, плексити, 
дископатии, дискови 
хернии, травми 
- ускорено възстановяване 
след раждане

Тел. 07594231782
www.physiotherapyservicelondon.co.uk

Приемни дни и часове
в българската клиника 

„Doctors 4 You“
(Северен Лондон)
Петък и събота:

от 10.00 до 17.00 часа

Д-р Ганчев:
- общопрактикуващ лекар

Тел. 07594986328
20 oakdale Road, Southgate, london, N14 5RE

С П Р И   Б О Л К А Т А !

В българския хранителен склад „Карлово”:
Unit 2, New England Industrial Estate, Gascoigne Road, Barking, IG11 7NZ

„Лорет“ 
фризьорски салон

Българският салон в Лондон!

Работно време:
вторник - неделя

Тел. 07803823393
Facebook Еmail: 
lora0205@abv.bg

Ученичка на Стилист Капанов
Майстор на Френската академия по фризьорство

Носителка на международни награди по фризьорство

ТРАНСПОРТНИ 
УСЛУГИ

- Транспортни услуги с 
комби до летищата в Ан-
глия на тел.: 07404 909 309. 

- Транспорт до и от всич-
ки летища и до всяка точка 
във Великобритания, раз-
умни цени, точност и ко-
ректност, комфорт, 24/7, 
тел. 07446116905

- Транспорт до и от всич-
ки летища и до всяка точка 
във Великобритания, раз-
умни цени, точност и ко-
ректност, комфорт, 24/7, 
тел. 07446116905

-  Преместване на ба-
гаж и мебели с микробус, 
извършване на услуги в 
Лондон и околността, тел. 

07852661908
- Трансфери до летища, 

7/5 - местни автомобили, 
24/7, на изненадващо ни-
ски цени. Вътрешни кур-
сове в Лондон и извън Лон-
дон, в удобно за вас време, 
трансфери до ферми, мал-
ки премествания, тел./viber 

07907940621 
- Всекидневен превоз от 

и до летища, училища и 
университети, отивания до 
центъра и във всяка посо-
ка. Поръчайте своето такси 
на тел. 07904649039

- Денонощни таксиме-
трови услуги до всички ле-

тища, тел. 07584424432
- Предлагам транспор-

тни услуги с бус до вся-
ка точка на Англия, тел. 
07599829383

- Денонощни таксиме-
трови услуги до всички ле-
тища, с 8-местен Mercedes 
Vito, тел. 07882033773

АВТОУСЛУГИ 
- Водородни системи за 

икономия на гориво до 40%. 
Повече мощност и дина-
мика на мотора. Над 80% 
по-малко Со2 емисии. За 
всички двигатели с вътреш-
но горене. Тел. :07866940426

- Автосервиз в Чатъм, 
Кент. Ремонт на автомоби-
ли, гуми, климатици, МОТ. 
Телефон: 07428250921

Транспортни услуги www.portokal.co.uk
Доставка на всякакъв вид пратки до/от 

България
Офиси в UK: 

Barking, Tottenham, Ealing, Walthamstow, 
Sutton, Stratford, Deeside, Harlow, 

Wisbech, Ipswich, Preston, Wolverhampton 
Yeovil

   UK Собствен транспорт    BG

Специални цени за 
големи количетва.

За справки: 
07810460552

          Доставка до офис или адрес 

Шивашки 
услуги

в Лондон - Нели
Качество и 

достъпни цени!
Договаряне на 

удобно за 
вас време

Тел. 07464601852
nelinka1968@abv.bg

ᰄ伄䄄䈄㸄 㜄
〄

㈄〄䠄㠄䈄㔄
㸄伄㈄㠄

漀戀椀愀瘀椀䀀戀最戀攀渀⸀挀漀⸀甀欀

- Отговорността за точ-
ността на информацията и 
съдържанието в рекламни-
те карета и обявите, е на ре-
кламодателите.  
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УРОЦИ, КУРСОВЕ, 
ПРЕВОДИ, 
КОНСУЛТАЦИЯ

- Уроци по математика и 
информатика на всички нива 
за българи, живеещи във Ве-
ликобритания - онлайн уро-
ци на тел.: +359899 126 106.

- Индивидуални уроци по 
английски език в реално вре-
ме на тел.: 07459 702 621.

- Курсове за багеристи, фа-
дромисти и мотокаристи, 
тел. 07552442855, Илиян

-  Уроци по  англий -
ски език в Североизточен 
Лондон с квалифициран 
преподавател-филолог, тел. 
07894449803

ОБЯвИ

Училища   Курсове   Детски градини
Българско училище
„Боянь Мага“, Лондон

Училище за 
български език и изкуства

пиано, рисуване, пеене 
танци, цигулка 
и китара

Класове за деца 
от 3 до 19 години, 
ДГ до 12 клас

„Скрит някъде на остров, в океана
край Темза и зелена там поляна

роден е детски рай чудесен
с приказки, игри и родна песен.

Тук някак лесно сбъдват се мечтите
и неусетно как минават дните ...“

www.boyanmaga.org Тел. 07919022006

Teл. 
02085270212 

Moб. 
07796692522

ИЛИЯН рУСев

СПеЦИАЛНА 
подготовка за  

GCSE и 
11+ ExAMS

Подготвям  деца  по  МАтеМАтИКА

БЪЛГАРСКО
УЧИЛИЩЕ

„МОЯТА АЗБУКА“

УРОЦИ С УСМИВКА
ЗА ДЕЦА ОТ ДО ГОДИНИ

ОТ ДГ ДО КЛАС

ПРИСЪСТВЕНОИ ДИСТАНЦИОННООБУЧЕНИЕ

ТЕЛ

РЯДА ЧЕТВЪРТЪК ПЕТЪК СЪБОТА
ЗАПАДЕН ЮГОЗАПАДЕН ИЮГОИЗТОЧЕН ЛОНДОН

Нашият екип ви благо-
дари, че обмисляте въз-
можността да подкрепите 
вестник БГ БЕН – единстве-
ната българска безплатна 
печатна медия на Острова. 
Доказали сме от години, 
че работата ни е насочена 
изцяло в подкрепа на бъл-
гарите, които са избрали 
да живеят, работят и учат в 
Обединеното кралство , и с 
нея ние неотменно застава-
ме зад тях. 

Оценка за нашия труд са и 
вашите ежедневни обажда-
ния, в които ни споделяте, 
че нямате търпение да полу-
чите всеки нов брой на вест-
ник БГ БЕН. Благодарим ви!

За да продължим своята 
дейност, вестник БГ БЕН 
има нужда от вашата финан-
сова подкрепа.

Защо да направите 
дарение за вестник  

БГ БЕН?
Всеки брой на вестник БГ 

БЕН достига до читателите 
абсолютно безплатно, но 
това е свързано с големи 
разходи за създаване на 
новини и репортажи, за 
предпечатна подготовка, за 
печат и за разпространение. 
БГ БЕН е независима ме-
дия, която се самоиздържа 
от реклами. Във време на 
икономическа криза, което 
носи и своите неизвестни, 
това невинаги е възможно. 
Затова вашата подкрепа е 
изключително важна за нас 
и тя ще ни помогне да про-
дължим да издаваме люби-
мия ви вестник на Острова.

Имате възможност да 

станете редовен дарител, но 
можете да ни подкрепите и 
еднократно, дори и само на 
цената на 1 евро. 

Независимо от сумата, 
това ще бъде знак за нас, че 
нашите читатели предпочи-
тат истинските новини и се 
обявяват в подкрепа на не-
зависимата журналистика!

С дарението за вестник БГ 
БЕН вие ще ни помогнете да 
продължим да осъществя-
ваме своята дейност, защи-
тавайки професионалните 
стандарти и свободата на 
словото. 

Ако желаете, можете да 
направите дарение по бан-
ковата сметка на вестник 
БГ БЕН:

 PA EventsLtd, LloydsBank, 
s o r t c o d e  3 0 - 9 2 - 9 0 , 
acc.02271697

Вестник БГ БЕН е 
винаги с вас на Острова! 

Бъдете и вие с нас! 
Подкрепете ни!
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ЗА ВЕСТНИКА:
Формат: Таблоид 259 мм х 330 мм
Брой страници: 32
Периодичност: двуседмичник
Рекламен обем на страница: 854.70 кв. см
Брой колони на страница: 6
Ширина на колоната: 4.1 см
Разстояние между колоните: 0.3 см
ОТСТъпКИ:
За площ:
10% - Рекламно каре над 100 кв.см
15% - Рекламно каре над 300 кв.см
20% - За рекламно каре на цяла страница
За публикации:
10 % - за повече от 10 публикации
20 % - за повече от 20 публикации

Издателите на БГ БЕН си запазват право-
то на промяна в цените на рекламните ус-
луги, като се задължават да обявят това 
на страниците на вестника минимум две 
седмици по-рано. Промените не важат за 
вече сключени договори.

Small box каре - едно лесно и ефективно 
решение, ако искате вашата малка бизнес 
обява да се откроява сред останалите. 
Размерите на карето са 4.1х4 см. Срещу 
сумата от 30 лири вашата обява ще изли-
за в продължение на 4 броя на вестника и 
винаги ще бъде четена с предимство.

Технически 
изисквания: 
Възможни основи на 
карето в см:
➢  4.1; 8.4; 12.8; 
17.2; 21.5; 25.9
Всички страници са 
пълноцветни

Цени за реклама: 
На 1 кв.см.
първа стр. £3.50
2-ра, 3-та стр. £1.60 
последна стр. £1.60
4-та и 5-а стр. £1.20 
20-та и 21-а стр. £1.20
останали стр. £0.80

1/2
428.00 кв. см

1/8
107.00 кв. см

последна страница 
£ 742.40

последна страница 
£ 185.60

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 566.80

Вътрешна страница 
£ 371.20

Вътрешна страница 
£ 92.80

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 139.20

1/4
214 кв. см

1/16
53.50 кв. см

последна страница 
£ 92.80

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 278.40

Вътрешна страница 
£ 46.40

последна страница 
£ 371.20

Вътрешна страница 
£ 185.60

4-та, 5-а, 20-а, 21-а стр.
£ 69.60

За условията за слагане на реклама на уебсайта на вестника (www.bgben.co.uk), 
повече информация на: www.bgben.co.uk/reklama_bg.php

РЕКЛАМЕН пАКЕТ:

Искане за определено място на каре 
се заплаща 25% върху цената

БГ БЕН/BULGARIA
ISSN No. 1744-8751

www.bgben.co.uk

Издание на
PA Events Ltd.

Регистрирана компания в 
Англия и Уелс под

№ 04972283

Safe Advice Ltd.
1st Floor, 79 West Ham Lane

London, E15 4PH

Контакти в UK
тел. +44 (0)20 3411 0802

+44 7888 676 471
Контакти в България

тел. +359(0) 32 63 99 33

Отговорен редактор 
за Великобритания
Евгений Кайдъмов

ekaydamov@bgben.co.uk
тел. 020 3411 0802

0784 6496 968

Координатор
Нежди Халил

nhalil@bgben.co.uk
Сътрудници

Северино Кожухаров
skozhuharov@bgben.co.uk

Отговорен редактор за 
България

Юлия Ташева
juliagrigorova@abv.bg

тел. 032/63 99 33
0897 056 435

Маркетинг и реклама

Ивелин Митев
reklama@bgben.co.uk 

Тел. 07888676471

Павел Иванов
pavel2asi2@gmail.com

Печат: St Clements Press (1998) Ltd, Unit 3, Rick Roberts Way, London, E15 2NF, 
mohammed.faqir@ft.com

Екип на вестник БГ БЕНМаркетинг 
и реклама

Отговорен редактор 
за Великобритания

Издание на
PA Events Ltd.

Траяна Владимирова
trayana.vladimirova@gmail.com

Здравка Владова-Момчева
zdravkavm@gmail.com 

Ивелин Митев
office@donas.co.uk

Toni Rock
Rock_Arena@abv.bg

Валентина Костова  
valentina.rs@abv.bg

Юлия Ташева
juliagrigorova@abv.bg

Координатор Отговорен редактор 
за България

Контакти в UKАдрес на 
редакцията

www.bgben.co.uk

Сътрудници

Предпечат Коректор

ПОСОЛСТВО НА Р 
БъЛГАРИЯ В ЛОНДОН
186-188 Queen’s Gate, London 
SW7 5HL
Teл. 02075813144, 
02075849400
ambass.office@
bulgarianembassy.org.uk 
Почивни дни: по време на 
официалните на България и 
на Обединеното Кралство

КОНСУЛСКА СЛУжБА КъМ 
ПОСОЛСТВОТО
(понеделник до петък от 9.00 
до 13.30 за всички консулски 
услуги без визи) за подаване 
на визи:  от 14.00 до 16.00)

Васил Асенов 
ръководител на Службата 
по трудовите и социални 

въпроси към посолството на  
България в Лондон
тел. 02075813144, 
v.asenov@bulgarianembassy.
org.uk

Паспорти и документи за 
самоличност
Заявления за нови лични 
документи се приемат 
единствено в Консулската 
служба на Посолството в 
Лондон. От 01.08.2010 г. бе 
въведена нова електронна 
система за запазване на час 
за подмяна на документи за 
самоличност на български 
граждани, постоянно живеещи 
във великобритания.
електронното запазване на час 
може да се осъществи чрез:
- Интернет - сайт  www.
bgpassport.co.uk 

http://bulgarianembassy-
london.org/consular-services/
bld/ 

Регистрация като 
самонаето лице (self-
employed)
тел. 0300 200 3504
www.gov.uk/new-business-
register-for-tax

Общи справки 
за наети лица (employed)
тел. 0300 200 3300

Подаване и попълване на 
форми за Self Assessment
тел. 0300 200 3310

Construction Industry 
Scheme (CIS)
Общи справки и регистра-
ция: 0300 200 3210

Общи справки за Universal 
Credit
тел. 0345 6000 723
(понеделник до петък от 8 
до 18 часа) 

Общи справки за Tax 
Credits
тел. 0345 300 3900
www.gov.uk/browse/
benefits/tax-credits 

Общи справки за Child 
Benefit
тел. 0300 200 3100
www.online.hmrc.gov.uk/
shortforms/form/CBO_
General

Citizen Advice Bureau 
За безплатна правна кон-
султация на територията на 
великобритания
www.citizensadvice.org.uk/

Българска Православна 
църква в Лондон
188 Queens Gate
London, SW7 5HL
тел. 020 7584 4607
www.bgchurch.org.uk/

Важни телефонни номера и адреси

Още за вашето спешно обаждане 
във Великобритания

Ситуация Номер/
Контакти

Животозастрашаващи инциденти 999 или 112
Неспешни случаи, изискващи 

намесата на полицията 101

Неспешни случаи, изискващи 
намесата на здравно лице 111

Теч на газ в имота или на улицата 0800 111 999
Надвиснали или паднали 

електрически кабели 0800 40 40 90

Изоставени превозни средства, 
опасни сгради, вандализъм, 

нерегламентирано изхвърляне на 
отпадъци 

свържете се с местната община

www.gov.uk/
find-your-local-council

Спиране на ток 
 свържете се с вашето 

енергоразпределително дружество. 
Телефонът му можете да намерите 

на сайта на National Grid

www2.nationalgrid.
com/UK/Safety/

Power-cut

Теч на вода на улицата 
свържете се с вашето местно ВиК. 
Телефонът му можете да намерите 

на сайта на Ofwat

www.ofwat.gov.uk/
households/your-

water-company/map

Картата отразява гъстотата на българи-
те в Лондон по общини. За изготвянето й е 
използвана информация от базата данни 
на БГ БЕН, както и обобщени данни от 
регистрациите на потребители в сайта 
www.bgstreet.co.uk и обявите, пуснати 
в сайтовете: www.easteads.co.uk и www.
kvartiri.co.uk.

Българска карта 
на Лондон

Къде сме ние в тукашната география, в кои 
райони кънти повече родна реч и в кои – по-малко, 

в кои райони да се търсим (или пък отбягваме)

 направо сме си в махалата
 български уют
 ставаме все повече
 срещаме се тук-там
 екзотика
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